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 حمايت تاثيرگذار 
و كم اثر

 فرسودگي شغلي 
يا افسردگي

 مظنون
 به طبقه متوسط

ي��ن  صلي تر ا ز  ا يك��ي 
چالش هايي كه در سال هاي 
گذش��ته اقتصاد ايران با آن 
مواجه ب��وده، بحث كاهش 
قدرت خريد مردم و فش��ار 
معيش��تي بر آنها است كه 
دولت ه��اي مختلف تلاش 
كرده اند راهي براي آن پيدا 
كنند اما چالش ه��ا درباره نحوه برنامه ريزي در اين 

حوزه همچنان ادامه پيدا كرده است. 
با توج��ه به تورم بالاي��ي كه ما در تمام س��ال هاي 
گذشته داش��ته ايم، اينكه به چه ش��كل حمايت از 
مردم در دستور كار قرار بگيرد يك موضوع و سوال 
جدي خواهد بود. نگاهي به يارانه احمدي نژاد نشان 
مي دهد كه اين پول در ابتدا ارزش بالايي داش��ت و 
چه در مقايس��ه با دلار و چه از نظر نقش آفريني در 
اقتصاد معيشتي مردم سهمي جدي ايفا مي كرد اما 
اين يارانه در گذر زمان به جايي رسيد كه عملا هيچ 

سهمي در زندگي مردم نداشت.
 به اي��ن ترتيب ما بايد طوري برنامه ريزي كنيم كه 
هم در آن واقعيت هاي اقتصاد ايران ديده ش��ود و 
هم حمايت واقعي از مردم ادامه پيدا كند. در ايران 
بحث حمايت از اقش��ار كم درآمد، موضوع تازه اي 
نيس��ت و از چند دهه قبل دولت هاي مختلف اين 
موضوع را در دس��تور كار ق��رار داده اند اما موضوع 
اين است كه ما هنوز نتوانسته ايم به راهكار و نتيجه 

نهايي برسيم.
البته در اين ميان، بايد توجه داش��ت كه با توجه به 
تورم بالا، بس��ياري از اين حمايت ه��ا نيز در نهايت 
براي كوتاه مدت پاس��خگو هس��تند و پس از چند 
سال دولت مجبور است راه حل هايي جديد در اين 

حوزه به كار ببندد. 
پس باي��د اين ط��ور نتيجه گيري ك��رد كه ضمن 
تاكيد ب��ر لزوم حمايت دولت از اقش��ار كم درآمد و 
طراحي بهترين ش��يوه ها براي بهبود شرايط آنها، 
در بلندمدت تنها راه بهبود شرايط اقتصادي، رشد 

توليد و توسعه اقتصادي كشور است. 
به اي��ن ترتيب در اي��ن ترديدي وجود ن��دارد  كه 
دس��تگاه هاي تصميم گير بايد راه��ي براي اجراي 
بهترين سياس��ت حمايت��ي از مردم پي��دا كنند و 
البته در بلندمدت بهترين حمايت بهبود ش��رايط 
اقتصادي و كاهش تعداد افرادي است كه براي تداوم 

زندگي به حمايت دولت احتياج دارند. 
اگر م��ا اين مس��ير را ط��ي كنيم هم مي ت��وان به 
كاه��ش  تورم و پايين آمدن فش��ار بر روي اقش��ار 
كم درآم��د فكر كرد و هم راهي ب��راي كاهش تورم 
يافت ام��ا در غير اي��ن صورت احتم��الا همچنان 
 چالش شناسايي و نحوه حمايت به جاي خود باقي 

خواهد ماند.

طب��ق آم��ار تقريب��اً نيمي 
از كارمندان طي س��اعات 
كار خود اس��ترس را تجربه 
مي كنن��د؛ بنابراين عجيب 
نيس��ت كه آم��ار ه��ر روز 
فرس��ودگي ش��غلي بيشتر 
مي شود. اما واقعاً فرسودگي 
ش��غلي به چه معناس��ت و 
چطور بايد بدانيد كه اين از علائم اوليه افس��ردگي 
نيس��ت. فرس��ودگي ش��غلي يك واكنش نسبت 
به استرس��ي طولاني يا مزمن اس��ت كه ناش��ي از 
مش��غله هاي زي��اد در كاري اس��ت كه دوس��تش 
نداريد؛ اما اين اس��ترس مي تواند با اس��ترس هاي 
خانوادگ��ي، فش��ارهاي اقتصادي و مال��ي و ديگر 
فش��ارها و مش��كلات نيز جرقه بخورد. موقعيت ها 
و ش��رايط بخصوصي مي توانند باعث فرس��ودگي 
ش��غلي ش��وند و هر چه بيش��تر در اين موقعيت ها 
درگير شويد، بيش��تر احساس فرسودگي و كنترل 
نداشتن روي امور خواهيد كرد. مثلًا رييس شما از 
شما مي خواهد شب تا ديروقت بمانيد و كار كنيد و 
اين درخواست هميشگي شده و باعث شده بيشتر 
وقتتان را در محل كارتان بگذرانيد به جاي اينكه به 
خانه برويد، در كنار خانواده تان باشيد و استراحت 
كنيد. هرچند عوامل مرتبط با كار و ش��غل معمولًا 
از دلايل خستگي شغلي اند اما احساس گيرافتادن، 
ناامي��دي و ناكافي بودن مي تواند هر كس��ي را كه 
تحت فش��ار و استرس اس��ت تحت تأثير قرار دهد. 
يك كارمندي كه سال هاس��ت به مس��افرت نرفته 
يا مادري كه مس��ووليت هاي زيادي در خانه دارد و 
وقت رس��يدگي به خودش را ندارد مي توانند دچار 

فرسودگي شغلي شوند. 
يعني هر كسي در هر ش��رايط و موقعيتي مي تواند 
اين مش��كلات را تجربه كن��د و خيلي ها هم تجربه 
مي كنند. اما افس��ردگي باليني معم��ولًا مربوط به 
يك موقعيت يا شرايط خاص نيس��ت، بلكه فرد را 
دچار اندوه، بي اعتماد به نفس��ي و نااميدي و پوچي 
اساسي و ريشه داري مي كند و هيچ چيزي نمي تواند 
براي اين فرد خوشحال كننده و انگيزه بخش باشد. 
هرچند عوامل بيروني مثل اس��ترس هاي ش��غلي 
مي توانند علائم افسردگي را تشديد كنند؛ اما خود 
افسردگي مثل فرسودگي شغلي، موقعيتي نيست. 
حتي اگر شما شغلتان يا محيطتان را عوض كنيد، 
باز هم احساس��ات نااميدكننده و اندوهگين كننده 

دست از سرتان برنمي دارند.
 اگر درگير فرس��ودگي شغلي باش��يد ممكن است 
مش��كلات جس��مي و روحي نيز در ارتباط با ذهن 
خسته تان داش��ته باش��يد، مانند بي انرژي بودن، 
خواب هاي بدون كيفيت، مشكلات گوارشي، خشم 
ادامه در صفحه 8 و اندوه بيش از حد. 

بخش هاي��ي از نظام حكمراني 
هميش��ه ب��ه طبقه متوس��ط 
مظنون ب��وده اس��ت. آنها فكر 
مي كنن��د اين طبق��ه حامل 
ارزش ه��اي آنها نيس��ت. اين 
طبقه چموش و بي قرار اس��ت. 
مطالبه گري مي كند و مدام فرياد 
دموكراسي خواهي سر مي دهد. 
پس چه اتهامي بالاتر از بي قراري و »موي دماغ« ماندن. اين 
طبقه در همه دولت ها مظنون اول بود. حتي دولت اصلاحات 
كه ازبطن طبقه متوسط برخاس��ت. بخش هايي از نظام 
حكمراني در طول تاريخ، هرگز نمي خواست طبقه متوسط 
را باور كند، چون احساس مي كرد نيازي به اين طبقه ندارد. 
اين در حالي بود كه اگر چه طبقه متوسط بي قرار بود اما هرگز 
طغيان نكرد و مطالب��ات خود را در محيطي مدني مطرح 
مي كرد. با اين وجود طبقه متوسط به بازي گرفته نمي شد 
وارزش هاي اين طبقه به رسميت شناخته نمي شد. ظنين 
بودن به طبقه متوسط و مهجوري اين طبقه دو دستاورد براي 
نظام حكمراني بعد از انقلاب داشت. اول اينكه اين طبقه را 
آنگونه كه ماكس وبر مي گفت از »منزلت اجتماعي« انداخت 
و ديگر جنس خواسته هايش مورد احترام طبقه حاكم نبود. 
دوم اينكه او را تا پايين ترين سطح طبقاتي جامعه فرو نشاند و 
با طبقه فقير و پرولتاريا همنوا شد. ديگر نه تنها از آن پيدايش 
طبقه متوسط تنومند دوران اصلاحات خبري نيست بلكه 
روايت ها و نشانه هاي اجتماعي و اقتصادي كه فرادستان و 
بخش هايي از نظام حكمراني از خود بروز داده اند در نهايت 
به غيبت و حتي حذف كامل طبقه متوس��ط منجر شده 
است.امروز طبقه متوس��ط جامعه ايران سه ملاك ثروت، 
منزل��ت و قدرت )موقعيت اقتص��ادي، اجتماعي در كنار 
توانمندي و تخصص( را نيز از دست داده است و عرصه هاي 
عمومي و مدني جامعه خالي از اين طبقه است. بسياري از 
آنها با نظام سياسي قهر كرده اند و نظام سياسي نيز به قول 
اس��تاد تقي آزاد ارمكي »در برابر فهم واقعيت هاي موجود 
مقاومت مي كند.« مظنون بودن به طبقه متوسط همچنان 
در بخش هايي از لايه هاي سخت قدرت ادامه دارد و سبب 
س��رخوردگي و رنجور شدن اين طبقه ش��ده است. امروز 
جامعه ايران بدون يك طبقه متوسط فربه اداره مي شود. 
طبقه اي كه براي ظهور توسعه واقعي مستعد تر و سزاوار تر 
بود. طبقه باهوشي كه مناسبات بين الملل را بهتر مي فهميد 
و زخم ها را بهتر بازسازي مي كرد. با اين طبقه مي شد نسخه 
اصلاح جامعه كه از آن گريزناپذير هستيم، راحت تر پيش 
برد. منطق حكمراني به م��ا مي گويد جامعه بدون طبقه 
متوسط، مستعد خشونت و بهم ريختگي مضاعف مي شود. 
مظنون بودن وعبور از طبقه متوسط، مي تواند پيش درآمد 
بحران براي هر جامعه اي باشد. شكاف طبقاتي ونابرابري 
درآمدي، عوارض اجتماعي گسترده اي دارد كه نشانه هاي 
آن به روشني مي توان ديد. نقشه جديد فقر و ثروت در ايران 
مي گويد، طبقه متوسط در نحيف ترين وضعيت خود به سر 

مي برد واين وضعيت به سود هيچ جريان وگروهي نيست.

مرضيه باقرپورجمشيد عدالتيان سجاد بهزادي

يادداشت-5

 ترميم چالش قديمي 
بازار سرمايه

يكي از چالش هاي قديمي بازار 
سرمايه كه فعالين حقيقي و 
حقوقي منتقد اي��ن موضوع 
بودند مربوط به دامنه نوسان 
اس��ت. دامنه نوس��ان ضمن 
اينكه  ريسك نقدشوندگي را 
بس��يار افزايش مي دهد، اثر يا 
نتيجه اي به اس��م اثر آهن ربا 
دارد كه اگر سهمي صف فروش سنگين را تجربه مي كرد 
اين صف در روزهاي آتي نيز ادامه  پيدا مي كرد به دليل 
اينكه محدويت دامنه نوس��ان وجود داشت و جو رواني 
ايجاد مي كرد و صف هاي خريد نيز بدين شكل ادامه  دار 
بود. با توجه به اينكه بسياري افراد دسترسي به معاملات 
سرخطي داشتند، عدالت در بازار سرمايه رعايت نمي شد 
و سهم به اين نوع فعالان تخصص مي يافت كه اغلب جنس 
اين اختصاص يافتن از نوع رانت بود. براي حل اين معضل 
و مشكل در سال 1400 مسوولان مربوطه اعلام كردند 
كه در بازه مثبت و منفي 10 درصد افزايش دامنه نوسان 
خواهيم داش��ت. در وهله اول ب��ه محدوده قديمي پنج 
درصد يك رقم اضافه و دامنه نوسان مثبت و منفي شش 
رسيد كه مختص شركت هاي اول بورس و فرابورس بود. 
سه ماه يعني اواسط سال 1401 اين دامنه  را به مثبت و 
منفي هفت تغيير دادند؛ اما سوالي كه در ذهن فعالان بازار 
بود اين بود كه چرا اين روند درست ادامه دار نبود؟ اخيرا 
آقاي عشقي گفتند كه يك بازبيني در طبقه بندي بورس 
داش��ته  باشند. لازم به توضيح اس��ت بازار سرمايه براي 
سهام دو بازار اصلي بورس و فرابورس دارد، شركت هايي 
كه مي خواهند در بورس معامله شوند شرايط به نسبت 
سخت تري دارند نسبت به شركت هايي كه در فرابورس 
 پذيريش مي شوند؛ همانند ميزان سوددهي آنها، ميزان 
فعاليت، شناوري س��هام، ميزان سرمايه و اندازه دارايي، 
عملكرد مديريت و... كه اگر ش��ركتي چنين شرايطي 
داشته باش��د به بورس راه مي يافت و در غير اين صورت 

وارد فرابورس نمي شود.
در بورس نيز طبقه بندي هاي متنوعي هست كه شامل 
بازار اول و دوم مي ش��ود كه هر يك از اين بازارهاي اول و 
دوم تابلوي اصلي و فرعي دارند. فرابورس نيز بازار اول، دوم 
و سوم و بازار پايه دارد كه شركت هاي بازار پايه نياز به طي 
كردن مرحله  پذيريش را ندارند. در اصل علت وجود بازار 
فرابورس اين بود كه به تامين مالي بيشتر شركت هايي كه 
نتوانسته اند به بورس راه پيدا كنند كمك كند. همچنين 
ابزارهاي متنوعي نيز در بازار س��رمايه وجود دارد. دامنه 
نوسان بر اساس همين طبقه بندي ها اختصاص مي يافت و 
معيارهاي طبقه بندي به نظر درست نبودند. براي نمونه در 
بازار اول فرابورس شركتي وجود دارد كه از نظر شناوري، 
سوددهي، مقبوليت گزارش ها، حسابرسي و حفظ حاشيه 
سود نسبت به تابلوي اصلي بازار اول بورس عملكرد بهتري 
داشت، اين موضوع نشان مي دهد كه طبقه بندي ها درست 
ادامه در صفحه 6 نيستند.  
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 حركت نرخ مصالح ساختماني 
در جهت خلاف اغلب بازار دارايي ها

 رشد 12درصدي قيمت بيت كوين
سرمايه گذاران به صعود بيت كوين اميدوار شدند
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صفحه 6    

 افزايش دو برابري قيمت  بتن  
در  بهار 1402

 رويا، آرزو و خيالات 
به جاي» برنامه« 

اقتصاد، عل��مِ عدد و رقم 
و شفافيت است و نيازي 
به هرمنوتيك و تفاسير 
خارج از متن ن��دارد. در 
اقتص��اد ۲ض��رب در ۲ 
مي ش��ود 4 و هيچ پاسخ 
ديگري و تفسير ديگري 
براي اين پرس��ش وجود 
ندارد. اما متاسفانه در ايران سياست گذاراني وجود 
دارن��د كه اقتصاد و عل��م اقتصاد را تفس��ير به راي 
مي كنند. مث��لا دولت زماني كه نرخ ت��ورم را اعلام 
مي كند، به جاي بيان صريح و شفاف يك عدد )نرخ 
تورم( آن را در نس��بت تورم نقطه به نقطه و به گونه 
هرمنوتيك مطرح مي كند تا معناي كاهش تورم به 
ذهن خطور كند. اين رويك��رد در خصوص تدوين 
برنامه هاي مالي و اقتصادي كوتاه مدت و ميان مدت 
هم صدق مي كند. دول��ت در برنامه هفتم اهدافي 
را گنجانده، بدون اينكه مش��خص كن��د اين اعداد 
و ارقام، قرار اس��ت از چه طري��ق و كدامين روش ها 
تحقق پيدا كنند. در اين يادداش��ت تلاش مي كنم 
نگاهي تحليلي به مش��كلات برنامه هفتم توسعه و 
اساس��ا نظام برنامه ريزي هاي راهبردي و اقتصادي 

در ايران بيندازم.
1( از س��ال 1316 كه نظام برنامه ري��زي در ايران پا 
گرفت تا وقوع انقلاب اس��لامي، 6 برنامه توسعه اي 
و از زمان پايان جنگ تحميلي تا س��ال140۲ هم 6 
برنامه توس��عه اي تدوين و اجرا شده است. 6 برنامه 
پس از انقلاب، هيچ كدام نتوانسته اند، تحقق بالايي 
داشته باشند. تنها برنامه سوم توسعه است كه تحققي 
حدودا 60درصدي را ثبت كرده است. اين در حالي 
است كه ايران به نسبت بسياري از كشورهاي همتراز 
خود در منطقه و ساير نقاط جهان، زودتر به اهميت 
برنامه ريزي و توسعه پي برده، اما نتوانسته به اهداف 
توسعه اي خود دست پيدا كند. اين در حالي است كه 
ايران هم از نظر منابع اقتص��ادي و راهبردي و هم از 
منظر نيروي انساني، كمبودي را احساس نمي كرده، 
اما به نظر مي رسد، مشكل اصلي اقتصاد ايران براي 
رسيدن به اهدافش، مديريت كارآمد و ساختار درست 

بوده است.
۲( برنامه مناس��ب، برنامه اي اس��ت كه مبتني بر 
واقعيت هاي اقتصادي باشد، توانمندي هاي كشور 
را در زمينه هاي مختلف احصا كند و سپس بهترين 
مسيرها را براي به فعل درآوردن اين ظرفيت ها را ارايه 
كند. يك چنين مكانيسمي به جز برنامه هاي سوم 
و چهارم در هيچ كدام از برنامه ها تجربه نشده است. 
ميانگين اجراي برنامه هاي توسعه اي كشور طي 6دور 
گذش��ته 30 الي 35درصد بوده است. يعني حدود 
70درصد محتواي برنامه هاي ايران اساسا اجرا نشده 
است! يكي از دلايل اين موضوع، نگاه متكثر و شلخته 
به امر برنامه ريزي در كشور است. در واقع مسوولان 
ايراني به جاي شناخت درست چالش ها و ابرچالش ها 
و گنجاندن بخشي از چالش ها در نظام برنامه ريزي 
اهداف و آروزه��اي دور و دراز خود را در دل برنامه ها 

گنجانده اند.
3( يكي از ايرادات اساس��ي نظ��ام برنامه ريزي و 
برنامه نويسي كشور ناشي از اين اشتباه راهبردي 
است كه گروهي از مسوولان ايراني تصور مي كنند، 
هر اندازه اعداد و ارقام بزرگ تر و اهداف و آرزوهاي 
دس��ت نيافتني تري را در برنامه هاي توس��عه اي 
)و حتي بودجه هاي س��الانه( قرار دهند، برنامه 
بهتري تدوين و ارايه كرده اند. به عنوان نمونه اگر 
دولت قبل، رشد اقتصادي 4درصدي را در برنامه 
توسعه شش��م، هدف  قرار داده باشد و دولت بعد، 
رش��د اقتصادي ۸ تا 10درصدي را هدف گذاري 
كند، عملكرد مطلوب تري به نسبت دولت قبلي 
داش��ته و برنامه بهتري را تدوين كرده است. اين 
تصور باعث شده در برنامه هاي توسعه اي كشور 
شاهد رويكردها، اعداد و ارقامي باشيم كه در پس 
آن هي��چ واقعيتي وجود ندارد. در ش��رايطي كه 
اقتصاد ايران با تورم 60درصدي دست به گريبان 
است، مشخص نيست، چرا دولت رشد اقتصادي 
۸درصدي، اشتغالزايي 1ميليون نفر، رونق توليد 
و... را هدف قرار داده است؟ مهم تر از آن مشخص 
نش��ده، اين اهداف با چه مكانيس��مي قرار است 

اجرايي شوند.
4( گفته شد كه دولت سيزدهم و مجلس يازدهم به 
جاي تمركز بر مسائل اصلي و اولويت ها، به حوزه هاي 
متعدد و متكثر توجه داش��ته در نتيجه نه مديريت 
و ن��ه منابع به صورت متمركز تخصيص پيدا نكرده 
و اولويت گذاري صورت نگرفته است. اقتصاد ايران 
در وهله نخست نيازمند تعريف درست از اقتصاد آزاد 
و بخش خصوصي است. تا زماني كه سايه سنگين 
دولت بر شؤون مختلف اقتصادي كشور افتاده باشد، 
نمي توان به تحقق رشد اميدي داشت. اقتصاد دولتي، 
اقتصادي ناكارآمد، ضعيف، رانت خيز و فسادزاست. 
با نگاهي به برنامه هفتم مش��خص ش��ود كه هيچ 
راهبردي براي پويايي بخش خصوصي در اين برنامه 
ادامه در صفحه 6 تعبيه نشده است.   

علي قنبري

يادداشت-1

 دشمنان 
بازار آزاد 

در يادداش��ت نخس��ت 
درب��اره مفه��وم ب��ازار 
آزاد، تج��ارت آزاد و 
مكانيس��م هاي رقابتي 
ش��دن اقتصاد صحبت 
كردي��م. در يادداش��ت 
نخست، ش��رح داده شد 
كه مشتري در يك نظام 
مبتني بر بازار آزاد به عنوان اصل همه مناسبات قرار 
مي گيرد و مجموعه تصميمات و برنامه ريزي هاي 
اقتصادي به گونه اي اس��ت كه نهايتا باعث رضايت 
مشتري ش��ود تا او اقدام به خريد اجناس توليدي و 
خدمات كند. در ادامه تلاش مي شود منافع رقابتي 
شدن بازار براي مصرف كننده در يك اقتصاد بازار آزاد 
شرح داده ش��ود.  1( بايد توجه داشت در كشاكش 
رقابت توليد كننده ها با ه��م، اين مصرف كننده ها 
هستند كه سود مي كنند. به توصيه ليبرالسم نظمي 
شكل مي گيرد، قواعدي حاكم ش��ده و ساختاري 
ايجاد مي شود و آن اينكه هيچ فعال اقتصادي بدون 
منفعت رساندن به مصرف كننده سود نمي كند، در 
نتيجه پولدارتر نمي شود. بنابراين هر سرمايه داري 
براي ثروتمند شدن بايد وارد چرخه سود رساندن به 
مصرف كننده شود. حتي سرمايه داراني كه نمي توانند 
در اين بازي وارد شوند بايد سرمايه خود را به دست 
افراد و جرياناتي بسپارند كه توانايي ايجاد سود براي 
مصرف كننده را داشته باشند. اما مصرف كننده چه 

مفهومي دارد و شامل چه قلمرويي مي شود؟
۲( همه اقشار و اركان جامعه در واقع مصرف كننده 
هم هستند. حتي فردي كه كالاي X را توليد مي كند، 
فقط اين كالا را دارد و براي تامين س��اير نيازهايش 
بايد اقدام به خريد و مصرف كند. توليد كننده كالاي 
X، كالاي Y و Z و... را كه ندارد. بنابراين براي تامين 
كالاها و اقلام مورد نياز خود بايد خريد كند، بنابراين 
  X او هم ذيل مصرف كنندگان قرار مي گيرد. كسي كه
را توليد مي كند، به محض اينكه پايش را از كارخانه اش 
بيرون مي گذارد، بدل به مصرف كننده مي شود و ناچار 
است براي گذران زندگي اش خريد كند. در اين نظم 

كل جامعه مصرف كننده است.
3( اما آيا در يك چنين چرخه اي مي توان گفت كه 
جامعه و ظرفيت هاي جامعه تنها در اختيار پولدارها 
و سرمايه گذاران است؟ خير؛ تنها در جوامع رانتير و 
انحصاري است كه يك قشر خاص سرمايه دار بهره مند 
مي شوند و بقيه فاقد هر نوع بهره و آورده اي هستند. 
در يك اقتصاد انحصاري و رانتي است كه فرصت در 
اختيار برخي گروه هاي خاص قرار مي گيرد و باقي 
مردم فرصت بهره مندي از فرصت ها را ندارند. وقتي 
كه اقتصادي انحصاري ش��د، مفهومي با نام حقوق 
گمركي شكل مي گيرد و همان كالايي كه در ساير 
كشورها مثلا به قيمت يک ميليون تومان به فروش 
مي رس��يد به دليل حقوق گمركي و تعرفه اي و... 4 
ميليون تومان به فروش مي رس��د. اما تجارت آزاد و 
ليبراليسم توليد كننده، پولدار و ثروتمند را در يك 

قفس شير مي اندازد كه قفس رقابت است. 
هر توليد كننده كالا و خدمات كه بتواند نفع بيشتري 
به مصرف كننده برساند، بقايش را تضمين مي كند و 
هر كه نتواند به مصرف كننده سود برساند، محكوم به 
فناست. اما جوامع انحصاري و رانتير كه توان رقابت با 
سايرين را ندارند از طريق نفوذ و رابطه و قدرت، حقوق 
گمركي س��نگيني بر اقلام وارداتي مي بندند، بعد 
قيمت ها به اندازه اي بالا مي رود كه مشتري داخلي 
از دست نمي رود. اين روند دقيقا در خصوص صنعت 
خودرو در كشورمان به عينه نمايان است. اما پرسش 

اصلي آن است كه ايجاد انحصار به نفع كيست؟ 
4( ايج��اد انحصار به ضرر مصرف كننده و به س��ود 
س��وداگران داخلي اس��ت. ب��ازار آزاد مي گويد اين 
قوانين دس��ت و پاگير و انحصاري را از ميان  برداريد 
تا مصرف كننده سود كند. اما اينجاست كه صداي 
فرياده��ا، فغان ها و ش��يون هاي انحصارگران بلند 
مي شود. بلافاصله فرياد س��ر مي دهند كه »ماييم 
كه ثروت توليد مي كنيم. ماييم كه اش��تغال ايجاد 
مي كنيم. اما برخي مي خواهند از طريق از بين بردن 
توليد داخلي اقتصاد را نابود كنند، استعمار پولي كنند 
و...« بايد بدانيم، بسياري از افراد و جريانات هستند 
كه سرمايه دار هستند، اما با نظم بازار آزاد مخالفت 
مي كنند. بنابراين بايد چند س��وءتفاهم را برطرف 
كرد: نخستين اينكه سيستم تجارت آزاد، الزاما به اين 
معنا نيست كه همه سرمايه داران و پولدارها موافق 
آن هستند. يكي از نيروهاي اصلي ضد تجارت آزاد، 
ثروتمندان و سوداگران هستند. افراد و جرياناتي كه 
توانايي رقابت و ارتقاي سطح توليد و خدمات خود 
ندارند. سيستم تجار آزاد اگر قرار باشد فرد و جرياني 
را از ميدان به در كند، آن س��رمايه داران غيركارآمد 
هستند. اين تفكر اما در عين حال به نفع مصرف كننده 
عمل مي كند. اف��راد و گروه هايي كه نمي خواهند با 
شرايط جديد تن بدهند، نمي خواهد توليد استاندارد 
داشته باشد. نمي خواهند تخصص به دست آورند، 
سواد ندارند و مديران نالايقي هستند، هميشه دشمن 

بازار آزاد و تجارات آزاد و بازار رقابتي هستند.

مهدي تديني

 شوراي رقابت خودروسازانيادداشت-2
را تهديد قضايي كرد

 دعواي جديد
 شوراي رقابت 

با خودروسازان 
تعادل| شوراي رقابت با توجه به بازخورد مطالبات 
مردمي و بر اساس وظايف ذاتي خود در نظارت و بازرسي 
نحوه اجراي دستورالعمل هاي صادره، طي نامه اي به 
امضاي رييس اين ش��ورا به خودروسازان اخطار داد. 
اين شورا با انتشار اطلاعيه اي به خودروسازان هشدار 
داد كه موضوع تغيير قيمت هاي محصولاتش��ان را از 
طريق مراجع قانون پيگي��ري خواهد كرد. در همين 
حال رييس سازمان بازرسي با حمايت از شوراي رقابت 
مدعي ش��ده كه عرضه خودرو در ب��ورس كالا باعث 

افزايش قيمت ها شده است.
 پ��س از اطلاعيه عرضه خ��ودرو ديگنيت��ي در بورس 
كالا،  شوراي رقابت و معاون صنايع حمل و نقل وزارت 
صم��ت در نامه هايي جداگانه ب��ه بهمن موتور، عرضه 
خودرو در بورس كالا را غيرمج��از اعلام كردند و از اين 
شركت خواستند عرضه متخلفانه ديگنيتي در بورس 

كالا را متوقف كند. پيش از اين دستگاه هاي نظارتي و 
تنظيم گر اقتصادي از جمله سازمان بازرسي كل كشور، 
ش��وراي رقابت، س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنن��دگان و غيره، نيز مرات��ب مخالفت خود را با 
عرضه خودرو در بورس كالا از نظر قانوني به كرات اعلام 

كرده بودند.
موضوع مس��يرهاي عرضه خودرو ب��ه ويژه از طريق 
بورس كالا و همچنين قيمت گ��ذاري خودروها در 
ماه هاي اخير باز هم محل بحث و جدل ش��ده است. 
عرضه چند مدل خودرو در بورس كالا صداي شوراي 
رقابت را درآورد و ادامه اين مس��ير را با تعليق و ابهام 
مواجه كرد و اعلام قيمت هاي جديد خودروها هم نه 
خودروسازان را راضي كرده و نه مشتريان را. اخيرا هم 
قيمت اعلامي دناپلاس محصول شركت ايران خودرو 
صفحه 7 را بخوانيد حاشيه ساز شده بود.  

با وجود گذش��ت ح��دود 15 م��اه از كلي��د خوردن 
اصلاحات يارانه اي در دولت سيزدهم، هنوز مشخص 
نيس��ت كه گام نهايي براي مديري��ت منابع و اجراي 
سياس��ت هاي حمايتي به چه شكل برداشته و نهايي 
خواهد شد و دهك هايي كه در فهرست دريافت يارانه 
قرار دارند، در س��ال جاري به چه شكل مورد حمايت 
قرار خواهند گرفت. بر اساس مصوبه مجلس در بودجه 
1401، دولت بايد يارانه نق��دي را افزايش مي داد اما 
ظرف چند ماه مقدم��ات يارانه غيرنق��دي را فراهم 

مي كرد. با اين وجود تا پايان س��ال گذشته، مقدمات 
اجراي اين طرح فراهم نش��د تا دولت در اسفند سال 
گذشته اعلام كند كه مقدمات كالابرگ نهايي شده و از 
ابتداي امسال مي توان از آن استفاده كرد.  در هفته هاي 
گذشته اعلام شده كه يارانه غيرنقدي حتي با مبلغي 
بيشتر از يارانه نقدي ممكن است اما باز هم مشخص 
نيس��ت كه آيا مردم از آن اس��تقبال مي كنند يا خير. 
آخرين آمارها حاكي از آن اس��ت كه در شهري بزرگ 
صفحه 2 را بخوانيد مانند تهران نيز...  



حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقاب اسللامي 
عصرديروز در ديدار آقاي »اسماعيل هنيه« رييس دفتر 
سياسي حماس و هيات همراه با اشاره به حركت رو به جلو 
قضيه فلسطين، احساس مسووليت نسل جوان و مومن 
فلسللطيني و ورود فردي و جمعي آنان به صحنه مبارزه 
را موضوعي بسلليار مهم خواندند و تاكيد كردند: قضاياي 
روزهاي اخير »جنين« و محاصره نظاميان صهيونيست 
به وسيله جوانان فلسطيني نمونه بارز اين صحنه جديد و 

بشارت دهنده آينده روشنِ همراه با پيروزي كامل است.
رهبر انقاب اسامي با تاكيد بر اينكه موضوع فلسطين، قلب 
مسائل دنياي اسام و امت اسامي است، گفتند: هر مقدار 
كه در قضيه فلسطين پيشرفت حاصل شود، مسائل امت 
اسامي نيز پيش خواهد رفت. حضرت آيت الله خامنه اي 
با اشاره به تفاوت محسوس شرايط فلسطين نسبت به ۲ يا 
۳ سال قبل، افزودند: علت اصلي توقف قضيه فلسطين در 
سال هاي نه چندان دور، عدم حضور جوانان در ميدان بود 
اما اكنون جوانان به صورت خودجوش وارد ميدان شده اند 
و مهم تر اينكه تكيه آنها بر اسام است. ايشان با تاكيد مجدد 
بر موضوع وحدت و هماهنگي بيش از پيش ميان گروه هاي 
مقاومت خاطرنشان كردند: در نبرد اخير غزه شاهد بوديم كه 
تاش دشمن بر ايجاد اختاف و دو دستگي ميان گروه هاي 
مقاومت و القاي اين فضا بود كه به لطف خدا به نتيجه نرسيد، 
بنابراين بايد هرچه بيشتر بر موضوع وحدت و هماهنگي 
تمركز شللود و اين مسير صحيح با قدرت ادامه يابد. رهبر 
انقاب اسللامي، غزه را مركز مقاومت خواندند و افزودند: 

اما آن نقطه اي كه دشمن را به زانو درخواهد آورد، منطقه 
ساحل غربي است كه تاكنون پيشرفت هاي خوبي هم در 
اين منطقه به دست آمده است. حضرت آيت الله خامنه اي 
گفتند: چه كسي تصور مي كرد كه روزي جوانان فلسطيني 
در »جنين« آنقدر عرصه را بر نظاميان صهيونيست تنگ 
كنند كه آنها براي رهايي از محاصره جوانان مبارز مجبور 
به استفاده از جنگنده شوند اما اين اتفاق چند روز پيش در 
جنين روي داد. ايشان تبليغات بين المللي را به رغم همه 
فشارها، به نفع مردم فلسطين دانستند و خاطرنشان كردند: 

در روز قدس امسال عاوه بر كشورهاي اسامي، حتي در 
كشورهاي اروپايي نيز راهپيمايي برگزار شد و مردم اروپا با 
رژيم صهيونيستي ابراز مخالفت كردند كه اين موضوع بسيار 
مهمي است و بايد تقويت شود. رهبر انقاب اسامي با تاكيد 
بر حمايت جمهوري اسامي از قضيه فلسطين گفتند: امام 
خميني )ره( از همان آغاز نهضت اسامي بر مبناي ايمان 
و اعتقاد قلبي از فلسطين حمايت كردند و مبناي حمايت 
جمهوري اسامي نيز ناشي از فقه و شريعت اسامي است و 
نه حركات تاكتيكي يا ديپلماسي. حضرت آيت الله خامنه اي 

افزودند: سرزمين فلسطين متعلق به همه مسلمانان است 
بنابراين بر همه مسلمانان واجب است براي آزاد سازي آن 
وارد ميدان شللوند و اين، يك وظيفه شرعي است. در اين 
ديدار آقاي »اسماعيل هنيه« رييس دفتر سياسي حماس 
ضمن تشكر از حمايت هاي هميشگي جمهوري اسامي از 
موضوع فلسطين گزارشي از آخرين تحولات سرزمين هاي 
اشللغالي به ويژه كرانه باختري ارايه كرد و گفت: غزه قلب 
مقاومت است اما امروز نبرد اصلي و سرنوشت ساز در كرانه 
باختري در جريان است و به رغم تصميم هاي خطرناكي كه 
دشمن صهيونيستي در حال اتخاذ آنها است ولي به دليل 
دست برتر جوانان مبارز در كرانه باختري، اين رژيم هيچ 
گزينه اي جز گزينه هاي بد و بدتر در پيش روي خود ندارد.

وي مهم ترين تحول در فلسطين اشغالي را استقبال 
نسللل جوان از مبارزه و جهاد و تشللكيل هسته هاي 
خودجوش مقاومت مسلحانه در كرانه باختري خواند و 
افزود: شرايط كنوني و پيشرفت هاي جبهه مقاومت، در 
طول تاريخ اشغال فلسطين سابقه نداشته است. آقاي 
اسماعيل هنيه خطاب به رهبر انقاب اسامي گفت: 
ما در حضور جنابعالللي تاكيد مي كنيم كه گروه هاي 
مقاومت از يك وجب از خاك فلسطين هم عقب نشيني 
نخواهند كرد و رويكرد مبارزه و جهاد تا آزادي قدس 
ادامه خواهد داشت و به لطف خداوند و با كمك نسل 
جوان و مومن فلسللطين، مسجدالاقصي در آينده اي 
نه چندان دور از چنگال اشغالگران رهايي خواهد يافت 
و همه ما به همراه شما، در آنجا نماز به پا خواهيم كرد.
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دو دور گفت وگوي سخت
با باقري در دوحه

معاون مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا در توييتي 
محور گفت وگوهاي خود با معاون وزير خارجه كشورمان 
را تشللريح كرد. انريكه مورا، معاون مسللوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا روز چهارشنبه در توييتي نوشت: 
امروز و همچنيللن ديروز مذاكرات سللختي در دوحه 
با باقري كني درخصوص گسللتره اي از مسائل دشوار 
دوجانبه، منطقه اي و بين المللي ازجمله مسير پيش 
روي برجام داشللتيم. تبادل نظرات خوبي درخصوص 
خليج )فارس(، راهبرد اتحاديلله اروپا، نماينده جديد 
اتحاديه اروپا در خليج، ايللران و همچنان توافق ميان 
ايران و عربسللتان داشللتيم. علي باقري نيز در صفحه 
توييتر خود در اين ارتباط نوشللت: »جلسه اي جدي و 
سللازنده با انريكه مورا در دوحه داشتم. در مورد طيفي 
از موضوعات از جمله مذاكرات رفع تحريم ها به بحث و 
تبادل نظر پرداختيم«. علي باقري هفته گذشته هم در 
امارات با همتايان خود از سه كشور اروپايي فرانسه، آلمان 

و انگليس ديدار و گفت وگو كرده بود.

از مرحله گفت وگوهاي محض 
عبور كرده ايم

وزير خارجه جمهوري اسللامي ايران اظهللار كرد: از 
ابتكارات سلللطان عمان در قبال مسللائل منطقه اي و 
بين المللي با هدف همكاري جهت ايجاد صلح و ثبات 
و توسللعه در منطقه تشللكر مي كنيم. حسللين امير 
عبداللهيان وزير خارجه جمهوري اسامي ايران ظهر 
روز چهارشنبه در نشست مطبوعاتي مشترك با همتاي 
عماني خود در مسقط در تشريح نتايج گفت وگوهايش 
با مقامات عمللان، گفت: امللروز گفت وگوهاي مهم و 
سللازنده اي با همكارم وزير امور خارجه عمان داشتم. 
رايزني ها قبل از هر چيزي در خصوص توافقات روساي 
دو كشللور به ويژه در سفر اخير سلطان عمان به تهران 
و توافقات صورت گرفته در جريان اين سللفر بود. اين 
ديپلمات عاليرتبه جمهوري اسللامي ايران ادامه داد: 
در يك سال و نيم گذشته مسير پيگيري توافقات بين 
دو كشللور به خوبي در حال پيشرفت است و گسترش 
همكاري ها در حوزه هاي اقتصادي، تجاري، ترانزيت، 
انرژي، علم و فناوري از موضوعات مورد توجه ماست. وي 
با بيان اينكه ما معتقديم در منطقه از مرحله گفت وگوهاي 
محض عبللور كرده ايللم و وارد همكاري هاي متنوع و 
چندجانبه شده ايم به پيشنهاد مطرح شده براي برگزاري 
نشست وزيران امور خارجه هشت كشور حوزه خليج 
فارس در شهريور ماه در نيويورك اشاره كرد و گفت: من 
و همكارم وزير خارجه عمان و پيش از آن نخست وزير 
و وزير خارجه قطر اتفاق نظر داريم كه ادامه اين ابتكار در 
منطقه مي تواند منجر به همكاري هشت كشور حوزه 
خليج فارس شود. وزير خارجه جمهوري اسامي ايران 
ادامه داد: من و وزير خارجه عمان اتفاق نظر داريم كه دور 
بعدي كميسيون مشترك اقتصادي دو كشور را در آينده 
نزديك برگزار كنيم. امير عبداللهيان همچنين گفت: 
ما از ابتكارات سلطان عمان در قبال مسائل منطقه اي و 
بين المللي با هدف افزايش همكاري ها جهت ايجاد صلح 

و ثبات و توسعه در منطقه تشكر مي كنيم.

راه مجاهدان شهيد ادامه دارد
دبير شوراي نگهبان گفت: هركسي كه در نظام جمهوري 
اسامي ايران مسووليت دارد بايد خودش را با الگوهايي 
مانند شهيد چمران بسنجد. آيت الله احمد جنتي دبير 
شوراي نگهبان در جلسه امروز )چهارشنبه ۳۱ خرداد 
۱۴۰۲( اين شللورا با گراميداشت سالروز شهادت امام 
جواد)ع( اظهار داشللت: دوشللنبه اين هفته مصادف 
با سللالروز شللهادت امام جواد)ع( بود. اين مناسبت را 
تسللليت مي گويم و از خداوند بزرگ مي خواهم به ما 
توفيق پيروي از ايشللان را عنايت فرمايد. وي در ادامه 
افزود: تبيين فرهنگ انتظار و پاسخ به شبهات مهدويت 
از اقدامات مهم امام جواد)ع( بود. جنتي خاطرنشان كرد: 
ايشان هم با سيره عملي، هم با نامه هايي كه نگاشتند 
و هم با احاديثي كه بيان فرمودند در راسللتاي تبيين 
فرهنگ انتظار قدم برداشللتند. دبير شوراي نگهبان با 
اشاره به نامه امام جواد )ع( به يكي از يارانش به نام علي 
بن مهزيار كه از اصحاب امام رضللا )ع(، امام جواد )ع( و 
امام هادي )ع( بود، گفت: ايشللان در آن نامه از خواص 
با بصيرتي كه در طول تاريخ وظيفه خود را به درستي 
انجام مي دهند، قدرداني كردند. وي به سالروز شهادت 
دكتر مصطفي چمران نيز اشاره كرد و بيان كرد: ايشان 
مجاهدي عارف و مصداق هجرت في  سللبيل الله بود. 
شهيد چمران نشللان داد نعمت هاي دنيوي اگر عامل 
تقرب به خداوند نباشند، ارزش دل بستن ندارند. جنتي 
عنوان كرد: در طول تاريخ خيلي كم هستند كساني كه 
جهاد را بخشي از زندگي عارفانه خود قرار داده باشند و 
شللهيد چمران از اين معدود انسان هاست. وي با بيان 
اينكه حيف است جوانان ما با دست نوشته هاي شهيد 
چمران مانوس نباشللند، خاطرنشان كرد: شيفتگي و 
عشق شهيد چمران به خداوند در دست نوشته ها و به 
خصوص وصيت نامه او قابل مشاهده است. دبير شوراي 
نگهبان اظهار داشت: وصيتنامه عارفانه شهيد سليماني 
و جهاد و شهادت عظيم اين شهيد نشان داد راه مجاهداني 
مانند شهيد چمران در اين سرزمين ادامه دارد. جنتي 
تصريح كرد: هركسللي كه در نظام جمهوري اسامي 
ايران مسووليت دارد بايد خودش را با الگوهايي مانند 

شهيد چمران بسنجد.

واكنش كنعاني به اقدام آلباني 
در برابر فرقه تروريستي منافقين

ناصر كنعاني در صفحه توييتر خود نوشت: »براساس 
خبرهاي منتشللره، صبح روز ۳۰ خرداد، پليس آلباني 
براساس حكم دادگاه عالي مبارزه با تروريسم آن كشور، 

اقدام به ورود به پادگان اشرف جهت بازرسي نمود.
دليل اين اقدام، ارتكاب اقدامات مجرمانه و تروريستي 

توسط منافقين در آلباني اعام شد.

تصويب مدل جديد براي 
اعتبارسنجي اشخاص حقيقي

مدل امتيازدهي اعتباري اشخاص حقيقي بازنگري و 
مورد تصويب شوراي سنجش اعتبار قرار گرفت. معاون 
نظارت اين بانك با اعام اين خبر اظهار كرد: از آنجا كه 
افزايش سهم تسهيات خرد در شبكه بانكي، به عنوان 
يكي از اهداف مهم بانك مركزي و شللبكه بانكي مورد 
توجه قرار دارد، گام ها و اقدامات متنوعي در نظر گرفته 
شده است كه به تدريج عملياتي و اجرايي مي شوند كه 
يكي از اين گام ها، بازنگري و اصاح مدل اعتبارسنجي 
افراد حقيقي در راستاي افزايش دقت و نيز پوشش آماري 

امتيازدهي اعتباري افراد ضرورت داشت.
وي ادامه داد: برهمين اساس، پس از بررسي هاي متعدد و 
انجام آزمون هاي استاندارد، نسخه جديد مدل امتيازدهي 
اعتباري اشخاص حقيقي در جلسه امروز شوراي سنجش 
اعتبار ارايه و به تصويب اعضا رسيد. ابوذر سروش ضمن 
تشريح ويژگي هاي اين مدل گفت: مدل جديد بر اساس 
تجربيات جهاني و با استفاده از شاخص هاي بانك جهاني 
و پنج شركت معتبر بين المللي در زمينه اعتبارسنجي و 
مدل سازي بر اساس يادگيري ماشين تهيه شده است و 
نسبت به مدل قبلي بهبود قابل ماحظه اي داشته است. 
معاون نظارت بانك مركزي افزايش پوشش آماري افراد 
براي اختصاص رتبه اعتباري و نيز افزايش دقت مدل را از 
جمله مهم ترين ويژگي نسخه جديد برشمرد و گفت: در 
مدل قبلي صرفا افرادي كه از بانك ها تسهيات دريافت 
كرده بودند، مورد بررسللي قرار مي گرفتند و لذا امتياز 
اعتباري بخشي از اشخاص كه سابقه دريافت تسهيات 
از بانك ها را نداشللتند شفاف نبود اما در نسخه جديد با 
افزايش فاكتورهاي لحاظ شده، درجه پوشش و نيز دقت 
مدل بهبود يافته است. سروش با بيان اينكه با همكاري 
و هماهنگي نهادهاي ذيربط تنوع اطاعاتي در نسخه 
جديد بيشتر شده است، تصريح كرد: در طراحي اين مدل 
از شاخص هاي متنوعي استفاده شده است كه مواردي 
مانند رفتار اشللخاص در بازپرداخت تسهيات، سابقه 
اشخاص در پرداخت چك، سابقه محكوميت هاي مالي 
اشخاص، وضعيت پرداخت ماليات و حتي مواردي مانند 
پرداخت يا عدم پرداخت جرايم راهنمايي و رانندگي را 
مي توان به عنوان مهم ترين شاخصه هاي مورد بررسي 
براي تعييللن امتياز اعتباري برشللمرد. معاون نظارت 
بانك مركزي تاكيد كرد: نسللخه جديللد طي يك ماه 
آينده عملياتي شده و براي اجرا در اختيار شبكه بانكي 
قرار خواهد گرفت. وي با ابزار اميدواري مبني بر اينكه از 
اين پس و با اجراي اين مدل، دسترسي عادلانه اشخاص 
به اعتبارات و تسهيات بانكي بيش از پيش خواهد شد 
افزود: به روزرساني مدل امتيازدهي اعتباري بر اساس 
ظرفيت هاي اطاعاتي در بازه هاي زماني مشخص در 

دستور كار بانك مركزي قرار دارد.

بناي دولت فعلا
تعطيلي پنجشنبه است

رييس سازمان اداري و استخدامي گفت: هنوز تصميمي 
در زمينه تعيين روز شللنبه براي تعطيلي اداري اتخاذ 
نشده است و فعا بناي ما تعطيلي در روز پنجشنبه است.

ميثم لطيفي روز چهارشللنبه در حاشيه جلسه هيات 
دولت و در جمع خبرنگاران درباره تعيين تكليف تعطيلي 
كاركنان گفت: اختيار اينكه پنجشنبه تعطيل باشد يا 
شنبه با دولت است. هنوز تصميمي در اين زمينه اتخاذ 
نشده است؛ فعا بناي ما تعطيلي در پنجشنبه است.وي 
درباره تصويب طرحي در كميسيون اجتماعي مبني 
بر تغيير ساعت كاري بيان كرد: منتظر هستيم كه اين 
مصوبه در مجلس مطرح و پيش از لايحه برنامه هفتم 
مصوب شود تا تكليف ما هم مشخص شود. بر اين اساس 
ساعت كاري كاركنان دولت كه از ۴۴ به ۴۰ ساعت تقليل 
پيدا كرده، در هفته چهار ساعت كاهش خواهد داشت. 
ما بررسي كرده ايم. اگر ساعت كاري را كاهش دهيم روي 
عملكرد تاثير منفي ندارد. لطيفي افزود: درباره روزهاي 
تعطيل از آنجايي كه در شهرسللتان ها يك روز تعطيل 
است، با هدف عدالت ميان تهران و شهرستان ها پيشنهاد 
اين است كه در شهرستان ها هم روزهاي كاري همان ۵ 
روز باشد. درباره تعيين روز تعطيلي ما پيشنهاد خاصي 
نداشتيم و دوستان در مجلس پيشنهادشان اين بود كه 
روز را تعيين كنيم و به نظر جزو اختيارات دولت است؛ اگر 
قانون شود، ما بايد تبعيت كنيم، ولي تا الان جزو اختيارات 

قوه مجريه بوده است. 

لايحه  حمايت از ايرانيان خارج 
از كشور به مجلس مي رود

سللخنگوي دولللت از موافقت هيات وزيران با ارسللال 
لايحه اي با هدف حمايت از ايرانيان خارج از كشللور به 
مجلس خبر داد كه طي آن تدابيري انديشيده شود و در 
حوزه هاي مختلف از ايرانيان خارج از كشور حمايت شود.

علي بهادري جهرمي در حاشيه جلسه روز هيات دولت در 
جمع خبرنگاران اظهار كرد: آيين نامه اي براي مشوق هاي 
مالياتي براي كسب وكارهاي فعال در سكوهاي داخلي در 
فضاي مجازي تدبير و تصويب شد تا مقوم فعاليت هاي 

مجازي در سكوهاي داخلي باشد.
وي افزود: آيين نامه  ديگري تصويب شد كه مطابق آن 
برخي شللرايط براي نقل و انتقال كارمندان و كاركنان 
دسللتگاه هاي اجرايي در كان شللهرها تسهيل شود. 
ممنوعيت هايي در گذشته وجود داشت و مثاً انتقال 
كارمند به تبعيت از همسللرش كلله در محل ديگري 
مشغول است يا انتقال كسي كه در خانواده اش يا خودش 
معلوليت يا بيماري خاصي دارد كه امكان درمانش در 
هر شهري وجود ندارد. اين موارد و نظاير آن تسهيل شد 
تا شامل ممنوعيت هاي پيشين نباشند. وي يادآور شد: 
دولت با ارسال لايحه اي با هدف حمايت از ايرانيان خارج 
از كشللور به مجلس موافقت كرد كه طي آن تدابيري 
انديشيده شود و در حوزه هاي مختلف از ايرانيان خارج از 
كشور حمايت شود. ارايه خدمات حقوقي، ارايه خدمات 
دولت الكترونيك و امور قضايي. امكان شناسايي و جذب 
ايرانيان داراي استعداد براي عضويت در هيات علمي و 

همكاري با شركت هاي دانش بنيان از اين موارد است.

رهبر انقلاب در ديدار رييس دفتر سياسي حماس و هيات همراه: 

رييس جمهور:

ورود نسل جوان فلسطين به مبارزه، بشارت  آينده روشن است

تكليف حمايت هاي جديد در 1402 چه مي شود؟

راي دولت به دوام يارانه نقدي

براي افزايش مشاركت مردم، در انتخابات 1400 كانديدا شدم 

با وجود گذشت حدود ۱۵ ماه از كليد خوردن اصاحات 
يارانه اي در دولت سيزدهم، هنوز مشخص نيست كه گام 
نهايي براي مديريت منابع و اجراي سياست هاي حمايتي 
به چه شكل برداشته و نهايي خواهد شد و دهك هايي كه 
در فهرست دريافت يارانه قرار دارند، در سال جاري به چه 
شكل مورد حمايت قرار خواهند گرفت. بر اساس مصوبه 
مجلس در بودجه ۱۴۰۱، دولت بايد يارانه نقدي را افزايش 
مي داد اما ظرف چند ماه مقدمات يارانه غيرنقدي را فراهم 
مي كرد. با اين وجود تا پايان سال گذشته، مقدمات اجراي 
اين طرح فراهم نشد تا دولت در اسفند سال گذشته اعام 
كند كه مقدمات كالابرگ نهايي شده و از ابتداي امسال 
مي توان از آن اسللتفاده كرد.  در هفته هاي گذشته اعام 
شللده كه يارانه غيرنقدي حتي با مبلغي بيشتر از يارانه 
نقدي ممكن است اما باز هم مشخص نيست كه آيا مردم 
از آن استقبال مي كنند يا خير. آخرين آمارها حاكي از آن 
است كه در شهري بزرگ مانند تهران نيز تعداد خانوارهاي 
متقاضي كالابرگ محدود باقي مانده است. از روز گذشته 
كليلله خانوارهاي دهك هللاي اول تا سللوم درآمدي كه 
جمعيتي حدود ۲۵ ميليون نفر را در بر مي گيرند و يارانه 
۴۰۰ هزار توماني دريافت مي كنند، مشمول مرحله جديد 
طرح ملي كالابرگ و افزايش ۲۰ درصدي يارانه شدند. بر 
اين اسللاس مبلغ ۸۰ هزار تومان در حساب سرپرستان 
خانوار شارژ شده و با اين شرط كه هر نفر از اعضاي خانوار 
۳۲۰ هزار تومللان از ۴۰۰ هزار تومان يارانه خود را صرف 
خريد كالابللرگ كند، امكان اسللتفاده از ۸۰ هزار تومان 
واريزي فراهم شده است. چنانچه خانوارها يارانه خود را به 
شكل نقدي برداشت كنند، ۸۰ هزار تومان آن ماه حذف 
مي شود اما مجددا ماه بعد در موعد واريز يارنه معيشتي در 
حساب سرپرست خانوار شارژ و ذخيره مي شود. استفاده 
از كالابرگ الكترونيكي كاما اختياري اسللت و خانوارها 
مي توانند يك ماه زودتر از واريز يارانه از اعتبار خود استفاده 
كنند. در اين طرح ۱۱ قلم كالاي اساسي شامل برنج ايراني، 
گوشت منجمد گوساله، حبوبات، بطري شير كم چرب، 
پنير، ماست پگاه، مرغ، تخم مرغ، روغن مايع، ماكاروني و 
قند و شكر جهت عرضه به خانوارها پيش بيني شده است.

خانوارها مي توانند مايحتاج مورد نياز خود را از بين ۱۱ قلم 

كالا انتخاب و از هر فروشگاه يا سوپرماركتي كه مدنظرشان 
بود تهيه كنند، بنابراين الزامي نيست كه تمام مبلغ يارانه 
را تنها از يك فروشللگاه خريد كنند، حتي بسته به ميزان 
مصرف خود مي توانند چند قلم را از يك فروشگاه و اقام 
ديگر را از فروشگاه يا سللوپرماركت ديگر كه به اين طرح 
متصل هستند، تامين كنند. در همين راستا حامد ويس 
كرمي ل مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان تهران از 
افزايش استقبال شهروندان تهراني از طرح كالابرگ خبر 
داد و درباره تراكنش هاي به ثبت رسيده در استان تهران 
گفت: در تهران روز به روز اسللتقبال از طرح ياد شده رو به 
رشد است و تاكنون بيش از ۷۰ هزار خانوار تهراني در اين 
طرح شركت كرده اند كه حاصل مشاركت آنها حدود ۱۲۲ 
هزار تراكنش خريد بوده است. وي از تجهيز بيش از ۸۰۰۰ 
فروشگاه در استان تهران به سامانه كالابرگ خبر داد و گفت: 
بيش از ۸۰۰۰ فروشگاه در نقاط شهري و روستايي استان 
تهران تجهيز شده اند. فعا هيچ نقطه كوري در استان نداريم 
و همه دهستان ها و شهرهاي استان تحت پوشش طرح 
افزايش ۲۰ درصدي اعتبار يارانه قرار دارند. در حال حاضر 
مبلغ ۸۰ هزار تومان به حساب سرپرستان سه دهك اول 
درآمدي واريز شده است و امكان برداشت نقدي آن فعا 
وجود ندارد. خانوارها براي اطاع از ليست فروشگاه هاي 
فعال و متصل به سامانه كالابرگ مي توانند برنامه »شما«  
به نشاني http: //shoma.sfara.ir را نصب كنند و زماني 
كه GPS تلفن همراه خود را روشن كنند از طريق برنامه 
»شما« از تمام فروشگاه ها و مغازه هاي اطراف باخبر شوند. 
به دنبال حذف ارز ترجيحي در ارديبهشت  ماه ۱۴۰۱ مبلغ 
يارانه از ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان به ۳۰۰ هزار تومان افزايش 
يافت. حذف ارز ۴۲۰۰ توماني و افزايش قيمت يارانه منوط 
به اين بود كه ۱۱ قلم كالاي اساسي تغذيه اي حاوي ۲۵۰۰ 
كالري به سبد كالايي و سفره مردم تعلق بگيرد. قيمت اين 
سبد در ارديبهشت سال گذشته ۴۳۶ هزار تومان بود كه 
اكنون ۸۳۶ هزار تومان است و يعني ۴۰۰ هزار تومان از سال 
۱۴۰۱ تا ۱۴۰۲ افزايش پيدا كرده است.مبناي پرداخت 
اوليه براي خريد اين سبد ۴۳۶ هزار تومان است كه افراد 
بايد خودشللان پرداخت كنند ولي ما به تفاوت آن با سبد 
سال گذشته را كالابرگ پرداخت مي كند. طرح كالابرگ 

الكترونيك كه در سال گذشته به شكل آزمايشي در چهار 
اسللتان هرمزگان، قزوين، گيان و مركزي كليد خورد، 
اكنون به عنوان يك طرح ملي در ۳۱ استان كشور به اجرا 
درآمده اسللت. اجراي طرح كالابرگ الكترونيك تكليف 
قانوني و مصوبه مجلس اسللت و كارشناسان معتقدند در 
صورت اجراي مطلللوب طرح، درصللدي از تورم موجود 
كنترل و مديريت خواهد شد. با اين وجود همچنان به نظر 
مي رسد كه بخش قابل توجهي از جامعه نسبت به استفاده 
از كالابرگ ترديد دارند و كار به جايي رسيده كه وزير كار 
مجبور شده كه اطمينان بدهد كه بنا نيست كه يارانه نقدي 
حذف شود. سيد صولت مرتضوي صبح امروز )چهارشنبه( 
در حاشيه جلسه هيات دولت بيان كرد: حسب دستوري 
كه رييس جمهور صادر كردند افزايش ۲۰ درصدي يارانه ها 
را داشللتيم كه در گام نخست صرفاً جامعه تحت پوشش 
نهادهاي حمايتي از جامعه كميته امداد امام خميني )ره( و 
سازمان بهزيستي را در بر مي گرفت به سه دهك اول توسعه 
داده شللد. الان سه دهك اول قادر هسللتند از اين امتياز، 
يعني افزايش ۲۰ درصدي يارانه شللان استفاده كنند. به 
عبارت ديگر يارانه ۴۰۰ هزار توماني سه دهك اول به ۴۸۰ 
هزار تومان ارتقاء پيدا خواهللد كرد. وي در رابطه با ميزان 
استقبال مردم از كالابرگ الكترونيكي اطمينان خاطر داد 
كه دولت تحت هيچ شرايطي، بنا ندارد كه »يارانه نقدي« 
مردم را قطع كند. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در ادامه 
عنوان كرد: تفاهم نامه اي ميان چند دستگاه اجرايي از جمله 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، وزارت آموزش و پرورش، 
كميته امداد امام خميني، بسيج سازندگي و دانشگاه آزاد 
اسامي تحت عنوان »طرح تابستانه مهارت« منعقد شده 
كه بر اساس آن مقرر شللده در تابستان سال ۱۴۰۲ براي 
آموزش و حرفه آموزي بازماندگان از تحصيل و آحاد مختلف 
جامعه برنامه ريزي شود. مرتضوي همچنين از افزايش ۴۰ 
درصدي حق پرستاري و يارانه مراكز غير دولتي در سال 
۱۴۰۲ خبر داد و گفت: اين موضوع از سوي همكارانمان در 
سازمان بهزيستي با موفقيت آغاز شده كه برخي از مشكات 
مددجويان برطرف خواهد شد. همچنين ارايه آموزش هاي 
مهارتي به ۱۶۲ هزار سرباز وظيفه در سال جاري از ديگر 
موضوعاتي است كه طي تفاهم نامه اي كه با سازمان فني و 

 نهمين گفت وگوي زنده تلويزيوني سلليدابراهيم رييسي 
به مناسبت دومين سالگرد انتخابات رياست جمهوري ۱۴۰۰ 
سه شنبه شب انجام شد. رييس جمهور در اين گفت وگو با 
بيان اينكه من احساس وظيفه مي كردم كه بايد در انتخابات 
حضور داشته باشم تا مشاركت هم افزايش پيدا كند، تاكيد 
كرد: آن زمان بسياري به من مي گفتند كه شما مي خواهيد 
با اين شرايط و وضعيت براي كشور چه كنيد؟ اما انگيزه من 
بازگشت اميد به مردم و جامعه بود و حتي اگر بازهم به آن 
روزها برگردم وارد همين راه مي شوم و به هيچ وجه پشيمان 
نيستم. من اهل عافيت طلبي نيستم و نبودم و آمدم تا گرهي 
از كار مردم باز كنم و اقدام براي حل مشكات شان انجام شود. 
سيدابراهيم رييسي در نهمين گفت وگوي زنده تلويزيوني 
كه از شبكه يك سيما پخش شللد، با اشاره به رقابت هاي 
انتخاباتي و بيان اينكه هر كانديدايي در انتخابات با شعارها، 
انگيزه ها و تحليل هايي وارد رقابت مي شود، اظهار كرد: مردم 
به نحوي با نااميدي در سال ۱۴۰۰ مواجه بودند و اوضاع را 
بر وفق مراد نمي ديدند. من با اينكه جايگاهم در قوه قضاييه 
به عنوان مطالبه گر و رييس قوه جايگاه خوبي بود اما تصورم 
اين بود كه وظيفه و تكليفي دارم. وي يادآور شد: مسوولان آن 
زمان در سخناني مي گفتند كه شرايط حتي از زمان جنگ 
بدتر است و كسري بودجه و وضعيت اجتماعي و سياسي و 
اقتصادي خاصي داريم كه محصول دشمني دشمنان بود اما 
عملكرد دولت هم در اين زمينه نقش داشت. رييسي در ادامه 
گفت: پيگيري كردم كه صاحيت بقيه مورد بررسي مجدد 

قرار بگيرد، البته خودشان مي گفتند كه اگر ما بياييم تفاوتي 
ايجاد نمي كند و نتيجه انتخابات بر اساس نظرسنجي ها 
مشخص بود. رييس جمهوري با بيان اينكه در ابتداي كار 
دولت تعداد كساني كه به دليل كرونا عزيزان خود را از دست 
مي دادند بسيار بالا بود، اظهار كرد: فعاليت هاي اقتصادي و 
آموزشي تعطيل بود و حتي برخي هموطنان براي تزريق 
واكسن به كشورهاي همسايه مي رفتند. آقايان مي گويند 
ما دنبال واكسللن بوديم اما وضعيت اين بود. ما هم توليد و 
هم واردات واكسن را پيگيري كرديم. مراكز واكسيناسيون 
در كشور فعال شد، شللش نوع واكسن توليد شد و واردات 
واكسن هم انجام شد. وي افزود: ما كسري بودجه ۴۸۰ هزار 
ميلياردي هم داشتيم كه راهكارش را افزايش توليد و درآمد 
كشللور درنظر گرفتيم نه چاپ پول. ما در بخش كالاهاي 
اساسللي در برخي موارد از وضعيللت زرد به وضعيت قرمز 
رسيده بوديم. بسياري از كارخانه ها دچار تعطيلي و رخوت 
شده بود و غير از اينها مسائل سياست خارجي هم داشتيم 
كه با مشكاتي مواجه بود. رييسي با تاكيد بر اينكه ما به دنبال 
كنترل مساله كرونا و بازگشت وضعيت طبيعي به سطح 
جامعه از اين جهت بوديم، اظهار كرد: ما توليد و اشللتغال 
را افزايش داديم. در دهه ۹۰ تعطيلي بسللياري از بخش ها 
را شللاهد بوديم. ما در سرمايه گذاري كشور شرايط خوبي 
نداشتيم كه نمي خواهم وارد بحث عوامل آن شوم اما با ياري 
خدا و همت مردم و هدايت رهبري شرايط به نحوي تغيير 
كرد كه در شللش ماهه دوم سال ۱۴۰۰ رشد صفر يا چهار 

دهم درصدي به رشد ۴درصد رسيد كه معنادار است. وي 
يادآور شد: تورم ۵۹درصدي به حدود ۴۰درصد رسيد. اگر 
نبوديم به صددرصد مي رسيد. برخي مي گفتند، نمي شود 
نفت را فروخت اما هم نفت فروختيم و هم رويكردهاي دولت 
به ايجاد گشايش هايي انجاميد. اجاس شانگهاي برگزار 
شد و اين بار قرار شد كه عضويت ايران بررسي شود. رييسي 
ادامه داد: بحث عضويت در شانگهاي ۱۷ سال مطرح بود، 
اما چه احساسي در آن كشور ها ايجاد شد كه حس كردند 
اين دولت نگاهش به لبخند يا اخم چهار كشور نيست. گفته 
مي شود كه براي واردات واكسن فقط يك تلفن زده شد و 
كاري نداشت اما چنين نبود. وي تاكيد كرد: ممكن است 
گفته شود همه اين اقدامات در دولت قبل پيگيري شد اما 
چرا نه در دولت قبل كه در ۱۷ سال گذشته اين امر به نتيجه 
نرسيد، چرا كه ديدند نگاه دولت سيزدهم به همه كشورها 
متعادل اسللت و همان طور كه مي خواهيم با غرب ارتباط 
داشته باشيم با شللرق هم بايد ارتباط داشته باشيم. به ما 
مي گفتند چطور انتظار داريد كه به ما واكسن دهند وقتي 
FATF در كشور به نتيجه نرسيده است؟ ورود واكسن به 
برجام ارتباطي نداشت. نبايد اين نگاه نادرست را داشت كه 
عضويت در يك سازمان منطقه اي و فرامنطقه اي بايد حتما 
با فان كار همراه شود. ما هرگز نمي گوييم كه نيت آقايان 
اين نيسللت كه چنين اقداماتي رخ دهد يا نمي خواستند 
كه رخ دهد بلكه اين وضعيت محصول يك نگاه نادرست 
بود كه عده اي بايد تصميم بگيرند تا مشكات كشور حل 

حرفه اي و ستاد كل نيروهاي مسلح داشته ايم، انجام خواهد 
شللد. وي در رابطه با اقدامات ويژه وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در حوزه سللامت كارگران عنوان كرد: تدوين 
سند برنامه ملي پيشگيري از اعتياد و تدوين برنامه ارتقاء 
سامت روان جامعه كار و توليد، بازنگري در برنامه مشترك 
ارايه مراقبت هاي بهداشتي به بيمه شدگان پس از ۳۰ سال، 
رشد ۳۰۰ درصدي تأسيس خانه هاي بهداشت كارگري و 
تأسيس حدود ۱۰۰۰ ايستگاه بهگر در بنگاه هاي ۲۰ تا ۵۰ 
نفر در سال ۱۴۰۱، رشد ۵۰۰ درصدي برگزاري دوره هاي 
آموزشي براي كارگران در سال ۱۴۰۱ و انتخاب جمهوري 
اسامي ايران به رياست گروه منطقه اي آسيا و اقيانوسيه 
در سازمان بين المللي كار از جمله اين موضوعات است. وزير 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي در پاسخ به سوالي در خصوص 
سخنان معاون وزير تعاون در رابطه با استفاده مردم از يارانه 
كالابرگي و اينكه يارانه جداگانه اي براي اقام در نظر گرفته 
شده، مكانيسم آن چگونه است، گفت: بر اساس دستوري 
كه رييس جمهور صادر كردند افزايش ۲۰ درصدي يارانه ها 
را براي سه دهك اول داشتيم. اين كالاها ۱۱ قلم هستند 
و قيمتي كه مشتري بايد از جيب خودش پرداخت كند بر 
اساس قيمت پايه ارديبهشت سال ۱۴۰۱ است. به عنوان 
مثال آنچه كه يارانه بگير بابت خريد يك كيلو مرغ از جيب 
خود پرداخت مي كند، همان قيمت ارديبهشت سال ۱۴۰۱ 
است كه تقريباً ۳۲ هزار تومان بود و مابقي آن از يارانه كسر 
مي شود و اگر مشتري بتواند از اين فرصت استفاده كند، 
مشمول افزايش ۲۰ درصدي يارانه خواهد شد. مرتضوي در 
پاسخ به اين سوال كه آيا سهم يارانه بر اساس خانوار تفاوت 
دارد، بيان كرد: مثا قيمت پايه برنج، روغن نباتي، گوشت 
منجمد و مرغ بر اساس ارديبهشت سال ۱۴۰۱ است. وي 
در خصوص ميزان استقبال مردم از كالابرگ الكترونيكي 
گفت: خوشللبختانه اين روند هر روز بهتر مي شود و رو به 
افزايش است و اميدواريم با تمهيدات ديگري كه در آينده به 
عمل خواهد آمد تبديل به يك اقدام و استقبال عمومي شود. 
وزير تعللاون، كار و رفاه اجتماعي ضمن تأكيد بر اينكه 
تحت هيچ شرايطي يارانه نقدي مردم قطع نمي شود، 
اظهار كرد: كساني مشمول يارانه مضاعف مي شوند كه 
كالا خريداري كنند. سوال اصلي همچنان اين است كه 
يارانه نقدي تا چه زماني ادامه خواهد داشت، آيا با توجه 
به تورم، رقم آن تغيير خواهد كرد يا خير و البته كالابرگ 
به چه شكل جذاب تر خواهد شد؟ سوالاتي كه مي تواند 
تا حد زيادي، مسير حمايت از اقشار كم درآمد جامعه را 

مشخص كند. 

شود. ما اين نگاه را نداريم و زندگي مردم را بند اين حرف ها 
نمي كنيم و در عين حال بللا رويكرد عزت و منافع ملي در 
زمينه مذاكرات پيش مي رويم. رييس جمهوري تاكيد كرد: 
ما چرا از ۱۵ كشور همسايه غفلت كنيم درحالي كه زمينه 
خوبي براي همكاري با آنان وجود دارد؟ ما با كشللورهايي 
كه ارتباط برقرار كرديم، از غرب و شرق بوده اند و گفته ايم 
كه اگر كشوري بخواهد با ما ارتباط داشته باشد و از موضع 
برابر بيايد، ما با او ارتباط خواهيم داشت اما اگر مثل امريكا 
دشمني كند موضوع ديگري است. بايد از قدرت كشور براي 
پيشبرد اهداف كشور استفاده كرد. قدرت فقط هم در قدرت 
موشكي نيست كه بايد از آن هم تشكر و تقدير كرد، اما قدرت 
در نماز عيد فطر هم هسللت و در حضور مردم اين قدرت 
ديده مي شود. بايد از آن براي منافع كشور استفاده كرد. از 
ابتداي انقاب اين كشورهاي امريكاي لاتين مثل ونزوئا 
به ما و انقاب ما اعتماد دارند. چرا از اين ظرفيت اسللتفاده 
نكنيم؟ اين كشور به بهشت منابع معدني معروف است و با 
قيمت مناسب مي توانيم مواد اوليه را تهيه كنيم. مي توانيم 
با كشورها ارتباط فناوري و تعامات اقتصادي داشته باشيم، 
چرا استفاده نكنيم؟ رييس جمهوري با بيان اينكه كشور ما 
در حوزه انرژي و فروش نفت ظرفيت دارد، يادآور شد: زماني 
مسوولان كشور مي گفتند نمي شود بيشتر از ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
هزار بشللكه نفت فروخت اما در اولين بررسللي ديديم كه 
مي توان تا بيش از يك ميليون بشكه هم فروخت و پول آن 
را هم گرفت. چطور شد در طول اين مدت موديان مالياتي ۲ 
ميليون بيشتر شد و چطور شد كه كسري بودجه ۴۸۰ هزار 
ميلياردي جبران شد؟ رييسي يادآور شد: بحث در آغاز به 
كار دولت اين بود كه حقوق را چگونه پرداخت كنيم؟ اما دو 

سال اخير يك روز هم پرداخت حقوق عقب نيفتاده است.



گلناز پرتوي مهر|
بررسي ها نشان مي دهد كه ميزان سرانه  مصرف گاز 
طبيعي در كشور ما به دلايل متعددي نسبت به ساير 
كشورها بس��يار بالاتر اس��ت. به عنوان نمونه، ميزان 
سرانه مصرف گاز در ايران حدود 3 برابر اروپا است. در 
حالي كه دسترسي به منابع عظيم گازي نبايد موجب 
هدررفت گاز و استفاده بي رويه از اين نعمت الهي شود. 
با وجود ضعف در سيستم هاي ساختماني، تجهيزات 
گرمايشي و هدر رفت بالاي انرژي، عمده دليل افزايش 
سرانه مصرف مرتبط با نحوه قيمت گذاري گاز كشور 
است و مدل فعلي انگيزه  كافي براي بهينه سازي ايجاد 

نمي كند.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، ش��واهد نشان مي دهد 
قشر مرفه جامعه بيش از 90 درصد از پرمصرف هاي 
ما را تشكيل مي دهند. به همين دليل برخي به اعمال 
سياس��ت هاي قيمتي عليه پرمصرف ه��ا به منظور 
مديريت مصرف گاز طبيعي در كش��ور اصرار دارند. 
به زعم آنان، پرمصرف ها بايد هزين��ه گاز را با قيمت 
صادرات��ي بپردازند. قيمت هاي ب��الا مي تواند قدرت 
بازدارندگي داشته باشد و پرمصرف ها را به فكر مديريت 

مصرف گاز طبيعي مصرفي شان بيندازد. 
در اين راس��تا تعرفه گذاري پلكاني يك��ي از بهترين 
روش هاي اخذ هزينه گاز مشتركان خانگي است و با 
افزايش هزينه پرمصرف ها مي تواند به مديريت مصرف 
كمك كند. با وجود اهميت بالاي موضوع سرانه مصرف 
گاز در كشور نظرات افشين غلامعلي پور را به عنوان يك 
كارشناس حوزه انرژي را در اين خصوص جويا شديم 

كه در ادامه مي خوانيد.
غلامعلي  پ��ور در ارتب��اط با مي��زان مص��رف گاز در 
كشورمان، در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« تصريح 
كرد: بر اس��اس سياست گذاري كش��ور در سال هاي 
گذشته و بهره برداري از فازهاي پارس جنوبي، حجم 
توليد گاز طبيعي در كش��ورمان رش��د چشمگيري 
داش��ته اس��ت. به طوري كه ظرفيت فعلي توليد گاز 
طبيعي كش��ور به حدود 750 ميليون مترمكعب در 

روز رسيده است. 
وي ادامه داد: نكته مهم اين است كه به موازات افزايش 
توليد، مصرف در همه بخش ها به ويژه بخش خانگي 
افزايش پيدا كرد و در زمس��تان سال گذشته كشور با 

ناترازي حدود 200 ميليون مترمكعبي مواجه شد.
اين كارشناس انرژي گفت: اين شرايط به كسري گاز 
طبيعي در ماه هاي سرد سال منجر مي شود و معمولاً در 

زمستان براي اينكه گاز مورد نياز بخش خانگي تأمين 
شود، مجبوريم گاز صنايع را قطع كنيم. اين امر آسيب 
جدي به صنايع مي زند و درآمدهاي صادراتي كشور را 
با مشكل مواجه مي كند. به  عنوان نمونه در سال گذشته 
بر اثر قطع گاز پتروشيمي ها چيزي در حدود 1 ميليارد 

دلار به اين صنعت ضرر تحميل شد.
غلامعلي پور با اش��اره به بدمصرفي در كش��ور گفت: 
بررس��ي ميزان مص��رف گاز طبيعي در كش��ورمان 
نش��ان دهنده بدمصرفي قابل توجهي اس��ت. عمده 
مصرف بخش خانگي به بخاري ها و تجهيزات گرمايشي 
مربوط مي ش��ود كه متاس��فانه اس��تاندارد مصرف 
تجهيزات گرمايشي توليدي كشور عمدتا روي اف و 
جي قرار دارد؛ در حالي كه اين شاخص در كشورهاي 

ديگر اي و بي است.
وي اف��زود: بخ��ش ديگ��ر اي��ن افزايش مص��رف به 
استانداردهاي ساختمان سازي كشور مربوط مي شود. 
مبحث 19 ساختمان سازي در كشور آنچنان كه بايد 

جدي گرفته نمي شود و همين امر بسترساز هدررفت 
انرژي زيادي است.  اين كارشناس انرژي خاطرنشان 
كرد: به طور كلي، مصرف در بخش خانگي به دليل عدم 
استاندارد بودن ساختمان ها و وسايل گرمايشي بسيار 
بالاست و بايد از طريق روش هاي مختلف براي حل اين 
موضوع اقدام كرد. اعمال روش هايي مانند تعرفه گذاري 
پلكاني و س��وق دادن مردم به سمت صرفه جويي در 
مصرف انرژي و گاز طبيعي با سياست هاي تشويقي و 

تنبيهي مي تواند موثر باشد. 
وي ادامه داد: علاوه بر مواردي كه در بالا گفته شد، بايد 
از طريق سياست هاي غيرقيمتي به سمت بهينه سازي 
ساختمان ها و افزايش راندمان وسايل گرمايشي كشور 
حركت كنيم. البته بايد توجه داشت كه هدر رفت انرژي 
در ساير بخش ها همچون نيروگاه هاي كشور زياد است 
و بايد تمهيداتي براي اين موضوع هم انديشيده شود. 
وي با اش��اره به اهمي��ت روش قيمت گذاري پلكاني 
افزود: قطعاً در بين مدل هاي قيمت گذاري براي انرژي، 

تعرفه گذاري پلكاني بهترين روش  اس��ت. اين روش 
علاوه بر اينكه مدل بهينه و مناس��بي است، در سطح 
جهان تجربه ش��ده و موثر بوده و فشار خيلي كمي به 

دهك هاي پايين جامعه وارد مي كند. 
غلامعلي پور خاطرنشان كرد: در حقيقت با توجه به 
فاصله زياد قيمت جهاني و فعلي گاز در كشور، نزديك 
شدن قيمت گاز پرمصرف ها به قيمت هاي جهاني و 
واقعي گاز، مي توان��د نقش موثري در كاهش مصرف 
داشته باشد و صنايع كوچك و بزرگ را به سمت ارتقاي 
تجهيزات گرمايشي و جلوگيري از هدررفت انرژي در 

ساختمان ها سوق دهد.
وي اف��زود: به ط��ور كل��ي گاز ظرفيت بالاي��ي براي 
صادرات دارد و مي تواند به عنوان س��وخت و خوراك 
در پتروشيمي ها و ساير صنايع انرژي بر همچون فولاد 
مورد استفاده قرار گيرد. بنابراين با توجه به محدوديت 
توان توليد گاز طبيعي كش��ور، نياز است راهكارهاي 

مديريت مصرف انرژي به صورت جدي دنبال شود.

تحليل

اخبار
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امسالبنزينگراننميشود
مع��اون مديرعام��ل ش��ركت پالاي��ش و پخش 
فراورده هاي نفتي با بيان اينكه تا پايان سال هيچ 
برنامه اي براي تغيير قيمت بنزين نداريم، گفت: 
سوخت هايي را كه بعضا از برخي كشورها به دليل 
آنچه موضوع پايين بودن كيفيت مطرح مي كنند 
تحويل نمي گيريم و حتي يك ليتر را هم در داخل 

كشور به مصرف نمي رسانيم.
علي زيار در گفت وگو با ايلن��ا، درباره مباحثي در 
زمينه سه نرخي شدن بنزين اظهار داشت: مباحثي 
كه در برخي محافل عنوان مي شود ملاك نيست 
بلكه شاخص ما مصوبه اي اس��ت كه دولت اعلام 
مي كن��د كه در اي��ن رابطه تاكنون چي��زي به ما 
ابلاغ نشده است، اين موضوع بايد از سوي مراجع 
رس��مي و مس��وولان يعني رييس جمهور يا وزير 

نفت مطرح شود.
وي تصري��ح كرد: م��ا براي كنت��رل مصرف يك 
سياس��ت قيمتي داريم كه قيم��ت كالايي را كه 
پرمصرف است بالا مي بريم تا بهينه مصرف شده و 
حيف و ميل نشود، سياست غيرقيمتي هم داريم 
كه پاي��ش و رصد مي كنيم و س��امانه هاي جديد 
به كار مي گيريم كه در شبكه تامين و توزيع اتلاف 
نداشته باشيم. يك موضوع هم بحث قاچاق است 
براي اينكه مصرف را كنترل كنيم، زيرا قاچاق نيز 

خود را در ميزان مصرف نشان مي دهد.
مع��اون مديرعام��ل ش��ركت پالاي��ش و پخش 
فراورده ه��اي نفتي با تاكيد بر ل��زوم به كارگيري 
كارت سوخت شخصي براي پايش و كنترل ميزان 
مصرف گفت: اگر مردم از كارت سوخت خودشان 
اس��تفاده كنند هم مي تواني��م داده براي تحليل 
توليد و مصرف داش��ته باشيم و هم مي توان روي 
مصرف و قاچاق كنترل و مراقبت بيشتري صورت 
گيرد، اينها سياست هاي غيرقيمتي براي كنترل 

و برنامه ريزي و مديريت مصرف هستند.
وي خاطرنشان كرد: اينكه مطرح مي شود الزامي 
شدن كارت سوخت شخصي مقدمه چند نرخي 

شدن است، صحت ندارد.
زيار بيان داش��ت: تاكنون هيچ درخواستي براي 
اصلاح قيمت گذاري، بالا بردن قيمت و تغيير شيوه 
س��هميه بندي و توزيع داده نشده و هيچ دستگاه 
رسمي و همچنين در قانون چيزي ارايه نشده است 
ولي براي سياست هاي كنترلي و برنامه ريزي بايد 
داده داشته باشيم تا تحليل كنيم، بنابراين كارت 
س��وخت ش��خصي براي توليد، مصرف و كنترل 
قاچاق داده هاي صحيح و قاب��ل اتكا در اختيار ما 

قرار مي دهد.
وي ادامه داد: در بحث جلوگيري از قاچاق سوخت 
هم به ما كمك مي كند، در واقع كارت سوخت هم 
سامانه نظارتي است و هم توليد داده مي كند، اگر 
قرار باشد همه از كارت جايگاهدار استفاده كنند 
داده اي در اختي��ار ما قرار نمي گي��رد در صورتي 
مي توانيم از سامانه سوخت استفاده مطلوب كنيم 
كه همه از كارت شخصي استفاده كنند كه بتوانيم 
روي داده ها حساب كنيم و تحليل و برنامه ريزي 

آينده را داشته باشيم.
مع��اون مديرعام��ل ش��ركت پالاي��ش و پخش 
فرآورده هاي نفتي با ي��ادآوري اينكه دولت هيچ 
برنامه اي براي تغيير قيمت بنزين ندارد، گفت: اگر 
سياس��تي ابلاغ شد ما هم در راستاي آن سياست 
عمل مي كنيم اما دركل طبق آنچه همه مطلعيم 
امس��ال هيچ گونه افزاي��ش قيمت��ي در بنزين و 
گازوئيل اعمال نخواهد شد و تاكنون هم چيزي غير 
از اين گفته نشده است، ما فعلا برنامه داريم كه همه 
از كارت سوخت شخصي استفاده كنند تا داده هاي 
درست داشته باشيم، همچنين برنامه هاي توليد 
را ب��ه جديت پيگيري مي كني��م و به اضافه اينكه 
روي سياست هاي غيرقيمتي براي كنترل مصرف 

كار مي كنيم.
وي درباره صادرات نيز ب��ا اعلام اينكه دولت فعلا 
صادرات بنزين و گازوئيل ندارد، خاطرنشان كرد: 
غير از بنزين و گازوئيل برخي فرآورده هايي را كه 
مازاد مصرف داري��م، صادر مي كني��م، اما بعد از 
كرونا به خاطر مصرف شديد و غيرمتعارف اولويت 
تامين نياز داخل است، بنابراين صادرات بنزين و 

نفتگاز نداريم.
زيار درباره برخي محموله هاي صادراتي كه بعضا 
برگش��ت مي خوردن��د، توضيح داد: ص��ادرات از 
مسير ميني ريفاينري ها و بخش خصوصي صورت 
مي گيرد سوخت توليدي زيرنظر شركت پالايش 
و پخش با كيفيت و استاندارد جهاني است، ما قبلا 
۴0 تا 50 ميليون ليتر به تمام بازارهاي بين المللي 
صادرات داشتيم و برگش��تي در كار نبود، اكنون 
حتي مي توانيم به اروپا صادرات داشته باشيم اما 

فعلا مازاد نداريم.
وي اف��زود: ما اكنون س��وخت هايي را كه بعضا از 
برخي كشورها به دليل آنچه موضوع پايين بودن 
كيفيت مط��رح مي كنند تحوي��ل نمي گيريم و 
حت��ي يك ليتر را هم در داخل كش��ور به مصرف 
نمي رسانيم، اين صادركنندگان به قيمت صادراتي 
خوراك تحويل مي گيرند و سوخت توليدي را صادر 
مي كنند اينها تحت پوشش وزارت صمت صادرات 
دارند، سوخت توليدي ما در سطح استاندارد حتي 

اروپا است و در آينده بهتر هم خواهد شد.
مع��اون مديرعام��ل ش��ركت پالاي��ش و پخش 
فرآورده هاي نفتي گفت: م��ا در حال حاضر نفت 
كوره، ال پي جي، سوخت جت و نفت سفيد صادر 
مي كنيم ام��ا در مورد بنزي��ن و گازوئيل اولويت 
تامين نياز داخل اس��ت. صادرات نف��ت كوره در 
تابس��تان ۶0 ميليون ليتر در روز و در زمستان به 
۴0 ميليون ليتر مي رسد، گاز مايع هم به صورت 
محموله هاي 30 هزار 50 هزار و 100 هزار تن و بر 
اساس انبارش در بورس عرضه مي شود. نفت سفيد 
نيز بر اساس مازاد و نيازي كه خريدار اعلام مي كند، 

صادر مي شود.

»تعادل« بررسي كرد

اوجي مطرح كرد 

ميزان سرانه مصرف گاز دركشور!

تهاترباونزوئلابرايفروشنفت

مصرف بنزين خودروهاي جديد به اندازه يك پالايشگاه ۱۵۰  هزار بشكه اي!

وزير نفت گفت: ش��ايد براي خيلي ها سوال باشد كه 
وضعيت ونزوئلا با تورم بالا چگونه است و چگونه قرار 
است پرداخت ها را انجام دهد ما پرداخت مالي بين هم 

نداريم همه را با تهاتر محموله ها انجام مي دهيم.
جواد اوج��ي وزير نفت در پايان جلس��ه هيات دولت 
ب��ا حض��ور در جمع خبرن��گاران در خصوص س��فر 
رييس جمهور به كش��ورهاي ح��وزه امريكاي لاتين 
عنوان كرد: هفته گذشته آقاي رييس جمهور سفري 
به كشورهاي امريكاي لاتين داشتند از جمله ونزوئلا، 
نيكاراگوئه و كوبا. خوش��بختانه در حوزه وزارت نفت 
در بخش هاي بالادس��تي و پايين دستي قراردادهاي 
خيلي خوبي را امضا كرديم. در دولت س��يزدهم ما با 
ش��روع دولت كارهاي خودمان را با كشورهاي حوزه 
امريكاي لاتين شروع كرديم؛ هم بحث صادرات نفت 
خام و ميعانات گازي را داش��تيم و هم اينكه به بحث 

پالايش گاه هاي فراسرزميني ورود كرديم.
وي افزود: الحمدالله دستاوردهاي خيلي خوبي داشتيم 
از جمله بحث استفاده از ظرفيت صدور خدمات فني 
و مهندسي در حقيقت بيش از 2 ميليون و ۸00 هزار 
قطعه كالا و تجهيزات و ادوات كه در حوزه نفت و گاز 
لازم است در همين دولت توسط سازندگان توانمند ما 

به پالايشگاه هاي ونزوئلا ارسال شد.
وزير نفت يادآور شد: كشور ونزوئلا داراي اولين ذخاير 
نفتي قابل استحصال در دنيا است و نزديك به هفده 
و نيم درصد ذخاير نفت��ي دارد بيش از يك ميليون و 
250 هزار بشكه ظرفيت پالايشگاهي شان است و به 
لحاظ تحريم هاي ظالمانه و رفتن نيروهاي متخصص 
و تحريم ها بخ��ش اعظمي از توليدش��ان و عمليات 

پالايشي شان بر زمين مانده بود.
اوجي افزود: خوشبختانه با ورود همكاران ما در حوزه 
وزارت نفت به مجموعه بالادستي و پالا پايين دستي 
كشور ونزوئلا ظرفيت بخش��ي از آن احيا شده است 

هم ظرفيت هاي توليد هم ظرفيت هاي پالايشگاهي 
و توسط نيروهاي متخصص سازندگان و پيمانكاران 
ق��در ما كارش در حال انجام اس��ت. از اين ظرفيت ها 
قراردادهاي خوب و برد-بردي داش��تيم ش��ايد براي 
خيلي ها سوال باش��د كه وضعيت ونزوئلا با تورم بالا 
چگونه اس��ت و چگونه قرار اس��ت اين پرداخت ها را 
انج��ام دهد ما پرداخت مالي بين ه��م نداريم همه را 
با تهاتر محموله ها انج��ام مي دهيم. وي با بيان اينكه 
نفت و ميعانات مي دهي��م و در قبالش محموله هاي 
فرآورده ه��اي نفتي مي گيريم كه بس��يار بازار خوبي 
در آن منطقه دارد، گفت: بخ��ش اعظم هرچه صادر 
كرده ايم را تسويه حساب كرديم. از نيروها و سازندگان 
و پيمانكاران قدر داخلي پشتيباني كرديم و هزينه هاي 
انه��ا را هم از طريق همين تهاترها تس��ويه حس��اب 

مي كنيم.
اوجي با اشاره به سفر هيات ايراني به ونزوئلا بيان كرد: 

ما در اين س��فر قرارداد هاي خوب��ي را با ورود به حوزه 
پتروش��يمي انجام داديم. ونزوئلا حدود 12 ميليون 
تن ظرفيت پتروش��يمي نصب شده دارد كه به خاطر 
تحريم ها و رفتن نيرو هاي متخصص امروز دو ميليون 
تن از آن عملياتي است. وزير نفت افزود: قرارداد هاي 
خوبي را با مجموعه پتروشيمي هاي نصب شده، منعقد 
كرده ايم كه به قول دوستان اسب هاي زين شده خوبي 
دارند. با صدور خدمات فني و مهندسي كارشناسان 
و فع��الان صنعت نف��ت و گاز اين پتروش��يمي ها را 
فعال خواهيم كرد. اوجي با اشاره به ساير بخش هاي 
همكاري هاي ايران و ونزوئلا در حوزه نفت عنوان كرد: 
ما در حوزه توليد نفت نيز با ونزوئلا مشاركت داشته و 
قرارداد هاي خ��وب برد-برد را انجام داده ايم. در حوزه 

توسعه ميادين نيز اقدامات مشابهي انجام داديم.
وزير نفت در بخش ديگري از سخنانش به همكاري هاي 
ايران و كوبا نيز اشاره و تصريح كرد: در كوبا نيز از طريق 

تهاتر نفت با دارو از قبيل واكسن، تجهيزات و دارو هاي 
مد نظر وزارت بهداشت تاكنون اقدامات خوبي انجام 
شده است. همچنين، احياي ظرفيت پالايشي كوبا نيز 

از اين جمله است.
وي گفت: خوش��بختانه اين ن��وع فعاليت هاي آغاز 
شده توس��ط وزارت نفت، اس��تفاده از ظرفيت هاي 
پالايشگاهي فراس��رزميني و پتروشيمي ها هم سهم 
صادرات نفت و ميعانات م��ا را افزايش مي دهد و هم 
صدور خدمات فني و مهندس��ي را داريم. اين كار به 
ما كمك مي كند تا س��ازندگان داخلي فعال شوند تا 
نگاه آنها فقط به تامين نياز داخلي نباشد و تجهيزات و 
كالا هاي خود را صادر كنند. اوجي همچنين بيان كرد: 
ما قرارداد هاي خوبي را براي شركت هاي دانش بنيان 
به خصوص در حوزه گاز و ايستگاه هاي تقويت فشار گاز 
داشتيم. وزارت نفت با پشتيباني هاي خود راه را براي 
استفاده بخش خصوصي سازندگان و پيمانكاران براي 
فعاليت هاي برون سرزميني به خصوص در كشور هايي 

كه در حوزه نفت و گاز خوبي دارند، باز كرده است.
وزير نفت همچني��ن درباره تامي��ن گاز ال پي جي، 
با يادآوري اينكه در س��ال گذش��ته شاهد رشد 20 تا 
25 درصدي در توزيع اين گاز بوديم، اظهار داش��ت: 
هيچ مش��كلي در توزيع گاز ال پي چي وجود ندارد و 
متقاضيان آن با ثبت نام در س��امانه اي كه در شركت 
پالايش و پخش تدارك ديده ش��ده اس��ت، سهميه 
خود را دريافت مي كنند. وي درباره كارت س��وخت 
خودروهاي ش��خصي نيز گفت: ما از ش��هريور سال 
گذشته س��هميه آزاد 250 ليتر در ماه را به 150 ليتر 
كاهش داديم و صاحبان خ��ودرو مي توانند از كارت 
سوخت خود و كارت سوخت جايگاه ها استفاده كنند. 
اوجي يادآور شد: در هيچكدام از جايگاه هاي سوخت، 
كارت سوخت جايگاه داران قطع نشده بلكه تعدادشان 

كاهش يافته است.

س��الانه با ورود حدود يك ميليون خودروي جديد به 
چرخه حمل و نقل كشور، معادل توليد بنزين در يك 
پالايشگاه 150 هزار بشكه اي، به مصرف بنزين كشور 
اضافه مي شود. به گزارش تسنيم، مصرف و توليد بنزين 
كشور سربه سر ش��ده و به طور متوسط شاهد مصرف 
روزانه 110 ميليون ليتر بنزي��ن و توليد روزانه 110 

ميليون ليتر بنزين در كشور هستيم.
در پايان ارديبهش��ت ماه، متوس��ط مص��رف روزانه 
بنزين كشور در سال جاري، 112 ميليون ليتر بود؛ 
كه اين رقم، اكن��ون كه در روزهاي پاياني خردادماه 
هستيم، متوسط س��ه ماهه، به حدود 110 ميليون 
ليتر در روز رس��يده است. متوس��ط مصرف بنزين 

كشور در سال جاري نسبت به سال گذشته، رشدي 
12.5درص��دي داش��ته و افزايش مص��رف و ثبت 
ركوردهاي جديد مصرفي در ايام پيك مسافرت هاي 
تابس��تاني پيش بيني مي ش��ود. درحالي كه اسقاط 
خودروه��اي فرس��وده به طور كامل متوقف اس��ت 
و خودروهايي با س��ن بالا، همچن��ان در جاده هاي 
درون شهري و برون ش��هري در حال تردد هستند، 
س��الانه قريب به يك ميليون خ��ودروي جديد وارد 

چرخه حمل و نقل كشور مي شود.
طبق اعلام شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي، سال گذشته حدود 1.2 ميليون كارت سوخت 
نوشماره براي خودروهاي جديد صادر شده كه مصرف 

بنزين اين خودروها 3.5 ميليون ليتر به مصرف روزانه 
بنزين كشور اضافه مي كند. ورود سالانه يك ميليون 
خودروي نوشماره به چرخه حمل ونقل كشور درحالي 
است كه همين خودروهاي جديد نيز، مصرفي 3برابري 

نسبت به استانداردهاي جهاني دارند.
درواقع س��الانه با ورود حدود ي��ك ميليون خودروي 
جديد به چرخه حمل و نقل كشور، معادل توليد بنزين 
در يك پالايشگاه 150 هزار بشكه اي، به مصرف بنزين 
كشور اضافه مي ش��ود و درحالي كه نمي توان سالانه 
يك پالايشگاه 150 هزار بشكه اي به مدار بهره برداري 
وارد كرد، تنها با خروج مستمر خودروهاي فرسوده از 
چرخه حمل و نقل از يك س��و و ارتقاي تكنولوژي در 

توليد خودروهاي نوش��ماره با هدف كاهش مصرف 
بنزين در خودروهاي توليد داخل، مي توان اين عرصه 

را مديريت كرد.
علي اكب��ر نژادعلي، مديرعامل ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي در اين خصوص با تأكيد بر ضرورت 
اجراي طرح خروج خودروهاي فرسوده گفت: بالغ بر 
30 ميليون كارت سوخت در اختيار مردم قرار داده ايم 
كه بس��ياري از اين خودروها، مرب��وط به خودروهاي 
توليد نسل قديم، فرسوده و پرمصرف است، بنابراين 
لازم است خودروهاي فرسوده را كم كم از چرخه خارج 
كنيم و فرآيند توليد در كشور را به ويژه در حوزه توليد 

خودروهاي گازسوز گسترش دهيم.

قيمتنفتصعوديشد

قيمت هر بشكه نفت برنت درياي شمال ديروز با 3۴ سنت 
معادل 0.۴5 درصد افزايش به 7۶ دلار و 2۴ سنت رسيد.  
قيمت نفت پ��س از دو روز روند نزولي، در اولين س��اعات 
معاملات در روز چهارشنبه افزايش يافت. انتظار تصويب 
سياست هاي سخت گيرانه فدرال رزرو امريكا در اجلاس 
ديروزبعدازظهر و همچنين كاهش احتمالي ذخاير نفت 
خام امريكا از نگران��ي در مورد تقاضا در چين فراتر رفته و 
قيمت نفت را بالا برده اس��ت.  قيمت هر بشكه نفت برنت 
درياي ش��مال ديروز با 3۴ س��نت مع��ادل 0.۴5 درصد 
افزايش به 7۶ دلار و 2۴ سنت رسيد. اما نفت وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با 1 دلار و 2۸ سنت معادل 1.7۸ درصد 
كاهش 70 دلار و 50 سنت معامله مي شود.  محققان بانك 
اي ان زد با اشاره به كميته بازار آزاد فدرال بانك مركزي امريكا 
اعلام كردند انتظار مي رود جروم پاول رييس فدرال رزرو 
اظهارات سخت گيرانه اي در برابر كنگره داشته باشد كه 
حاكي از پيش بيني افزاي��ش نرخ بهره در ماه هاي آينده و 
تورم بالا در كوتاه مدت از سوي اين كميته است. سخنان 
جروم پاول سرنخ هايي مهمي درمورد اقدامات بزرگ ترين 
اقتصاد دنيا در مورد نرخ بهره بانك مركزي ارايه خواهد داد.  
طبق گفته برخي از سياس��ت گذاران فدرال رزرو امريكا، 
تمركز اين بانك بر پايين آوردن تورم است تا بزرگ ترين 
اقتصاد دنيا بتواند به روند رشد خود باز گردد و تقاضا براي 
نفت تقويت شود.  كاهش احتمالي ذخاير نفت خام امريكا 
هم از قيمت نفت حمايت كرده است. تخمين زده مي شود 
ذخاير نفت خام اين كشور حدود ۴00 هزار بشكه در روز 
در هفته منتهي به شانزدهم ژوئن كاهش يافته باشد.  
نگراني درمورد بهبود تقاضا در چين به عنوان بزرگ ترين 
واردكننده نفت دنيا يكي از موانع افزايش قيمت نفت 
است.  چين در روز سه شنبه شاخص نرخ بهره  پايه  خود 
را براي اولين بار طي 10 ماه گذشته پايين آورد. اين اقدام 
پس از آن صورت گرفت كه اطلاعات اقتصادي اين كشور 
نشان مي داد خرده فروشي و توليد كارخانه اي نتوانسته 

سرعت رشد خود در اوايل سال جاري را حفظ كند.

رويترز: 
تقاضايچينبراينفتروسيه

بهطورناگهانيكاهشيافت
صادرات نفت خام روسيه به چين در ماه ژوئن نسبت به ماه 
قبل تقريباً به نصف رسيده است چرا كه سهميه واردات 
به پالايشگاه هاي اين كشور اختصاص نيافت. به گزارش 
تسنيم، خبرگزاري رويترز روز دوشنبه با استناد به داده هاي 
مربوط به رديابي نفتكش ها و به نقل از منابع آگاه گزارش 
داد كه صادرات نفت خام روسيه به چين در ماه ژوئن نسبت 
به ماه قبل تقريباً به نصف رس��يده است چرا كه سهميه 
واردات به پالايشگاه هاي اين كشور اختصاص نيافت. طبق 
محاسبات موسسه ريفينيتيو و رويترز، صادرات نفت اورال 
روسيه كه از اول تا نوزدهم ژوئن از بنادر بالتيك و درياي 
سياه به مقصد چين صورت گرفت، با كاهش 50 درصدي 
در مقايسه با مدت مشابه در ماه مه به طور متوسط به 212 
هزار بشكه در روز رسيد. اين در حالي است صادرات نفت 
اورال روسيه به چين در مدت مشابه ماه گذشته ميلادي 
به طور متوسط ۴1۴ هزار بش��كه در روز ثبت شده بود. 
تحليلگران حوزه نفت خام اين كاهش واردات را ناشي از 
كاهش تقاضا از سوي پالايشگاه هاي مستقل چين درپي 
كمبود سهميه واردات نفت اعلام كردند. ويكتور كاتونا، 
تحليلگر ارشد نفت خام در موسسه كپلر گفت: در ماه مه، 
زماني كه محموله هاي بارگيري شده نفت اورال در ژوئن 
معامله مي شد، هيچ يك از پالايشگاه هاي خصوصي در 
چين از حجم سهميه هاي واردات خود اطلاعي نداشتند. 
وي افزود: آنها با نداشتن سهميه، منتظر ماندند و اكنون 
مي توانند بشكه هايي كه در ماه جولاي بارگيري مي شوند 
را خريداري كنند. در عين حال، آخرين داده هاي منتشر 
شده توسط اداره كل گمرك چين در روز سه شنبه نشان 
داد كه واردات نفت اين كش��ور از روسيه در ماه ميلادي 

گذشته به بالاترين رقم خود رسيده بود.

سخنگوي صنعت برق اعلام كرد
تامينبرقپايداربرايرشد

توليدصنايعكوچكدرتابستان
س��خنگوي صنعت برق گفت: برق بي��ش از 90 درصد 
واحدهاي صنعتي كشور با هدف توليد حداكثري مطابق 
برنامه و بدون محدوديت درحال تامين است. به گزارش 
وزارت نيرو، مصطفي رجبي مشهدي گفت: برق بيش از 90 
درصد واحدهاي صنعتي كشور كه تعدادشان حدود 5۸0 
هزار واحد است، شامل واحدهاي صنعتي و صنفي به ويژه 
كارگاه هاي توليدي كوچك كه توسط مردم اداره مي شود و 
از اشتغال بالايي برخوردارند بدون هيچ محدوديتي درحال 
تأمين است. سخنگوي صنعت برق تصريح كرد: اجرا نكردن 
برنامه مديري��ت مصرف برق براي 5۸0 هزار مش��ترك 
صنعتي و صنفي در تابستان 1۴01 سبب شد تا اين صنايع 
كوچك با افزايش قابل توجه توليد مواجه شوند. وي افزود: 
امس��ال نيز با تأمين برق پايدار و عدم اجراي برنامه هاي 
مديريت مصرف، اين واحدهاي صنعتي در ابتداي سال 
جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد مصرف قابل 
توجهي داشتند.رجبي مش��هدي با استناد به آمار بانك 
مركزي گفت: فرآورده هاي غذايي با رشد توليد 93.5 درصد 
در صدر اين جدول قراردارند. همچنين كالاهاي نساجي با 
رشد ۴1.۴ درصد، ماشين آلات 31.1 درصد، مبلمان 7.9 
درصد، لوازم خانگي 1۴.2 درصد، سازه هاي فلزي با 2۴.۸ 

درصد و......در اين فهرست قرار دارند.



شاخص كل بازار س��رمايه در يك ماه اخير بيش از پنج 
درصد بازدهي منفي داش��ته است و شاهد ثبت زيان در 
پرتفوي  سهامداران بوده ايم؛ البته اين منفي ها اغلب به 
اخبار مربوط و منفي بازار بازمي گردد. در اين صورت مالي 
و زيان سازي برخي از ش��ركت هاي خودرويي به چشم 
مي خورد و بر همين اس��اس دو خودروساز بزرگ ايران 
خودرو و ساپيا توانستند در يك سال اخير زيان ۴۵ هزار 
ميليارد تومان زيان را ثبت كنند كه اين زيان در نوع خود 
يك ركورد بسيار سنگين است. نكته قابل توجه اينجاست 
دولت در بخش عمده اي از اين ش��ركت ها تصدي گري 
مي كند كه در نهايت دستكاري دولت و ديگر موضوعات 
باعث زيان سنگين اين شركت هاي خودروساز شده است.

با وجود اين موضوع كارشناسان همچنان روزهاي روشن 
بورس اميدوارند و عقيده دارند كه ماه پيش رو وضعيت 
صنايع بورسي بهتر مي شود و به نوعي بهبود اخبار سياسي 
و اقتصادي باعث ورود پول هاي جديد به بازار خواهد شد.

   روزهاي خوش در انتظار بورس
مريم محبي، كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: روزهاي 
گذشته به خصوص روزهاي ابتدايي آخرين هفته فصل 
بهار زمزمه هايي از انتشار صورت هاي مالي ايران  خودرو 
س��ايپا فضاي كم طراوت بازار را غبارآلود كرد و يكشنبه 
پيش از انتشار صورت هاي مالي اين دو خودروساز تابلوي 
معاملاتي خودرويي ها قرمز پوش  شد. بر همين اساس با 
وجودي كه يكشنبه شب صورت هاي مالي آنها منتشر 
شد و اغلب اهالي بازار سرمايه انتظار داشتند بازار دوشنبه 
را با صف هاي فروش س��نگين در گروه خودرويي ها آغاز 
كند اما بيش از پيش به اين خبر واكنش نشان داده و رمق 
دوباره اي براي واكنش به اين گزارش ها ندارد. با توجه به 
ورود آرام آرام به سه  ماهه دوم سال و فصل مجامع، مي توان 
شرايط بهتري براي بازار سرمايه متصور بود. البته نمي توان 
از اثر نرخ ارز و اتفاقات بين المللي بر روند بازار سرمايه در 

ماه هاي آينده چشم پوشي كرد.
محمدصادق ميرزايي، كارشناس بازار سرمايه اظهار كرد: 
روزهاي ابتدايي هفته جاري فشار تقاضا از قدرت بيشتري 
در نبرد با فش��ار عرضه برخوردار بود. اواسط هفته فشار 
عرضه ها به طور نس��بي بر بازار غالب شد. با وجودي كه 
شاخص  كل روزهاي متعادلي را پشت سر مي گذارد. ديروز 
برخلاف پيش بيني برخي سرمايه گذاران مبني بر سرخ  
پوش شدن بازار ناشي از تشكيل صف هاي فروش هيجاني 
به خصوص در گروه خودرويي، بازار شرايط نسبتا پايداري 
را پشت سر گذاش��ت. به طور معمول انتشار صورت هاي 
مالي گروه خودرويي به خصوص »خودرو و خساپا « رفتار 
هيجاني چنداني از اين دو نم��اد در بازار رقم نزد. به نظر 
مي رسد اين دو نماد در قيمت هايي معامله مي شوند كه 
كشش چنداني براي افت بيشتر نداشته باشند. مي توان 
انتظار داشت بر اس��اس قانون نامه نگاري هايي از سوي 
دول��ت انجام پذيرد و ش��رايطي براي جب��ران زيان اين 
ش��ركت ها به وجود  آيد و مجددا روزهاي خوش��ي براي 
اين گروه از بازار داش��ت. بنابراين بازار دوران اصلاحي با 
غلظتي از نوس��انات كم رمق را سپري مي كند. البته اگر 
ارزش معاملات طي روزهاي آين��ده به بيش از ۱۰  هزار 

ميليارد تومان برسد، مي توان تيرماهي دلچسب همچون 
سرزندگي فروردين ماه انتظار داشت. اميرعلي اميرباقري، 
كارشناس بازارهاي مالي به نبض بورس توضيح داد: تورم 
انتظاري يكي از عوامل اصلي رش��د اخير بازار از اسفند 
سال گذشته تا اواس��ط ارديبهشت بود. از اواسط دومين 
ماه فصل بهار ب��ا توجه به تغييرات نرخ ارز و اخبار مثبت 
بين المللي دوران اصلاحي بازار آغاز شد. به نظر مي رسد 
تعادل نسبي ايجاد شده در بدنه بازار را نبايد به حقوقي يا 
تدبير مشخصي نسبت داد و ارزندگي قيمت ها براي ميان  
و بلندمدت را مي توان عامل تعادل نسبي روزهاي اخير 
بازار دانس��ت. همچنين بازار به انتشار صورت هاي مالي 
ايران  خودرو و سايپا واكنش خاصي نشان نداد كه دليل 
آن مي تواند تحليلي باشد كه روزهاي گذشته از وضعيت 
نه چندان جالب اين گروه داشت. پيش بيني مي شود بازار 
براي بازگشت به دوران رويايي به زمان بيشتري نياز داشته 
باشد و ترس نقدينگي هوشمند نيز بايد براي سرازيرشدن 

به بازار ازبين برود.
محمد غفوري، كارشناس بازار سرمايه گفت: شركت ها از 
محل افزايش سرمايه، پذيره نويسي، سلب حق تقدم و... 
مي توانند براي شركت تامين مالي خوبي داشته باشند؛ اما 
اين در حالي است كه ما اين سياست ها را كمتر در بورس 
مي بينيم. مشكل اصلي بورس دستوري بودن است. بازار 
سرمايه يك بازار دستوري است و يك بازار شفاف و كارا 
به شمار نمي آيد. ما زماني مي توانيم بگوييم سرمايه گذار 
جديدي در بازار داريم كه ش��اهد ورود نقدينگي به بازار 
باش��يم و ارزش معاملات بورس در ش��رايط فعلي رشد 
كند. بورس وارد فضاي شيدايي شده و در حالت تعادلي 

خود قرار دارد و نه ارزان اس��ت و نه گران. با توجه به افت 
۱۵ تا ۲۰ درصدي سهام و افت شاخص كل بورس تهران، 
احتمالا بورس تير ماهِ متعادل تري نسبت به خرداد تجربه 
خواهد كرد، چون خيلي از س��هم ها از لحاظ قيمتي به 
محدوده هاي خوبي رسيده اند. فصل مجامع شركت هاي 
بورسي در پيش است و بسياري از شركت ها در مجامع 
تقسيم سود هاي جذابي را دارند؛ بنابراين تيرماه احتمالا 
ش��رايط مس��اعدتري بر بورس حاكم خواهد ش��د. در 
بلندمدت بورس هميش��ه با تورم حركت كرده اس��ت؛ 
فضاي تورمي كه ايجاد مي شود ابتدا بازار هاي فيزيكي 
شاهد رشد هستند و بعد بازار سهام مي تواند جذاب شود. 
از نظر من، الان زمان مناسبي براي خريد است نه فروش. 
سياست فعلي دولت نشان مي دهد كه مي خواهد گردش 
نقدينگي را در اقتصاد كند كند؛ سياس��ت پيش فروش 
خودرو نشان مي دهد فعلا دولت قصد دارد پول  ثبت نام 
پيش فروش خودرو را بلوكه نگه دارد تا بتواند اقتصاد را 

وارد فضاي ركودي كند.
رضا جعفري، كارش��ناس بازار سرمايه نيز اظهار كرد: 
اصلاحات چند وقت اخير موجب شد كه قيمت هاي 
فعلي سهام براي سهامداران؛ چه به لحاظ تكنيكالي و 
چه به لحاظ بنيادي ارزنده و جذاب باشد. اكثر سهام از 
نظر تكنيكالي به محدوده حمايتي خود رسيدند و براي 
رشد نياز به تاييديه ابزار هاي تكنيكالي دارند. در شرايط 
فعلي، محرك قوي براي روند صعودي بازار وجود ندارد. 
يكي از اين محرك ها ارزش معاملات است كه تا زماني 
كه ارزش معاملات به حد نصاب خوبي نرسد نمي توانيم 
انتظار رشد شاخص كل بورس را داشته باشيم. دليل 

دوم اصلاحات روز هاي اخير بورس، پارامتر هاي جهاني 
است. يكي از اين پارامتر ها افزايش نرخ بهره امريكاست 
كه موجب ش��ده نرخ محصولات كاموديتي محور به 
دليل كمبود تقاضا با افت همراه باشد و با توجه به اينكه 
بازار ما يك بازار كاموديتي محور اس��ت تاثير كاهش 

نرخ هاي جهاني در روند بازار ما مشهود شده است.
رفت و برگش��ت قيمت دلار در محدوده ۴۵ تا ۵۰ هزار 
تومان توانس��ت جو مثبتي را در بازار س��رمايه به همراه 
داشته باشد. سايه توافق بر سر بورس سنگيني مي كند و 
اين در حالي است كه قيمت دلار هم متاثر از اتفاقات توافق 
است. اگر توافق به سرانجام برسد، بايد انتظار اصلاح در بازار 
سرمايه را داشته باشيم و اگر توافق به سرانجام نرسد، روند 
صعودي نرخ ارز را شاهد خواهيم بود كه به طور مستقيم 

روي بورس تاثير مي گذارد.
بازار در فصل تابستان مي تواند متاثر از چند عامل باشد. 
اولين عامل مجامع شركت ها هستند كه به دليل باز 
و بسته شدن نماد ها كه به عنوان ترمز دستي در بازار 
عمل مي كند، احتمالا شاهد اصلاح زماني خواهيم بود. 
دومين عامل موثر بر بورسِ تابس��تان را گزارش هاي 
فصلي شركت هاي بورسي اس��ت و همچنين بازار تا 
حدي تحت تاثير اين گزارش ها خواهد بود. طي چند 
سال اخير شاهد قطعي برق در بعضي از صنايع فعال در 
بازار سرمايه بوديم كه اين عامل موجب كاهش درآمد 
عملياتي ماهيانه شركت ها شده و قطعا به عنوان يك 
پارامتر منفي در بازار لحاظ خواهد شد. به طور كل ما 
انتظار داريم بازار در تابستان در همين محدوده فعلي 

باقي بماند.
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ايران چهارمين توليدكننده 
بزرگ متانول در جهان

هفته گذشته )۲۴ خرداد ۱۴۰۲( چهاردهمين نشست 
ميز صنعت س��ازمان بورس و اوراق به��ادار به همت 
مديريت نظارت بر ناش��ران و اداره ميزهاي صنعت و 
رتبه بندي ناشران اين سازمان با موضوع بررسي صنعت 
متانول و پتروشيمي برگزار شد. در ابتداي اين جلسه 
گزارشي از صنعت متانول در ايران و جهان و چالش ها 
و مسائل مرتبط با آن بررسي شد كه در اين گزارش به 
اختصار به آن پرداخته شده است. متانول مايعي است 
بي رنگ و قابل اشتعال با بويي تقريباً زننده و الكلي كه 
با هر نسبتي با آب مخلوط مي ش��ود و پركاربردترين 
محصول پتروشيمي است كه از تركيب متان و اكسيژن 
به دس��ت مي آيد. بر اساس زنجيره ارزش اين صنعت، 
گاز طبيعي به پالايشگاه  گازي منتقل شده و ميعانات 
گازي، گوگرد و متان اس��تخراج مي شود، سپس اين 
محصولات در واحدهاي س��نتز و NF به اتان، پروپان، 
بوتان، پنتان و گاز س��نتز تبديل مي شوند و در نهايت 
از گاز سنتز متانول و آمونياك حاصل مي شود. بيش از 
MTP/ ۳۰ درصد متانول توليدي در دنيا در واحدهاي

MTO استفاده مي شود.
در صنعت پتروشيمي از زنجيره متان، محصولاتي نظير 
اتان، اتيلن، پروپين، پروپيلن، بوتان، بنزن، پلي زايلن 
توليد مي شود. متانول از گاز سنتز به وجود مي آيد كه 
۶۴ درصد آن را گاز طبيعي، ۳۰ درصد زغال س��نگ و 
۵ درصد باقي مانده آن از انرژي هاي تجديدپذير توليد 
مي شود. نهايتا پس از آنكه متانول توليد مي شود، ۳۰ 
درص��د از آن به الفين، ۲۳ درصد ب��ه فرمالدهيد، ۱۳ 
درصد در فرآورده هاي سوخت استفاده شده و مابقي 
آن صرف ساير مشتقات پتروشيمي مي شود. بزرگ ترين 
توليدكنندگان متانول به ترتي��ب متانكس )كانادا(، 
 ترينيداد )ترينيداد و توباگو(، الرازي )عربستان(، زاگرس 
)ايران( و پتروناس )مالزي( اس��ت. شركت زاگرس در 
ايران چهارمين توليدكننده متانول در سطح جهان به 
حساب مي آيد. شركت متانكس )كانادا( در بازه سال  
۲۰۲۲ حدود ۴.۳ ميليارد دلار درآمد داشته و حاشيه 
سود خالص آن بيش از ۸ درصد بوده است. از نظر ارزش 
صادرات، كشورهاي ايران، عربستان،  ترينيداد و توباگو 
و از نظر مقداري كشورهاي ايران، امريكا و هلند پيشتاز 
 MMSA هستند. طبق آمار منتشره توسط موسسه
در سال ۲۰۲۲، ظرفيت اسمي توليد متانول در جهان 
حدود ۱۶۶ ميليون تن است كه تنها ۱۱۱ ميليون تن 
توليد عملي صورت گرفته اس��ت؛ بنابراين در صورت 
افزايش تقاضا ب��ا راه اندازي ظرفيت اس��مي موجود 
مي توان افزايش قيمت متانول را كنترل كرد. ايران نيز 
حدود ۱۴ ميليون تن ظرفيت اسمي داشته كه ظرفيت 
عملي آن ۱۱ ميليون تن است. همچنين تجارت جهاني 
متانول در س��ال ۲۰۲۲ در حدود ۳۳ ميليون تن بوده 
است. شركت پتروش��يمي زاگرس ۹ درصد از تجارت 
جهاني را به خود اختصاص داده است. بر اساس اطلاعات 
سايت جهاني گلوبال ديتا، روسيه، ايران و ايالات متحده 
از نظر افزايش ظرفيت متانول در سطح جهان تا سال 
۲۰۳۰ پيشتاز خواهند بود. گلوبال ديتا، يك شركت 
پيشرو در زمينه داده ها، تجزيه و تحليل مي گويد كه 
اين سه كش��ور با هم تقريباً ۵۹ درصد از كل ظرفيت 
افزايش متانول جهاني را به خود اختصاص خواهند داد. 
در سال ۲۰۱۵ نرخ متانول به علت كاهش قيمت نفت 
از ۳۹۹ دلار به ۲۲۳ دلار سال ۲۰۱۶ رسيد و پس از آن 
با كاهش موجودي انبارها، تعميرات اساسي واحدهاي 
متانول سازي، محدوديت گاز طبيعي در جنوب غربي 
چين و جنگ تجاري چين و امريكا، در سال ۲۰۱۸ نرخ 
متانول به ۴۵۰ دلار رسيد. فراگيري كرونا و كاهش تقاضا 
در مشتقاتي همچون ام تي اي و همچنين كاهش يا حتي 
به صفر رسيدن قيمت نفت جهاني، نرخ متانول را در 
سال ۲۰۲۰ به ۲۲۱ دلار رساند اما بعدها در سال ۲۰۲۱ 
نر اين محصول دوباره افزايش پيدا كرد و به حدود ۵۴۴ 
دلار رس��يد. در ادامه با راه اندازي ۱۰ كارخانه متانول 
با ظرفيت مجموع ۵.۳ ميليون تن و عواملي همچون 
افزايش موجودي انبار متانول در بنادر چين و الزامات 
حفاظت از محيط زيست در طي بيستمين كنگره حزب 

خلق چين اين نرخ به ۳۳۱ دلار رسيد.

جذابيت مشاركت در افزايش 
سرمايه ها با حق تقدم الكترونيك

بازارس�رمايه| فرهاد طهماسبي، عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجل��س با تاكيد به اينكه به طور قطع 
مجلس هميش��ه و در هر شرايطي با رونق گرفتن بازار 
سرمايه نسبت به بازارهاي موازي موافق بوده و خواهان 
جذابيت بيشتر آن است گفت: به منظور رونق بيشتر 
بازار سرمايه بهتر است سرمايه هاي سرگردان جامعه 
با در پيش گرفتن شعار سال مبني بر رشد توليد و مهار 
تورم، به س��مت بازار س��رمايه و پس از آن حوزه توليد 
هدايت شوند.  وي در ادامه با اعلام اينكه جذب سرمايه ها 
به سمت توليد، تورم را در كشور مهار خواهد كرد، افزود: 
براي اين كار نياز به تدوين برنامه اي توجيه پذير است تا 
مردم بدانند چه سرنوشتي قرار است براي سرمايه هاي 
آنان وجود داشته باشد تا با اطمينان خاطر بيشتري اقدام 
به سرمايه گذاري كنند. اين نماينده مجلس با بيان اينكه 
مجلس حمايت خود را از برنامه هاي توجيه پذير براي 
جمع آوري نقدينگي به سمت توليد خواهد كرد، گفت: 
در صورت اجراي طرحي ايده آل براي مسيردهي درست 
سرمايه ها به سمت توليد، ديگر شاهد تجمع سرمايه ها در 
مسيرهاي ناصحيح نخواهيم بود. طهماسبي درباره حق 
تقدم الكترونيكي عنوان كرد كه اين اقدام بسيار راهبردي 
بوده چرا كه امكان و شرايط لازم را براي همه سهامداران 
از منظر زمان و هزينه به وجود م��ي آورد تا در افزايش 

سرمايه شركت هاي بورسي مشاركت داشته باشند.
عضو كميسيون صنايع و معدن مجلس خاطرنشان كرد: 
با حق تقدم الكترونيكي و استفاده از اين ظرفيت، افراد 
محاسبه مي كنند كه در يك بازه زماني خاصي، منافع 
خوبي عايد آنها ش��ده و باعث تش��ويق و جذب بيشتر 

سرمايه گذاران به اين سمت خواهد شد.

 ارسال پيامك هاي جعلي سهام 
عدالت توسط ۶  نوجوان مشهدي
الينا| فرمانده انتظامي مشهد گفت: ۶ عضو يك باند 
گسترده كلاهبرداري كه با ارسال بيش از ۱۰۰ هزار 
پيامك در پوشش ابلاغيه دستگاه قضايي و سهام عدالت 
به حساب بانكي شهروندان دستبرد مي زدند در حالي 
دستگير شدند كه همه آنها دانش آموز بودند. سرهنگ 
احمد نگهب��ان بيان كرد: از مدتي قب��ل پرونده هاي 
كلاهب��رداري از طريق دس��تبرد به حس��اب بانكي 
شهروندان روند صعودي به خود گرفت، به گونه اي كه 
مرجوعه هاي قضايي زيادي به مراكز انتظامي سرازير 
شد. واكاوي هاي مقدماتي نيروهاي پليس فتا و بررسي 
اظهارات مال باختگان حاكي از آن بود كه همه شاكيان 
تحت تاثير پيامك هايي با عناوين ثنا يا سهام عدالت 
قرار گرفته اند كه از طريق گوشي تلفن همراه برايشان 
ارسال ش��ده بود. وي افزود: ۶ عضو يك باند گسترده 
كلاهبرداري كه با ارسال بيش از ۱۰۰ هزار پيامك در 
پوشش ابلاغيه دستگاه قضايي و سهام عدالت به حساب 
بانكي شهروندان دستبرد مي زدند در حالي با تلاش 
كارشناسان فني پليس فتاي مشهد دستگير شدند كه 

همه آنها دانش آموزان يك مدرسه هستند.
نگهبان تصريح كرد: با توجه به گستردگي پيامك هاي 
ارسالي به ش��هروندان، گروه عملياتي از افسران زبده 
پليس فتاي مشهد با هماهنگي هاي قضايي وارد عمل 
شدند و تحقيقات نامحسوسي را از طريق رصد فضاي 
مجازي براي شناس��ايي تبهكاران آغاز كردند. دامنه 
ردزني هاي اطلاعاتي افس��ران پليس فت��ا به جواني 
درشهرك غرب مش��هد رس��يد كه نقش مهمي در 
دستبرد به حساب هاي بانكي داش��ت؛ بنابراين وي 
در يك عمليات ضربتي و هماهنگ در مخفيگاهش 

شناسايي و دستگير شد.
فرمانده انتظامي مش��هد خاطرنشان كرد: اين متهم 
۱۷ ساله كه به مقر انتظامي منتقل شده بود، در آغاز 
بازجويي ها منكر ارتكاب هرگونه جرمي بود اما وقتي در 
برابر شواهد و دلايل انكارناپذيري قرار گرفت، چاره اي 
جز بيان حقيقت نداشت و ۵ عضو ديگر باند تبهكاران 
را به پليس معرفي كرد كه همه آنها در يك مدرس��ه 
مش��غول تحصيل هس��تند. وي گفت: ۱۸ دستگاه 
گوشي تلفن هوشمند، ۲۵سيم كارت و ۷۰ كارت عابر 
بانك از اعضاي اين باند دانش آموزي كشف شده است 
ضمن اينكه بررس��ي هاي علم��ي و تخصصي پليس 
كه با بازبيني گوشي هاي تلفن متهمان همراه بود، از 
ارسال بيش از ۱۰۰ هزار پيامك جعلي به شهروندان 
حكايت دارد؛ اين دانش آموزان نوجوان پس از دستبرد 
به حساب بانكي شهروندان، بلافاصله به خريد ارزهاي 
ديجيتال اقدام مي كردند. س��رهنگ نگهبان يادآور 
ش��د: متهمان مبالغي بين ۲۰ تا ۱۰۰ ميليون ريال 
از حساب بانكي هر كدام از طعمه هاي خود برداشت 
كرده اند و تاكنون ۳۰ نفر از مال باختگان شناس��ايي 
ش��ده اند و تحقيقات براي شناسايي ديگر افرادي كه 
احتمالا شكايتي را در پليس طرح نكرده اند، همچنان 

ادامه دارد.

شيب رشد بورس
قطعا شديدتر خواهد بود

بورسنيوز| احسان مدني، كارشناس بازار سرمايه 
در خصوص وضعيت كنوني بازار سرمايه اظهار كرد: 
در شرايط فعلي به علت افزايش ضريب نفوذ بورس 
در بين آحاد مردم، حساس��يت به ش��رايط بورس 
بيشتر شده وگرنه ما شرايط مشابه امروز بازار را در 
سال هاي ۸۴-۸۵ و ۹۳-۹۴ نيز شاهد بوده ايم.  وي 
ادامه داد: در اكثر مواقع درايور اصلي رش��د بزرگ 
بازار، مشابه سال هاي ۹۷ الي ۹۹ و رشد سال هاي 
۹۱ و ۹۲ تورم و رش��د نرخ ارز است. مساله مهم در 
اين بين پايين بودن P/E بازار در سال هاي قبل بوده 
كه به عنوان يكي از ابزار هاي ارزش گذاري نس��بي 
در دوره هاي قبل از رش��د، جذابيت بازار س��رمايه 
را افزايش مي داد. در ش��رايط فعلي بازار با نس��بت 
(ttm) P/E حوال��ي ۹ و P/E forward  حوال��ي 
۶.۷ در ش��رايط معقولي قرار دارد و رشدي در حد 
۳۵ الي ۵۰ درصدي براي بازار تا انتهاي سال جهت 
رسيدن اين نس��بت فوروارد به حوالي ۱۰ متصور 
هستم.  اين كارش��ناس بازار با اشاره به فرسايشي 
شدن دوره  اصلاح و اس��تراحت قيمتي بيان كرد: 
طبق روش هاي مختلف و نظرات كارشناسان بازار 
س��رمايه بازار حوالي ۲۳۰ ال��ي ۲۵۰ ميليارد دلار 
ارزش گذاري مي شود؛ بنابراين به نظر بنده امكان 
ريزش بازار بسيار بعيد است اما؛ انتظار رشد شارپ را 
نيز نداريم. از طرفي هميشه در فصل مجامع، خرداد و 
تيرماه به دليل برگزاري مجامع سالانه عمومي عادي 
شركت  ها بازار كم رونق معمولًا معامله مي شود و در 
ش��رايط فعلي در اين برهه قرار داريم. مدني درباره  
وضعيت بازار هاي موازي از نظر بازدهي و تقابل آن 
با بازار سرمايه چنين بيان كرد: بازار هاي موازي به 
دليل رشد شارپ ۶ ماهه دوم سال گذشته در دوران 
استراحت زماني و قيمتي به سر مي برند اما؛ اين بار 
به دليل ابهامات سياسي و شرايط خاص اقتصادي 
امكان ريزش نرخ ارز و طلا بعيد است و بيشتر اصلاح 
زماني را سپري مي كنند. به هرحال هميشه رشد 
دلار درايور اصلي رشد بازار بوده و تثبيت در حوالي 
دلار ۴۷ هزار تومان مي تواند به نوعي سيگنال رشد 
بازار بعد از مجامع را صادر كند. البته در اين مورد بين 
اكثر كارشناسان بازار سرمايه اتفاق نظر وجود دارد.  
وي در اين باره ادامه داد: در مورد بازار مسكن شاهد 
ركود سنگيني هستيم، اما افزايش قيمت بهاي تمام 
شده در اين بازار نيز عاملي براي جلوگيري از كاهش 
شديد قيمت شده و البته طرح ماليات بر عايدي نيز 
مي تواند جلوي رشد اين بازار را تا حدودي بگيرد. در 
مجموع به نظر بنده بازار سرمايه شرايط رشد بهتري 
به نس��بت ساير بازار ها خواهد داش��ت، اما نه رشد 
ش��ارپ. نتيجه كلي كه در ساير بازار ها نيز به نظرم 
رشد با شيب صعودي بسيار ملايم را امسال تجربه 
كنيم و شيب رشد بورس قطعا شديدتر خواهد بود.  

»تعادل«گزارشميدهد

بورس در انتظار سبزنشيني

سايه سنگين روي بازار سهام
بازار سهام همچنان نوساني است؛ پيش از اين پيش بيني 
مي شد كه بازار دست كم تا فصل مجامع روندي صعودي هر 
چند با شيب اندك را طي كند اما مسير بازار با فشار عوامل 
بيروني اعم از مديريتي و اهرم هاي سياسي تغيير كرد. اما 
در حال حاضر ريسك هاي پيش روي بازار سهام چيست و 
قرار است بورس چه روندي را طي كند؟ در يك ماه گذشته 
كه بازار وارد اصلاح شده وزير اقتصاد مدعي شده كه تامين 
مالي بنگاه هاي اقتصادي از محل بازار بدهي افزايش يافته 
كه نشان مي دهد دولت فروش اوراق را به صورت گسترده 
آغاز كرده و از طرف ديگر نرخ بهره بانكي را بالا برده تا با فشار 
به بازار سهام آن را به سمت كف هاي قبلي هدايت كند و از 
اين طريق روي بازارهاي ديگر همچون مسكن، خودرو و… 
هم تاثير بگذارد، دريغ از اينكه كار كارشناسي انجام شود، 
زيرا خروج پول هاي كلان از بورس باعث ورود آن به بازارهاي 
ديگر همچ��ون دلار و طلا مي ش��ود. در هفته هاي اخير 
بسياري از كارشناسان تاكيد كرده اند كه آنها به كف حمايتي 
رس��يده اند و به زودي مي توانند روند صعودي خود را آغاز 
كنند. مجتبي ديبا كارشناس بازار سرمايه معتقد است كه 
در حال حاضر، بازار حواشي خبري احياي برجام و احتمال 
توافق جديد را به عنوان يكي از اصلي ترين ريس��ك هاي 
پيش رو ارزيابي كرده  است. ديبا معتقد است رابطه برجام و 

بازار سرمايه با گذر زمان دو روي متفاوت خواهند داشت.

   اثر مثبت توافق بر سودآوري
 شركت هاي بورسي

اين كارشناس بازار سرمايه عنوان كرد: در آينده احياي توافق 
برجام باعث رشد كليت بازار خواهد شد؛ حتي در صنايع 
دلاري كه شايد پاشنه آشيل اين روز هاي بازار باشد! ديبا 
افزود: اگر توافقي شود، قطعا بخشي از تخفيف هايي كه در 
حال حاضر روي صنايعي مانند فولاد يا پتروشيمي اعمال 
مي شود، حذف خواهد شد. اين تغييرات به پويايي فروش 
شركت ها كمك مي كند و به اين ترتيب ماهيت اصلي بازار 
سرمايه كه رش��د به ازاي فروش و سود آوري بيشتر است، 

خودنمايي خواهد كرد.

    وضعيت صنايع در ماه هاي آتي
اين كارشناس بازار س��رمايه در ادامه بيان كرد: اين روز ها 
تب وتاب بورس��ي ها به خاطر حركت احتمالي كشور به 
سوي توافق افزايش يافته و نوسان اين بازار همانند ساير 
بازار هاي موازي مانند ارز و طلا بالاس��ت. ديبا با اش��اره به 

س��ناريوي احياي احتمالي برجام گفت: صنايع ريالي در 
تابستان مي توانند مورد توجه قرار گيرند. ديبا در ادامه به 
صنايع ريالي پرپتانسيل براي رشد اشاره كرد و گفت: گروه 
زراعي ها، دارويي ها، صنعت حمل و نقل، گروه بانكي ها و 
بيمه اي ها، ظرفيت لازم جهت آزادسازي انرژي صعودي 
در فصل تابستان را دارند. همچنين نكته مهم ديگر، سهامي 
ا ست كه تجديد ارزيابي  را در راه خواهند داشت. اين دست 
از سهام مي  توانند با گذشت زمان جذابيت بالايي براي اهالي 

بازار سرمايه پيدا كنند.

   تقويت ديدگاه بنيادي در بازار
اين كارشناس بازار س��رمايه با اشاره به تاثير المنت هاي 
بني��ادي در بازار گفت: ديدگاه بنيادي در بازار نس��بت به 
گذشته تقويت شده است و شاهد آن هستيم كه نسبت به 
سه سال پيش بازار توجه بيشتري به المنت هاي بنيادي 
س��هام دارد اما در حال حاضر نگاه اصلي بازار به س��مت 
توافق است، چراكه سرمايه گذاران به دنبال خريد سهام در 
قيمت هاي پايين تر هستند. ديبا اضافه كرد: بنابراين بايد 
وزن شفافيت در فضاي ديپلماتيك كشور افزايش يابد و 
ابر ابهامات كنار رود. با مشخص شدن تكليف سهامداران 
با موضوع توافقات خارجي، آن وقت مي توان انتظار داشت 
ريتم بازار به س��مت سهامي حركت كند كه گزارش هاي 
بسيار مناسبي در فصل مجامع منتشر كرده اند. در پايان اين 

گفت وگو ديبا با اشاره به اينكه بورس تهران بازاري تورم محور 
به شمار مي رود، در رابطه با روند آتي بازار سهام گفت: نكته 
اساسي اين است كه اگر آيتم هاي ديگري از اقتصاد كلان 
مثل افزايش عجيب نقدينگي و عدم كنت��رل تورم را در 
محاسبات و پيش بيني هاي خود لحاظ كنيم، مي توان انتظار 
داشت در ادامه سال به ويژه نيمه دوم سال ريتم صعودي 
داشته باشيم. اما شدت و حدت آن به ميزان توافق و ميزان 

نگاه بازار به توافق بستگي دارد.

   بورس زير سايه سنگين دلار
 و در انتظار تحولات برجامي

همچنين آرش شهرياري كارشناس بازار سرمايه با بيان 
اينكه روش��ن شدن س��ايه تحولات برجامي مي تواند به 
مشخص شدن مسير احتمالي بورس تهران در هفته هاي 
آينده كمك كند، گفت: تنها در صورتي شاهد رشد بورس 
خواهيم بود كه ارزش معاملات بالا همراه با تزريق پول به 
بورس رخ دهد. آرش ش��هرياري كارشناس بازار سرمايه 
در اين رابطه به اقتصاد ۲۴ گفت: بازار سهام اين روز ها در 
مسير نزولي خود حركت مي كند. حتي در معدود روز هاي 
صعودي نيز اين رشد چندان چشمگير نيست و نمي تواند 
ريزش روز هاي نزولي را جبران كند. با اين حال، اما نشانه ها 
حاك��ي از ارزندگي بازار برخي س��هام eps محور اس��ت. 
وي افزود: نوس��انات كم جان بازار سرمايه گوياي ترديد و 

بي تصميمي اهالي بازار سرمايه در مقطع فعلي است. دو كفه 
ترازوي عرضه و تقاضا در حال حاضر برابر است و خريداران و 
فروشندگان هر دو دلايل كافي براي تصميمات خود دارند؛ 
از اين رو روشن ش��دن سايه تحولات برجامي و تحركات 
ديپلماتيك مي تواند به مشخص شدن مسير احتمالي بازار 

سرمايه در هفته ها و ماه هاي آتي كمك كند.

   سقوط ارزش معاملات به زير ۱۰ همت
به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، بورس براي بازگشت 
به روند صعودي خود نياز به اعداد و ارقام بسيار بالاتر از اين 
محدوده ها دارد، زي��را روند صعودي پايدار تنها در صورتي 
امكان پذير است كه ارزش معاملات بالا همراه با تزريق پول به 
سهام رخ دهد. شهرياري با بيان اينكه در مقايسه با هفته هاي 
گذشته، ارزش معاملات خرد بازار سهام با كاهش شديدي 
مواجه شده است، ادامه داد: ادامه دار بودن اين روند كاهشي در 
ارزش معاملات خرد است كه نشان مي دهد خوش بيني ها به 

بازار كمرنگ تر از يك تا دو ماه پيش شده است.

   ريسك هاي سياسي و نقش احياي برجام 
در بورس

اين كارشناس بازار سرمايه معتقد اس��ت: از سوي ديگر 
ريسك هاي سياس��ي، ابهاماتي را در ذهن برخي از اهالي 
بازار س��رمايه به وجود آورده است كه نمي توانند بي اعتنا 
به آنها دست به خريد سهام بزنند. شهرياري افزود: اما بايد 
توجه داشت همان گونه كه احياي برجام مي تواند كاهش 
انتظارات تورمي در اثر كاهش نرخ دلار را در پي داشته باشد، 
توافقات ديپلماتيك مي تواند بار سنگيني را از روي دوش 
اقتصاد كشور بردارد. اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به 
اينكه بورس تهران از ديرباز لقب »كاموديتي محور« بودن 
را يدك مي كشد، به اقتصاد ۲۴ گفت: دليل اطلاق چنين 
لقبي هنگامي كه بدانيم بيش از ۶۰ تا ۷۰ درصد بازار سهام را 
صنايع كاموديتي محور تشكيل مي دهند روشن تر مي شود. 
بنابراين روند كاهشي بورس با استناد به وابستگي بازار به 
قيمت هاي جهاني كاموديتي ها و همچنين نرخ ارز اينگونه 
قابل تفسير است. شهرياري خاطرنشان كرد: در حال حاضر 
نگاه س��رمايه گذاران به معاملات دلار در ميدان فردوسي 
است. كاهش بيشتر نرخ ارز به شكل مستقيم بر بازار سرمايه 
تاثيرگذار است. حتي اگر ارزشگذاري شركت ها با قيمت دلار 
بسيار پايين تر از قيمت فعلي محاسبه شده باشد. در چنين 

مواقعي نبايد فاكتور احساسات بازار را از ياد برد.



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه فرش��يد پورحاجت، عض��و هيات مديره كانون 
انبوه سازان خبر داده، قيمت بتن آماده طي سه ماهه اخير 
2 برابر ش��ده است. از همين رو، او از وزارت صمت خواست 
به افزايش بدون ضابطه اين نهاده ساختماني ورود كند. اين 
همه در حالي است كه در پي تعديل نرخ دلار طي يك ماهه 
اخير، در غياب حبس آمار رسمي از قيمت هاي معاملاتي، 
برخي بررس��ي هاي ميداني حاكي از كاهش قيمت هاي 
پيشنهادي مالكان و عرضه كنندگان مسكن در آگهي ها و 
فايل ها است. در اين ميان، اگر چه آماري از متوسط قيمت 
هر متر مربع مسكن در شهر تهران وجود ندارد، اما در پايان 
سال گذش��ته، برخي برآوردها حاكي از عبور اين شاخص 
از 60 ميلي��ون تومان بود. پورحاجت با اش��اره به وضعيت 
نامناسب بازار مصالح ساختماني، اظهار كرد: باوجود آنكه 
طي 3 ماه اخير اتفاقي در بازارهاي اقتصادي روي نداده، اما 
در بخش مصالح ساختماني با رشد قيمت هاي متوالي مواجه 
هستيم. بر اساس اين گزارش، خردادماه 1402 ديروز با افت 
دسته جمعي بازارها پايان يافت. بيشترين كاهش قيمت در 
بازار خودرو تجربه شد. پس از آن در بازار طلا، كاهش قيمت 
10.۷ درصدي قيمت هر قطعه سكه امامي ثبت شد. در بازار 
ارز دلار ۵.۹ درصد ارزان تر قيمت خورد و در نهايت كمترين 
كاهش با افت ۵.6 درصدي شاخص كل بورس تهران به بازار 
سهام تعلق گرفت.  بررسي عملكرد بازارها در نخستين فصل 
سال حاكي از افت ۷.2 درصدي ميانگين قيمت خودروهاي 
داخلي و چيني و تخليه حباب اين ب��ازار دارد. پس از آن، 
حباب بزرگ شده در بازار سكه اندكي كاهش يافت و قيمت 
هر قطعه سكه امامي در مجموع سه ماه اول 1402، حدود 
4.4 درصد كاهش يافت. در ب��ازار ارز، قيمت دلار آزاد 1.۷ 
درصد بالاتر از نقطه شروع س��ال قرار دارد. اما بازار سهام با 
اختلاف نس��بت به ديگر كلاس هاي دارايي رشدي 10.۹ 
درصدي را در بهار 1402 رقم زد. از اين رو، در شرايطي كه 
نرخ دلار به عنوان ليدر بازارها طي س��ه ماهه نخست سال 
تنها 1.۷ درصد رش��د داشته است، افزايش دو برابري نرخ 
بتن و رشد چشمگير ساير مصالح ساختماني قابل توجه 
است. در همين رابطه، فرشيد پورحاجت، عضو هيات مديره 
كانون انبوه سازان در گفت وگو با تسنيم اظهار كرد: در يك 
نمونه قيمت بتن آماده نسبت به زمستان سال قبل 2 برابر 
شده است. وي توضيح داد: بهمن سال گذشته قيمت هر 
مترمكعب بتن حدود ۹00 هزار تومان بود كه امروز به بيش از 
يك ميليون و 800 هزار تومان افزايش يافته است. اين قيمت 
بدون محاسبه هزينه پمپ بتن و مواد افزودني بتن است كه 
آن را نيز به صورت جداگانه از س��ازندگان مسكن دريافت 
مي كنند. عضو هيات مديره كانون سراسري انبوه سازان با 
بيان اينكه »دليل اين اقدام كارخانه هاي توليد بتن آماده 
مشخص نيست« گفت: از وزارت صمت مي خواهيم به اين 
ماجرا ورود كند، چراكه س��اخت و ساز مسكن تحت تاثير 
اين گرانفروشي قرار گرفته است. پورحاجت با بيان اينكه 
كارخانه هاي توليد بتن پول آب را هم با قيمت بتن حساب 
مي كنند، يادآور شد: وزن مخصوص بتن 2430 كيلوگرم بر 
مترمكعب است اين در حالي است كه در محاسبات 2300 

كيلوگرم از سوي كارخانه هاي بتن اعمال مي شود.

   رشد 34.7 درصدي مصالح در پاييز 1401
به گزارش »تعادل«، در حالي كه بانك مركزي، آمار تحولات 
بازار مسكن تهران را حبس كرده است، آخرين داده هاي 
منتشره از سوي مركز آمار ايران از تورم مصالح ساختماني در 
فصل پاييز سال 1401 نشان مي دهد، در فصل پاييز١٤٠١ 
شاخص قيمت نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر 
تهران به عدد ١٥٦١ رس��يد كه نسبت به فصل قبل ٤.٦ 
درصد، نسبت به فصل مشابه سال قبل، ٣١.٦ درصد و در 
چهار فصل منتهي به فصل جاري نس��بت به دوره  مشابه 
سال قبل ٣٤.٧ درصد افزايش داشته است.  در اين فصل در 
بين گروه هاي اجرايي بيشترين تورم سالانه با ٧٦.٦ درصد 
مربوط به گروه اجرايي»شيشه« و كمترين تورم با ١٤.٦ 
درصد مربوط به گروه »آهن آلات، ميلگرد، پروفيل درب و 

پنجره و نرده« بوده است.

   افزايش  تورم  فصلي
در فصل پايي��ز ١٤٠١ درصد تغييرات ش��اخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران نسبت به 
فصل قبل )تورم فصلي( ٤.٦ درصد اس��ت كه در مقايسه 
با همين اطلاع در فصل قبل )٣.٤- درصد( ٨ واحد درصد 
افزايش داشته است. در فصل پاييز ١٤٠١، در بين گروه هاي 
اجرايي، بيشترين تورم فصلي با ١٨.١ درصد مربوط به گروه 
اجرايي »آهن آلات، ميلگرد، پروفيل درب و پنجره و نرده « 
و كمترين تورم فصلي با ٢.٢ درصد كاهش، مربوط به گروه 

اجرايي » سيمان، بتن، شن و ماسه« است.
در فصل پايي��ز١٤٠١ درصد تغييرات ش��اخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران نسبت به 

فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ٣١.٦ درصد 
است كه در مقايس��ه با همين اطلاع در فصل قبل )٢٩.٣ 
درصد( ٢.٣ واحد درصد افزايش داشته است. در اين فصل 
در بين گروه هاي اجرايي، بيشترين تورم نقطه به نقطه با 
٦٣.٩ درصد مربوط به گروه اجرايي »شيشه« و كمترين 
تورم نقطه به نقطه با ١٥.٢ درصد مربوط به گروه اجرايي 

»آهن آلات، ميلگرد، پروفيل درب و پنجره و نرده« است.

   علت رشد قيمت مصالح
در حالي كه چش��م و گوش فعالان بازار مسكن با حبس 
آمارهاي رسمي از سوي مراجع مربوطه بسته شده است، 
با توجه به رش��د و رونق ساخت و ساز در بهار و تابستان، و 
همچنين با توجه به اينكه به گفته مسوولان شهري، در 
سال جديد س��اخت و ساز در بافت فرسوده رونق گرفته و 
ميزان پروانه هاي صادره در اين بافت تا 300 درصدي نيز 
رشد داشته اس��ت، مي توان گفت كه تحت تاثير افزايش 
تقاضاي دروني بازار ساخت و ساز، مصالح ساختماني و از 
جمله بتن آماده رشد قيمت ها را تجربه كرده اند. با اين حال، 
نمي توان تمام اين افزايش قيمت را به رشد تقاضاي فصلي 
نسبت داد، چه آنكه با توجه به نتايج نظرسنجي از فعالان 
ساختماني )شامخ كل ساختمان( در دو ماهه نخست سال 
جاري، اين صنعت وضعيت فوق العاده اي را تجربه نكرده 
اس��ت.  به گزارش »تعادل«، پ��س از ۷ ماه پياپي ركود در 
صنعت ساختمان، سرانجام در اسفند سال گذشته صنعت 
ساختمان توانست چند پله از مرز رونق و ركود بالاتر بايستد 
و از ركود خارج شود. اما همانطور كه پيش بيني شده بود، 
اين رونق نس��بي در فروردين ماه سال جاري دچار سكته 

و توقف ش��د به گونه اي كه عدد شامخ كل ساختمان در 
فروردين ماه س��ال 1402 به 33.۹۵ افت كرد و از آنجا كه 
زير مرز عدد ۵0 مستقر شد، در محدوده ركودي قرار گرفت. 

   قيمت مواد اوليه همچنان صعودي
به گزارش »تعادل« با استناد به مجموع اظهارات فعالان 
ساختماني 81 ش��ركت بزرگ در گروه هاي ساخت بنا، 
مهندس��ي عمران وفعاليت هاي ساخت و ساز تخصصي 
ساختمان، در حالي كه شاخص كل ساختمان در فروردين 
ماه )33.۹۵( با 21 واحد كاهش نسبت به رقم ۵۵.43 ثبت 
شده در اسفند 1401 بيانگر وضعيت ركودي اين صنعت 
اس��ت و ركوردي بي سابقه طي سه س��ال اخير به شمار 
مي رود، اما در اين وضعيت، مولفه »قيمت خريد مواد اوليه 
يا لوازم مورد نياز« همچنان صعودي اس��ت. اين شاخص 
در فروردين ماه سال جاري، علي رغم كاهش ناچيز متاثر 
از توقف فعاليت هاي كاري در حوزه ساختمان و ساخت و 
ساز، براي پنجمين ماه پياپي بالاترين رقم را در ميان ساير 
مولفه ها به خود اختصاص داده اس��ت. در همين حال، بر 
اساس نتايج شامخ كل ساختمان در ارديبهشت ماه سال 
جاري، مولفه »قيمت خريد مولد اوليه يا لوازم مورد نياز« 
علي رغم كاهش ناچيز حاصل از ثبات نس��بي نرخ ارز در 
ارديبهشت ماه، براي ششمين ماه پياپي بالاترين رقم در 
ميان ساير مولفه ها را به خود اختصاص داده است. اين در 
حالي بود كه فعاليت هاي س��اختماني در ارديبهشت ماه 
سال جاري پس از خروج ركود ناشي از تعطيلات نوروزي 
در فروردين ماه، دوباره به مدار رونق نسبي ماه هاي پاياني 

سال 1401 نزديك شد.
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افزايش سقف انتشار
اوراق مشاركت سال 140۲ 

سال گذشته سقف انتشار اوراق مشاركت به منظور 
پش��تيباني و توسعه ش��بكه حمل و نقل عمومي 
كلان ش��هرهاي كش��ور 6 هزار ميليارد تومان بود 
كه از اين مبلغ، س��هم شبكه متروي تهران با تمام 
برنامه هاي وسيع توسعه اي اش، فقط 1300 ميليارد 
تومان شد؛ اين 1300 ميليارد تومان بابت تكميل 
خطوط 3، 4، 6 و ۷ مت��رو و با تضمين بازپرداخت 
اصل و سود اوراق مشاركت به نسبت ۵0 درصد سهم 
شهرداري و ۵0 درصد سهم دولت، در حال انتشار 
بوده و به زودي فروش صد در صد آن انجام مي شود.

به گزارش ايسنا، با موافقت وزير كشور و صدور مجوز 
از سوي سازمان برنامه و بودجه، براي رفع نيازهاي 
متعدد شبكه حمل و نقل عمومي پايتخت، مقرر شد 
هزار ميليارد تومان اوراق مالي اسلامي ديگر و اين بار 
با تضمين پرداخت 100 درصدي توسط شهرداري 
تهران بابت تكميل خط 6 انتشار يابد. اين در حالي 
است كه اوراق مشاركت اختصاص يافته به مترو در 
سال هاي 13۹۹ و 1400 به ترتيب 18۵0 و 1۵00 

ميليارد تومان بوده است.
بر اس��اس گزارش روابط عمومي و امور بين الملل 
ش��ركت راه آهن ش��هري تهران و حوم��ه )مترو(، 
براي س��ال 1402 سقف انتش��ار اوراق مشاركت 
جهت حمايت از سيس��تم حم��ل و نقل عمومي 
كلان شهرهاي كشور نسبت به س��ال 1401 سه 
برابر شده و به 18 هزار ميليارد تومان افزايش يافته 
اس��ت. در چنين وضعيتي، س��هم پايتخت با 12 
ميليون نفر جمعيت ساكن و شناور در طول روز و 
نيازهاي انكارناپذير شبكه حمل و نقل عمومي آن، 
قاعدتاً بايد بسيار بيشتر از ارقام سال هاي اخير باشد 
تا بتوان كمبودها و كاستي ها را در كوتاهترين زمان 
ممكن رفع و رجوع ك��رد و مزيت هاي بهره مندي 
از وسائل نقليه عمومي اس��تاندارد و به روز را براي 
مخاطبان به منصه ظهور رس��اند تا دعوت به عدم 
اس��تفاده غيرضروري از خودروهاي ش��خصي در 

كارهاي روزمره منطقي تر به نظر  آيد.

تكذيب اظهارات اعضاي شورای 
شهر از سوي شهردار منطقه يك

شهردار منطقه يك گفت: در هشت ماه گذشته با 
همكاري ويژه دادس��تاني و نيروي انتظامي اجازه 
نداديم در گلابدره ساخت و ساز غيرمجازي حتي 

در حد ساختن يك طبقه انجام شود.
به گزارش ايسنا، سيد مهدي صباغ شهردار منطقه 
يك درخصوص س��اخت و س��ازهاي غيرمجاز در 
محله گلابدره اين منطقه كه برخي اعضاي شوراي 
ش��هر نيز نس��بت به آن تذكراتي را مطرح كردند، 
اظهار كرد: در هش��ت ماه گذشته با همكاري ويژه 
دادستاني و نيروي انتظامي در گلابدره كه ساخت و 
ساز غيرمجاز و افزايش طبقه در آن مسبوق به سابقه 
بوده، اجازه نداديم طبقه اي ساخته شود و حتي در 
مورد هر مالكي كه در ساختمانش طبقه اي به صورت 
غيرمجاز اضافه كند همان اقدامي را انجام مي دهيم 
كه عضو كميسيون شهرسازي شورا عنوان كردند؛ 
يعني با حكم قضايي ورود و از ابتداي كار از ساخت 

و ساز جلوگيري مي كنيم.
وي تاكيد كرد: به سازه هاي نيمه كاره اي هم كه به 
صورت غيرمجاز با آراي قديمي س��اخته شده بود، 
اجازه تكميل نداديم كه تعداد آنها بالغ بر 10 مورد 
است و به صورت مجزا حكم قضايي آنها براي تخريب 

اخذ مي شود. 

10 درصد زباله تهراني ها 
كيسه هاي پلاستيكي است

رييس كميته سلامت شوراي اسلامي شهر تهران 
با تأكيد بر جمع آوري به موقع زباله در سطح شهر 
گفت: وضعيت جمع آوري زباله در ش��هر تهران در 
همه دوره ها با انتقاداتي همراه بود كه اين موضوع در 
همه مناطق وجود دارد و سازمان مديريت پسماند 
بايد بر اساس برنامه و احكام مربوطه در زمان معين 

شده، براي رسيدن به نقطه مطلوب تلاش كند. 
سوده نجفي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به مخازن 
زباله در سطح شهر ادامه داد: يكي از عمده مواردي 
كه در خصوص مخازن زباله وجود دارد قرار نگرفتن 
مخازن در محل تعبيه شده براي آنها است كه همين 
امر موجب س��دمعبر و ايجاد ترافيك در كوچه ها و 
خيابان ها مي ش��ود. از سوي ديگر زباله ها و شيرابه 
بيرون ريخته ش��ده از مخزن بوي ناخوش��ايندي 
را ايجاد كرده كه مي تواند س��لامت ش��هروندان را 

تهديد كند.
عضو هيات رييس��ه شوراي اس��لامي شهر تهران 
يادآور شد: پسماند يكي از محل هاي كسب درآمد 
است و انتظار مي رود كه سازمان مديريت پسماند 
نيز با مطالعه در اين زمينه و با همكاري شركت هاي 
دانش بنيان بتواند اقدامات قابل توجه اي داش��ته 
باشد. وي با اش��اره به كودكان زباله گرد در سطح 
شهر گفت: اس��تفاده از كودكان و نوجوانان به ويژه 
اتباع بيگانه براي جمع آوري زباله توس��ط مافيا و 
شبكه هاي جمع آوري زباله در تهران ديده مي شود 
كه انتظار داريم س��ازمان پسماند با انجام اقداماتي 
همچون جمع آوري به موقع زباله ها اجازه فعاليت به 
چنين شبكه هايي را ندهد كه يكي از اين اقدامات 
طراحي مخازن مناسب اس��ت تا دسترسي آسان 
زباله گردان به محتواي داخل مخزن صورت نگيرد.

س��وده نجفي گفت: بخش قاب��ل توجهي از حجم 
پسماند توليد شده در شهر تهران پلاستيك است كه 
حدود 10 درصد آن مربوط به كيسه هاي پلاستيكي 
مي باشد كه انتظار داريم سازمان مديريت پسماند 
ضمن فرهنگ سازي در راس��تاي كاهش مصرف 
پلاستيك و آس��يب به محيط زيست، در راستاي 

بازيافت اين محصولات اقدام كند.

هشدار وزش باد شديد
و آبگرفتگي معابر در 1۲ استان 

مديركل پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي گفت: 
تا  يكشنبه چهارم تير، رگبار و رعد و برق، وزش باد شديد 
و در مناطق مس��تعد تگرگ، در 12 استان پيش بيني 
مي شود. از همين رو، احتمال آبگرفتگي معابر، لغزندگي 

جاده ها و شكستن درختان كهن سال نيز وجود دارد.
صادق ضياييان در گفت وگو با ف��ارس، درباره آخرين 
وضعيت جوي كش��ور اظهار ك��رد: در 3 روز آينده در 
ش��مال آذربايجان غربي و آذربايجان شرقي، رگبار و 
رعدوبرق و وزش باد شديد موقت پيش بيني مي شود، 
روز يكش��نبه 4 تير با نفوذ جريانات خنك شمالي به 
سواحل خزر، در دامنه هاي البرز و استان هاي گلستان، 
مازندران و شرق گيلان، همچنين دامنه هاي جنوب 
البرز در اس��تان هاي قزوين، س��منان، ته��ران و البرز 
رگبار باران، گاهي رعدوبرق، وزش باد و كاهش نسبي 
دما پيش بيني مي شود. مديركل پيش بيني و هشدار 
سازمان هواشناسي اظهار كرد: بعدازظهر چهارم تير، 
وزش باد ش��ديد و گردوخ��اك در دامنه هاي جنوبي 
البرز در اس��تان هاي سمنان، البرز و تهران پيش بيني 
مي ش��ود. ضياييان افزود: از روز آينده تا دوشنبه ۵ تير 
در بخش هايي از جنوب غرب و ش��مال ش��رق كشور، 
همچنين شرق و مركز كشور وزش باد افزايش مي يابد؛ 
همچنين در زابل، شرق اصفهان و جنوب سمنان وزش 
باد شديد و خيزش گردوخاك موجب كاهش كيفيت 

هوا و كاهش شعاع ديد مي شود.

صدور مجوز واردات ۲ هزار 
دستگاه اتوبوس بين شهري

مديركل دفتر حمل ونقل مسافر س��ازمان راهداري با 
اعلام صدور مجوز براي واردات 2 هزار دستگاه اتوبوس 
بين شهري، سهميه هر استان را به اداره هاي كل راهداري 

وحمل ونقل جاده اي استاني ابلاغ كرد.
به گزارش مهر، داريوش باقرجوان با اعلام اين خبر گفت: 
از جمله تسهيلات پيش بيني شده در اين مصوبه تخفيف 
۵0 درصدي براي س��ود بازرگاني خودروهاي وارداتي 
است كه البته مستلزم صدور دستور العمل مشترك از 
طرف وزارت صمت و وزارت كشور است كه براي تسريع 
در روند تدوين و ابلاغ اين دستور العمل، موضوع در دست 

پيگيري است.
وي با اشاره به اينكه ناوگان وارداتي بايد با عمر كمتر از 
پنج سال و از جمله برندهاي معتبر باشد، افزود: در اجراي 
مصوبه اخير هيات وزيران، سازمان متبوع در صورت مهيا 
شدن منابع داخلي، براي هر دستگاه 1۵ ميليارد ريال 
تسهيلات بانكي اختصاص داده است كه تفاهم نامه هاي 
مربوطه با بانك هاي عامل در شرف مبادله است، ضمن 
اينكه تأييد تأمين قطعات، وجود شبكه خدمات پس از 
فروش و معاينه فني جزو شروط مندرج در متن مصوبه 
است. باقرجوان همچنين گفت: در اجراي مصوبه ياد 
شده، سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي در تاريخ 16 
خرداد امسال، شرايط متقاضيان و همچنين سهميه هر 
استان را به اداره هاي كل راهداري وحمل ونقل جاده اي 
اس��تاني ابلاغ كرده و تا پايان خرداد ب��ه اداره هاي كل 

استاني مهلت داده است تا متقاضيان را معرفي كنند.
مديركل دفتر حمل ونقل مس��افر افزود: در بخشنامه 
ابلاغي ب��ه اس��تان ها تصريح ش��ده اس��ت كه فقط 
شركت هاي حمل و نقل مسافر و رانندگان فعال بخش 
حمل و نقل مسافر مي توانند نسبت به ارايه تقاضاي خود 

براي واردات اقدام كنند.
وي همچنين اظهار كرد: شركت حمل و نقل بايد داراي 
پروانه فعاليت معتبر بوده و بر اساس تعهد محضري ملتزم 
به اين است كه در ايام اربعين از سرويس دهي در خطوط 
مربوطه خود منفك شده و فقط در مسيرهاي تعيين 
شده براي جابه جايي زائران اربعين فعاليت كند و تا پنج 
سال خودرو در مالكيت شركت يا اعضاي هيات مديره 

شركت باقي بماند.

حركتنرخمصالحساختمانيدرجهتخلافاغلببازارداراييها

افزايش دو برابري قيمت  بتن  در  بهار 1402

استانتهرانبيشترينبنايناپايداررادارد

تراكم ۲0 برابري جمعيت استان تهران نسبت به كل كشور
گروه راه و شهرسازي|

 آنگونه كه رييس كميسيون هاي معماري و شهرسازي 
استان تهران اعلام كرده، اين استان تراكم جمعيتي 
20 برابري نسبت به كل كشور دارد و يكي از معضلات 
اصلي آن موضوع بافت فرسوده است. در همين حال، 
معاون وزير راه و شهرسازي اعلام كرده كه استان تهران 
بيش��ترين بناي ناپايدار را در دل خود جا داده و طبق 

برآوردها، اين بناها 300 هزار مورد است.
جعفر بندي ش��ربياني روز چهارش��نبه در چهارمين 
نشس��ت مجمع روساي كميس��يون هاي معماري و 
شهرسازي استان تهران توضيح داد: مشكلات حوزه 
معماري و شهرسازي از جمله بافت فرسوده، ما را بر آن 
داشت در دوره ششم شوراي اسلامي با هدف هم افزايي 
جهت مواجهه با اين مشكلات، مجمع كميسيون هاي 

معماري و شهرسازي استان تهران را تشكيل دهيم.
وي افزود: تعيين تكليف س��كونت هاي غيررسمي و 
احياي بافت هاي فرسوده در 16 شهرستان و 44 شهر 
جزو مطالبات اصلي مردم اس��تان است و اينجا جمع 
ش��ده ايم كه با هم افزايي در راستاي مجمع كشوري 
اين مجمع را ش��كل دهي��م و مس��كلات را تا جاي 
ممكن حل كنيم. به گفته عضو شوراي اسلامي شهر 
تهران، بايد نظارت و هماهنگ��ي در حوزه معماري و 
شهرسازي داشته باشيم و انسجام بخشي در اين حوزه 
را هدف گذاري كرديم؛ از سوي ديگر شناسايي مسائل 
و ارايه نظرات در سياست گذاري ها در زيست پذيرتر 

كردن شهرها از اهداف ما طي اين مدت بوده است.
اين مسوول خاطرنش��ان كرد: كميته هاي بازآفريني 
شهري، معماري، شهرسازي، حريم شهري و... تشكيل 
شده اما متاسفانه از اجلاسيه دوم تا به حال اين كميته ها 

كمي منفعل بوده اند كه بايد فعال تر عمل كنند.
وي ادامه داد: تشكيل سازمان مديريت حريم اشتراكي 
تهران تا يك حدود عملياتي خوبي پيش رفته كه از دل 
اين مجمع اين موضوع درآمد.حاشيه نشيني يكي از 
معضلات جدي است و هدف گذاري هايي در اين زمينه 
داشتيم؛ در اين زمينه سعي شد با حضور و دخيل كردن 
معاونان يا نمايندگان شهرسازي شهرداري هاي استان 
كار را به صورت عملياتي پيش ببريم و از سوي ديگر 
شناسايي پتانسيل شهرها و كمك هر يك از شهرها به 

شهر ديگر در حوزه عمراني و زيرساختي.

رييس كميس��يون هاي معماري و شهرسازي استان 
تهران اظهار كرد: فرونشس��ت و ريز گردها به عنوان 
معضلات تهران را پيگيري مي كنيم و با سازمان هاي 
مختلف دولتي و كش��وري در ارتباط هستيم؛ بايد از 
اعتبارات ش��هرداري تهران براي كمك به شهرهاي 
پيرامون خود در حوزه نوسازي بافت فرسوده و حمل و 
نقل استفاده كنيم و از شخص شهردار تهران در اين باره 
كمك مي خواهيم چون از معضلات تهران هم مي كاهد.

   استان تهران 300 هزار بناي ناپايدار دارد
محمد آيين��ي، معاون وزير راه و شهرس��ازي نيز روز 
چهارش��نبه در چهارمين نشس��ت مجمع روس��اي 
كميس��يون هاي معماري و شهرسازي استان تهران 
در محل ش��هرداري اسلامش��هر اظهار كرد: موضوع 
بافت هاي فرس��وده بحث نجات جان انسان ها است 
و اعضاي ش��وراي اسلامي شهرها خودش��ان را بايد 
سفيران نوس��ازي بدانند و براي نوس��ازي بافت هاي 

فرسوده تلاش كنند.
وي افزود: موضوعي كه كمتر به آن توجه ش��ده است 
موضوع تاب آوري و سقف هاي لرزان است و اگر به داد 
اينها نرس��يم خدايي نكرده اگر زلزله اي اتفاق بيفتد 
جان انس��ان ها در خطر اس��ت؛ وظيفه ما در دولت و 
شورا و شهرداري بالا بردن كيفيت زندگي در شهرها و 
موضوع مهم اينكه زندگي مردم به دليل اين بافت هاي 

ناپايدار در خطر است.
اين مس��وول اظهار كرد: 2 ميليون و ۷00 هزار بناي 
ناپايدار در كش��ور داريم كه حدود 10 ميليون نفر از 
جمعيت ش��هري در آنجا زندگي مي كنند؛ در استان 
تهران ه��م با موضوع بناهاي ل��رزان و ناپايدار مواجه 
هستيم يعني بناهايي كه نه سازه فلزي و بتني دارند و 
اگر زلزله اي متوسط هم بيايد جان آدم ها در خطر است.

مديرعامل شركت بازآفريني شهري يادآور شد: استان 
تهران بالاترين بناهاي ناپايدار را در كشور با قريب به 
300 ه��زار بنا دارد و يك ميلي��ون نفر از جمعيت در 
معرض خطر هستند؛ از ياد نبريم كه به جز شهر تهران 

درصد نوسازي در استان تهران بسيار پايين است.
وي ادامه داد: بعد از 20 و اندي سال از زلزله بم و مرگ 
40 هزار نفر هنوز داغ اين زلزله زنده است؛ زلزله اخير 
تركيه به لحاظ قدرت بيشتر از بم و به لحاظ وسعت 10 

برابر آن بود؛ اگر مسوولان شان به نوسازي بافت فرسوده 
اهميت نمي دادند بايد ۵00 هزار كشته مي دادند اما 

عدد كشته هاي اين زلزله به اندازه زلزله بم بود.
آييني اين را هم گفت كه اعضاي ش��وراي اس��لامي 
شهرها خود را سفيران نوسازي و مقاوم سازي شهرها 

بدانند و بازآفريني يك مفهوم پويا و كيفي است.
وي با بيان اينكه امروز زلزله در روس��تاهاي ما كمتر 
كشته مي دهد، گفت: مقاوم سازي در روستاها سالي 
200 هزار متر انجام مي شود اما در شهرها كمتر از 1۵ 

درصد است.
معاون وزير راه و شهرس��ازي ادامه داد: استان تهران 
رتبه اول سطح بافت هاي فرسوده كشور را دارد و 16 
هزار هكتار بافت و شهر تهران ۵۵ درصد آن را تشكيل 

مي دهد.
آييني سپس به بيان آمار نوس��ازي شهرهاي استان 
تهران پرداخت و گفت: ۹۵ درصد نوسازي در پايتخت 
است اما در شهرهاي ديگر استان تهران تقريبا نوسازي 

جريان ندارد.
به گفته اين مسوول، 2 هزار واحد ناپايدار فقط در شهر 
اسلامشهر كه ميزبان اين نشست است، وجود دارد كه 
بايد با تشكيل ستادهاي بازآفريني شهري به صورت 

مستمر پيگيري شود.
وي اظهار كرد: برخي زمين ها اوقافي هس��تند و يك 
مشكل ديگر اين است كه اكثر افراد ساكن در بافت هاي 
ناپاي��دار از توان مالي خوبي برخوردار نيس��تند و اين 
چالش اصلي ما اس��ت؛ انبوه سازان هم به دليل اينكه 
بازده اقتصادي خوبي اين مناطق ندارند تمايلي به ورود 
به اين موضوع را ندارند بنابراين بايد بسته هاي تشويقي 

موثري تدوين شود.
اييني يادآور شد: س��ازنده در تهران ترجيح مي دهد 
ب��الاي اتوبان همت نوس��ازي كند نه مث��لا در محله 
س��يروس. بنابراين قانون اين را ديده كه بس��ته هاي 
تشويقي براي ترغيب س��ازنده ها در مناطق ضعيف 
شهرها تعريف و فرش قرمز بايد براي سازنده ها پهن 
شود؛ ش��ما اختيار داريد كه براي صدور پروانه ۵0 تا 
100 درص��د تخفيف دهيد تا ب��ازده اقتصادي براي 

سرمايه گذار بالا رود.
اين مس��وول كاهش زمان صدور پروانه را هم از ديگر 
راهكارها عنوان كرد و گفت: سازنده بايد بداند كه اگر 

در بافت فرسوده اگر بخواهد كار كند زمان صدور پروانه 
ساخت از 6 به 2 ماه مثلا كاهش يابد و بايد مشكلات 

بروكراسي موضوع ساخت هم رفع شود.

مرجع رسیدگی: قاضی شورای حل اختلاف کرمانشاه
خواهان: بهروز منظری فرزند  نصرله    به آدرس: کرمانشاه- خیابان کاشانی، پاساژ 

حافظ طبقه همکف  طلا فروسی سهیل
خوانده: شرکت طراحان غرب ارتباط با مدیریت آقایان: 1- فرشاد خانی علی اکبری  
فرزند عبدالحسین   2- جلیل فرخی فرزند نوراله  هردو به آدرس: کرمانشاه – خیابان 

شریعتی کوی نصرت الملک پلاک 7
خواسته:  رأی اصلاحی

گردش�کار: به تاریخ 1402/3/7 در وقت فوق العاده جلس�ه شعبه 29 شورای حل 
اختلاف شهرستان کرمانشاه به تصدی امضاء کنندگان ذیل تشکیل است . پرونده 
کلاسه  960/94  به نظر رسید. قاضی شورا با عنایت به اوراق پرونده ختم رسیدگی را 

اعلام و به شرح ذیل مبادرت به صدور رأی می نماید:

)) رأی تصحیحی قاضی شورا ((
درخصوص درخصوص لایحه آقای بهروز منظ�ری فرزند نصراله مبنی بر تقاضای 
اصلاحی دادنامه شماره 79 مورخ 1395/2/28  صادره از این شعبه ، ملاحظه می گردد 
در سطور دوم و یازدهم دادنامه موصوف سهو قلم رخ داده میزان خواسته یکصدو 
پنجاه میلیون ریال مس�تند به ی�ک فقره چک به ش�ماره 563547  قید گردیده 
درحالیکه حس�ب مستندات پرونده خاصه دادخواس�ت تقدیمی میزان خواسته 
یکصدونود میلیون ریال مستند به دو فقره چک به شماره های  563547 و 862495  
می باشد. بنابراین قاضی شورا با احراز صحت و سقم موضوع فوق با اختیار حاصله از 
ماده 309 قانون آیین دادرسی مدنی نسبت به تصحیح دادنامه به ترتیب در سطر دوم 
از » مطالبه مبلغ یکصدو پنجاه مییلیون ریال وجه یک فقره چک « به  » پرداخت مبلغ 
یکصد و نود میلیون ریال «  اقدام و به این ترتیب دادنامه موصوف اصلاح می گردد. این 
رأی از هر حیث از جمله قابلیت اعتراض تابع رأی اصلی و جزئی  از آن بوده و تسلیم 

رونوشت رأی اصلی بدون رأی تصحیحی ممنوع می باشد.
قاضی شعبه 29  شورای حل اختلاف شهرستان کرمانشاه

حسام الدین کرمی

810/م الف/12
1402/03/30

شماره پرونده: 690/94          شماره دادنامه : 1       تاریخ رسیدگی: 1402/03/07

رونوشت برابر با اصل و اداریست -  دفترشعبه 29 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان کرمانشاه

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320



بيت كوين به ميزان چهار درصد صعود كرد كه بالاترين 
رقم صعودي از اواخر ماه مه تاكنون است؛ به دنبال جهش 
قيمت بيت كوين به بالاي ۲۹هزار دلار، ۵۸.۸۶ ميليون 
دلار موقعيت معاملاتي شورت در بازار اين ارز ديجيتال 
ليكوييد شده است كه بزرگ ترين فروش استقراضي بازار 

بيت كوين طي دو ماه گذشته محسوب مي شود. 
ارزش ارزهاي رمزنگاري شده بالاتر رفت زيرا بيت كوين 
چهار درصد جهش كرده و به بالاترين سطح در بيش از 
دو سال گذشته و به بالاترين سطح سه هفته اي رسيده 
اس��ت. ارزش بازار بيت كوين به عن��وان درصدي از كل 
ارزش ب��ازار ارزه��اي ديجيتال به ۴۸.۵ درصد رس��يد. 
گسترده ترين ارز ديجيتال جهان در هفته گذشته بيش 
از هفت درصد افزايش قيمت داشته است. به دنبال جهش 
قيمت بيت كوين به بالاي ۲۹هزار دلار، ۵۸.۸۶ميليون 
دلار موقعيت معاملاتي شورت در بازار اين ارز ديجيتال 
ليكوييد شده است كه بزرگ ترين فروش استقراضي بازار 
بيت كوين طي دو ماه گذشته محسوب مي شود. مجموع 
ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتال در حال حاضر ۱.۱۳ 
تريليون دلار برآورد مي ش��ود كه اين رقم نسبت به روز 
قبل ۵.۱۶ درصد بيشتر شده است. در حال حاضر ۴۹.۳۱ 
درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال در اختيار بيت كوين بوده 

كه در يك روز ۰.۸۶ درصد افزايش داشته است.

سرمايهگذارانبهصعودبيتكوين
اميدوارشدند

رش��د ۱۲درصدي قيمت بيت كوين در چند روز گذشته 
و جهش ب��ه بالاي ۲۹،۰۰۰ دلار، آن هم در ش��رايطي كه 
اقدامات اخير كميسيون بورس و اوراق بهادار تأثير منفي بر 
بازار آلت كوين ها گذاشته، بار ديگر برخي از سرمايه گذاران را 
به شروع روند صعودي جديد اميدوار كرده است. استراهينجا 
ساويچ، رييس بخش تحليل داده ها در پلتفرم ارز ديجيتال 
فرانت فايننشال درباره علت جهش بيت كوين در يادداشتي 
نوشت: »با جهش بيت كوين به بالاي ۲۸،۰۰۰ دلار، سهم 
اين سكه از كل ارزش بازار ارزهاي ديجيتال، براي اولين بار در 
دو سال گذشته به ۵۰درصد رسيد. بر خلاف بسياري از ديگر 
ارزهاي ديجيتال، بيت كوين در هيچ يك از مشكلات نظارتي 
ايجاد شده در ايالات متحده نقشي نداشته است.« ساويچ 

مي گويد كه برخلاف فشار فروش و ورشكستگي هايي كه 
در اوايل امسال و اواخر سال ۲۰۲۲ شاهد بوديم، درخواست 
بلك راك براي مجوز راه اندازي ETF بيت كوين واقعاً ثابت 
كرد كه سرمايه گذاران س��ازماني همچنان به بيت كوين 
علاقه مند هستند. جو دي پاسكوال، مديرعامل صندوق 
س��رمايه گذاري ارز ديجيتال بيت بول كپيتال نيز عقيده 
دارد كه پرون��ده ETF بيت كوين و همچني��ن راه اندازي 
يك صرافي ارز ديجيتال جديد با پشتيباني چند شركت 
بزرگ به نام اي دي ايكس )EDX( مي تواند نش��ان دهنده 
احتمال آغاز روند صعودي  ارزهاي ديجيتال باشد. او افزود: 
»غافل گيركننده نخواهد ب��ود كه بيت كوين هم چنان به 
رهبري خود در بازار ادامه دهد. با اين حال، سطح ۳۰،۰۰۰ 

دلاري يك مقاومت مهم در ادامه روند صعودي است.«

چهزمانيبايد
نگرانسقوطبيتكوينباشيم؟

در حالي كه توق��ف روند افزايش ن��رخ بهره ايالات 
متحده در هفته گذشته، اتفاقي مثبت براي بيت كوين 
بود، برخي تحليلگران عقيده دارند س��قوط قيمت 
پيش از شروع روند صعودي در آينده اجتناب ناپذير 
اس��ت. جو دي پاس��كوال، مديرعامل صن��دوق ارز 

ديجيتال بيت بول كپيتال درباره شرايط كنوني بازار 
در يادداشتي نوشت: »با توجه به اينكه فدرال رزرو نرخ 
بهره را افزايش نداد، به نظر مي رسد كه شرايط براي 
شروع روند صعودي ارزهاي ديجيتال مناسب باشد. 
اگرچه تأكيد فدرال رزرو بر كاهش نيافتن نرخ بهره 
در كوتاه مدت، چالشي براي بازار بود.« دي پاسكوال 
مي گويد بيت كوين و ديگر ارزهاي ديجيتال بزرگ 
بازار، ط��ي اين مدت نس��بتاً قيمت خ��ود را خوب 
حفظ كرده ان��د و عقيده دارد كه اي��ن يك فرصتي 
مطلوب براي خريد و سرمايه گذاري در ميان مدت تا 
بلندمدت است. او افزود: »با اين حال، در حال حاضر، 
همه نگاه ها به بيت كوين معطوف اس��ت، به ويژه كه 
داميننس آن به دليل فش��ار فروش آلت كوين ها رو 
به افزايش بوده اس��ت. تا زماني ك��ه رهبر بازار ارزها 
ديجيتال، محدوده قيمت ۲۰ ت��ا ۲۲هزار دلاري را 

حفظ كند، خريداران نبايد زياد نگران باشند.

هفتهسرنوشتسازبيتكوين
با ش��روع هفته كنوني، احتمالا ب��ازار ارزهاي ديجيتال 
براي پوياترين هفته خود آماده مي شود، اين هفته مملو 
از رويدادهايي اس��ت كه مي تواند باعث افزايش بي نظير 

نوسانات شود؛ به دنبال فروش گسترده اخير آلت كوين ها 
و كاهش متوسط قيمت بيت كوين، معامله گران ارزهاي 
ديجيت��ال خود را براي تغيي��ر ل��رزه اي در پويايي بازار 
آماده مي كنند. در فهرست رويدادهاي پيشتاز مهم اين 
هفته، فاش شدن شاخص قيمت مصرف كننده )CPI( و 
ش��اخص قيمت توليدكننده )PPI( در كنار تعيين نرخ 
بهره بانك فدرال رزرو ايالات متحده قرار دارند همچنين 
جامعه كريپتو مشتاقانه منتظر به روزرساني ها در مورد 
شكايت هاي ارايه ش��ده در اين حوزه هس��تند. انتشار 
آخرين داده هاي تورم اداره آمار كار ايالات متحده منجر به 
شكل گيري يك روز تاريخي براي دنياي مالي شده است. 
شاخص قيمت مصرف كننده سالانه )سال به سال( طي 
چند ماه گذشته سير نزولي قابل توجهي را نشان داده و در 
آوريل به ۴.۹ درصد كاهش يافته است. پيش بيني ها براي 
ماه مه ركود بيشتر به ۴.۱ درصد را پيش بيني مي كنند. 
اگر اين تخمين ها برآورده شود يا حتي از آنها فراتر رود، 
چش��م انداز توقف نرخ بهره فدرال رزرو مي تواند شتاب 
بيشتري بگيرد و احتمالا به نفع بازارهاي مالي، بيت كوين 
و ارزهاي ديجيتال ايالات متحده شود. البته شايان ذكر 
اس��ت كه تمركز قابل توجهي به تورم اصلي و نرخ تورم 
ماهانه نيز معطوف خواهد شد. هرگونه غافلگيري مثبت 
در اين ارقام مي تواند بازارهاي مالي، بيت كوين و ارزهاي 
ديجيتال را انرژي ببخش��د. در روز سه شنبه همچنين 
شاهد رخدادهايي براي رويدادهاي رمزنگاري خاص، از 
جمله پاسخ قريب الوقوع كميسيون بورس و اوراق بهادار 
امريكا به درخواست كوين بيس نيز خواهيم بود. علاوه بر 
اين مورد، جلسه استماع دستور منع موقت كميسيون 
ب��ورس و اوراق بهادار امريكا عليه بايننس ايالات متحده 
براي ساعت دو بعد از ظهر به وقت شرقي برنامه ريزي شده 
است. كميسيون بورس و اوراق بهادار امريكا به تازگي از 
يك قاضي فدرال در واشنگتن دي سي خواسته است تا 
دارايي هاي بخش ايالات متحده بايننس را به حالت تعليق 
درآورد. پرون��ده ريپل نيز در حال حاضر توس��ط رييس 
كميس��يون بورس و اوراق بهادار امريكا،  گري جنس��لر 
تحت نظارت است. با ورود به اين هفته مملو از رويدادهاي 
مهم، بيت كوين و بازار كريپتو براي يك حركت پرنوسان 

آماده مي شوند.
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همافزاييبخشهايخصوصي
ودولتيحوزهفناورياطلاعات
شوراي اسلامي از ارايه پيشنهاداتي در حوزه ارتباطات 
و فناوري اطلاعات در لايحه برنامه هفتم توسعه خبر 
داد و گفت: بايد بخش خصوص��ي و دولتي در حوزه 
فناوري اطلاعات و ارتباطات و در راستاي اثربخشي 
لايح��ه برنامه هفتم توس��عه هم افزايي داش��ته و با 
همكاري ش��رايط را به بهترين شكل پيش ببرند. به 
گزارش ايسنا، سيد محمدرضا ميرتاج الديني با اشاره 
به جلسه فراكسيون راهبردي مجلس گفت: جلسه 
كميته ارتباط��ات و فناوري اطلاعات فراكس��يون 
با حضور امي��ر لاجوردي قائم مق��ام وزير ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات در حوزه ارتباطات، مس��وولان 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، سازمان 
نظام صنفي رايانه اي، مديران اپراتورهاي ثابت و همراه 
و نيز فعالان بخش پس��ت و دفاتر پيشخوان برگزار 
شد. وي توضيح داد: در اين جلسه مطرح شد كه بايد 
بخش خصوصي و دولتي در حوزه فناوري اطلاعات و 
ارتباطات و در راستاي اثربخشي لايحه برنامه هفتم 
توسعه هم افزايي داش��ته و با همكاري شرايط را به 
بهترين شكل پيش ببرند؛ فناوري ارتباطات در عصر 
ما به حدي توس��ه يافته كه نبايد حدي براي توسعه 
آن قائ��ل بود و ع��لاوه بر اين امروزه هيچ بخش��ي از 
فعاليت هاي جامعه بش��ري را نمي توانيم پيدا كنيم 
كه با حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات بيگانه باشد. 
رييس فراكسيون راهبردي مجلس شوراي اسلامي 
با اش��اره به اينكه امروزه حتي بخش هاي فرهنگي، 
اجتماعي و اقتصادي متاثر از فناوري  هاي اطلاعاتي و 
ارتباطي است، عنوان كرد: مي توانيم بگوييم تمامي 
فعاليت هاي بشري امروزه با حوزه فناوري اطلاعات و 
ارتباطات عجين شده است و به همين دليل فعاليت 
قانونمند و در چارچوب ضروري است. ميرتاج الديني 
ب��ا بيان اينكه ام��روزه با مقوله جه��ان آينده جهان 
هوش��مند روبرو هستيم، خاطرنش��ان كرد: بايد در 
مس��ير هوشمندس��ازي گام برداريم چرا كه بشر به 
مرور زمان به جايي مي رس��د كه با هوش مصنوعي 
فعاليت ها را پيش خواهد برد. اين عضو كميس��يون 
برنامه و بودجه مجلس با اش��اره ب��ه احكامي كه در 
حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات از س��وي دولت 
ارايه شده، گفت: اين موارد از سوي كميته ارتباطات و 
فناوري اطلاعات فراكسيون راهبردي مجلس شوراي 
اسلامي مورد بررسي قرار گرفته است و اميدواريم با 
بهترين تصميم براي مردم منشأ خير باشد. رييس 
فراكسيون راهبردي مجلس شوراي اسلامي در مورد 
بررسي پيشنهاد طرح در خصوص ساماندهي حوزه 
شبكه هاي ارتباطي پيامكي و ارايه سوال تخصصي 
از دو وزير ارتباطات و ارش��اد، بيان ك��رد: ارايه طرح 
تخصصي سوال در خصوص وضعيت نابسامان حوزه 
پيامك انبود در كش��ور از وزارت ارتباطات و ارشاد با 
امضاي بيش از ۳۰ نماينده مجلس شوراي اسلامي 
مدنظر قرار گرفت و بايد ساماندهي مقوله پيامك هاي 
انبوده محقق شود و تحت نظر وزارت ارتباطات باشد 
و ارايه مجوزها از س��وي اين وزارتخانه صورت گيرد. 
سهيل يحيي زاده، رييس كميته ارتباطات و فناوري 
اطلاعات فراكسيون راهبردي مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به طرح هاي پيشنهادي اين كميته در مجلس 
يازدهم، اظهار كرد: پيش��نهاد به روزرساني و ايجاد 
قوانين هوشمندس��ازي در حوزه راه و س��اختمان، 
ارايه طرح و پيش��نهاد به وزارت آم��وزش و پرورش، 
ط��رح در بودجه ۱۴۰۱ با بن��د )ي( تبصرهه ۶ ماده 
واحده، استفس��اريه مفاد ج��زء )۲( بند )ي( تبصره 
۶ قان��ون بودجه س��ال ۱۴۰۰ و ط��رح يك فوريتي 
تاس��يس صندوق توسعه ش��بكه دسترسي نهايي 
اينترنت ثابت مبتني بر فيبر نوري از جمله اقدامات 
صورت گرفته است. وي در مورد بررسي كليات موارد 
مربوط به برنامه هفتم توس��عه در ح��وزه ارتباطات 
و فناوري اطلاع��ات، اظهار كرد: بايد ش��اهد ايجاد 
زنجيره هوشمندسازي در صنعت آب و برق باشيم 
و در عين حال به مقوله كنتورهاي هوش��مند توجه 
كنيم. رييس كميته ارتباط��ات و فناوري اطلاعات 
فراكس��يون راهبردي مجلس ش��وراي اسلامي با 
اشاره به اينكه در وزارت راه با هوشمندسازي شبكه  
جاده اي روبرو هس��تيم، گفت: با يك ي��ا دو اپراتور 
فعاليت ها پيش نمي رود و بايد به صورت هم افزا كارها 
را پيش برد. يحيي زاده ادامه داد: در بخش توس��عه 
شبكه ملي اطلاعات و اقتصاد ديجيتال شبكه ملي 
اطلاعات بايد به مس��ائل مهم توجه كرد، همچنين 
دستگاه هاي اجرايي مكلف شده اند تا پايان سال اول 
اين برنامه، نس��بت به تدوين برنامه تحول ديجيتال 
و توس��عه اقتصاد ديجيتال بخش خود و پروژه هاي 
پيشران بر بس��تر ابري با سازوكارهاي تامين مالي از 
محل منابع غيردولتي اقدام و آن را به تصويب هيات 
وزيران برس��انند. نكته ديگري ك��ه بايد به آن توجه 
داشت در حوزه هوشمندسازي نظام سلامت و مقوله 
گردشگري هوشمند است. امير لاجوردي، قائم مقام 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در حوزه ارتباطات 
با تاكيد بر اينكه شبكه ملي اطلاعات در دولت توسعه 
يافته است، گفت: طي چند سال اخير افزايش ميزان 
پهناي بان��د مصرفي در بخش پهن��اي باند داخلي 
نسبت به پهناي باند خارجي بي سابقه بوده و ميزان 
پهناي باند اينترنت بين المللي و شبكه داخلي در سال 
جاري افزايش يافته است. وي با تاكيد بر اينكه بايد 
انحصار مقوله پيامك هاي انبوه شكسته شود، گفت: 
بايد نظارت به صورت تخصصي در وزارت ارتباطات 
انجام شود. رييس سازمان تنظيم مقررات ارتباطات 
راديويي با بيان اينكه لايحه برنامه هفتم توسعه فرصت 
خوبي براي بخش خصوصي و دولتي است تا در زمينه 
دولت الكترونيك و خدمات بستر ابري اقدامات موثري 
صورت گيرد، اظهار كرد: همچنين بايد متولي امنيت 
در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات مش��خص و با 
تغيي��ر متولي هاي مختلف به متولي ثابت، ش��رايط 
براي توسعه طرح هاي پيشران فراهم شود. لاجوردي 
ادامه داد: بايد خدمات اپراتوري در كشور توسعه يابد 
و نبايد مقوله امنيت مانع از توسعه در اين بخش شود.

نفوذتراشههايممنوعهچيني
درزيرساختهايامريكا

تراشه هاي يك شركت چيني در سازمان هاي دولتي 
امريكا و كش��ورهاي غربي به طور گسترده به كار رفته 
در حالي كه سازنده تراش��ه ها در فهرست سياه وزارت 
بازرگاني امريكا قرار دارد. به گزارش مهر به نقل از وايرد، 
بالاگرفتن تنش بين چين و امريكا، مردم و دولت اين 
كشور را نس��بت به فناوري هاي چيني محتاط كرده 
است و سبب شده كسب و كار شركت هاي مختلف از 
تيك تاك گرفته تا  DJI )توليدكننده پهپاد( با مشكل 
روبرو شود. طبق گزارشي جديد به نظر مي رسد با وجود 
هشدارهاي وزارت بازرگاني امريكا، تراشه هاي مخصوص 
رمزگذاري كه توسط يك زيرمجموعه شركت چيني 
فروخته مي شود، در سخت افزارهاي شبكه ذخيره سازي 
ارتش و اطلاعات در سراسر غرب و امريكا به كار مي روند. 
اين درحالي است كه وزارت بازرگاني امريكا درباره ارتباط 
اين شركت با ارتش چين هش��دار داده بود. در جولاي 
۲۰۲۱ ميلادي دفتر صنعت و امنيت وزارت بازرگاني 
امريكا شركت چيني توليد كننده تراشه هاي رمزگذاري 
»هوالان ميكروالكترونيكز« را به فهرس��ت سياه خود 
افزود. ش��ركت هاي حاضر در اين فهرست در حقيقت 
شركت هايي هستند كه برخلاف منافع سياست خارجي 
ايالت متحده امريكا عمل مي كنند. دفتر مذكور به طور 
خاص اشاره كرده بود هوالان براي دستيابي و تلاش براي 
دسترس��ي به برخي كالاهاي ساخت امريكا در جهت 
نوين سازي ارتش چين، به فهرست سياه وزارت بازرگاني 
امريكا افزوده شده است. با اين وجود ۲سال پس از اين 
 Initio  اقدام، هوالان و به خصوص زير مجموعه آن به نام
)شركتي تايواني كه در سال ۲۰۱۶ ميلادي در آن ادغام 
شد( هنوز تراش��ه هاي ميكروكنترلر رمزگذاري را به 
توليد كنندگان هارد درايوهاي رمزگذاري شده در غرب 
مي فروشد. نام برخي از مشتريان غربي اين شركت در 
وب سايت آن عبارتند از ناسا، ناتو، نيروهاي ارتش امريكا 
و انگليس. سوابق فدرال نشان مي دهد آژانس هاي دولتي 
امريكا از سازمان هوانوردي فدرال گرفته تا نيروي دريايي 
ارتش هارددرايوهاي رمزگذاري شده كه تراشه هاي اين 
شركت را دارند، خريده اند. عدم ارتباط بين هشدارهاي 
وزارت بازرگاني امريكا و مشتريان دولت هاي غربي بدان 
معنا است كه تراشه هاي زير مجموعه هوالان در عمق 

شبكه هاي اطلاعاتي غرب به كار رفته اند. 

رويا،آرزووخيالات
بهجاي»برنامه«

متاسفانه دولت سيزدهم بخش تعاوني را هم در برنامه 
هفتم حذف كرده است. اين در حالي است كه بر اساس 
قان��ون، ۲۵درصد از كل اقتصاد كش��ور بايد در اختيار 

تعاوني هاي مردمي قرار بگيرد.
۵( فقدان نيروهاي متخصص در نظام برنامه ريزي ايران، 
يكي ديگر از مشكلات جدي اس��ت. اساسا مشخص 
نيست كدام مشاوران و اقتصاددان ها در تدوين اين برنامه 
نقش آفرين بوده اند و اين برنامه قرار است كدام مسير را 
روشن كند. در جمع بندي مي توان گفت كه در برنامه 
هفتم اگر چند چالش جدي اقتصاد ايران مانند مقابله با 
فساد، مهار تورم، اصلاح نظامات اقتصادي، مساله محيط 
زيست و حل مشكلات حوزه سياست خارجي گنجانده 
شود، بهتر از آن است كه راهبردهاي متكثري براي حل 
مجموعه مش��كلات اقتصادي طرح شوند، بدون آنكه 

فرصتي براي اجرا داشته باشند.

ترميمچالشقديميبازارسرمايه
طبقه بندي ها براي اين انجام داد كه شفافيت بيشتري 
وجود داش��ته باشد و س��رمايه گذاراني كه مي خواهند 
ريسك كمتري داشته باش��ند به سمت بورس بروند و 
سرمايه گذاران ريسك پذير نيز نمادهاي فرابورس را در 
پرتفوي خود داشته باشند. قياس معيارها انتخاب شده تا 
واقعيت اين نمادها همخواني ندارد و اگر گذشته بازار نگاه 
كنيم، بازدهي متناسب با ريسك فرابورس بيش از بازدهي 
نمادهاي متناسب با ريسك بورس بوده است.در نتيجه 
طبقه بندي بازار ضروري است و در خصوص معيارهاي 

اين طبقه بندي بايد اطلاعات بيشتري منتشر شود.

سنايامريكاايمنيانبارهاي
آمازونرابررسيميكند

يك كميته س��ناي امريكا ايمني انباره��اي آمازون را 
بررسي مي كند. برني سندرز رييس كميته بهداشت، 
آموزش، كار و بازنشستگي )HELP( با ارسال نامه اي به 
اندي جسي مدير آمازون از آغاز تحقيق خبرداده است. 
به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از انگجت، س��ندرز 
از جسي خواس��ته تا چالش هاي بهداشتي و ايمني در 
انبارهاي كارخانه را برطرف كند و خواس��تار اطلاعات 
اضافي درباره واكنش به مشكلات متعدد ايمني شده 
اس��ت. آمازون در بيانيه اي براي اين رس��انه )انگجت( 
نوش��ته اس��ت: ما نامه را بررس��ي كرديم و به شدت با 
ادعاهاي سناتور سندرز مخالفيم. همچنين در اين بيانيه 
آمده كه از سناتور دعوت مي شود تا از يكي از انبارهاي 
شركت بازديد كند. نامه ۲۴۰۰ كلمه اي سندرز آمازون 
را به خاطر صدمات گزارش ش��ده و اقدامات ناايمن در 
انبارهايش مورد رسيدگي قرار مي دهد. او در اين نامه 
نوشته است: تلاش شركت براي دستيابي به سود به هر 
بهايي به ناامني محيط هاي فيزيكي، فشار شديد براي 
كار كردن به شيوه اي ناپايدار و مراقبت پزشكي ناكافي 
براي هزاران كارمند آمازون در سال منجر شده است. 
آمازون در بخش هاي مختلف از طراحي انبار و تنظيمات 
مقر كاري تا سرعت الزامي براي انجام فعاليتي خاص و 
مراقبت هاي پزشكي براي جراحي و فشار براي بازگشت 
به كار، تصميماتي گرفته كه در نهايت به كارگران آسيب 

مي رساند.

رشد ۱۲درصدي قيمت بيت كوين؛ سرمايه گذاران به صعود بيت كوين اميدوار شدند

بيت كوين از سقوط نجات پيدا كرد 

راهاندازيگمركتخصصيارتباطاتوفناورياطلاعات
مديرعامل شركت خدمات هوايي پيام گفت: با رايزني هايي 
كه تاكنون داش��تيم پيش نويس دس��تورالعمل گمرك 
ارتباطات و فناوري اطلاعات آماده ش��ده است. به گزارش 
ايسنا، در نشستي كه جمعي از اعضاي هيات مديره سازمان 
نظام صنفي اس��تان تهران حضور داش��تند، موضوعات 
مختلفي در مورد مشكلات فعلي شركت ها در منطقه ويژه 
اقتصادي پيام ارايه و پيشنهاداتي براي تسهيل همكاري هاي 
مشترك مطرح ش��د. اكبر قنبرپور- معاون وزير، رييس 
هيات مديره و مديرعامل شركت خدمات هوايي پيام - در 

سخناني به راه اندازي گمرك تخصصي در حوزه آي سي تي 
اش��اره كرد و اف��زود: با رايزني هايي كه تاكنون داش��تيم، 
پيش نويس دس��تورالعمل گمرك آي سي تي آماده شده 
است. نياز است مساله ارزش گذاري را نيز در دستورالعمل 
بگنجانيم و گمرك نيز اين وظيفه را به وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات بسپارد. او راه اندازي خط پروازي از دوبي به 
پيام و بالعكس را يكي از ملزومات گمرك تخصصي برشمرد 
و گفت: در اين زمينه ممكن است از ايرلاين هاي غيرايراني 
استفاده كنيم كه طبيعتا آنها هم ممكن است توقعاتي از ما 

داشته باشند. در اين باره با فلاي تودي وارد مذاكره شده ايم 
و اولين نيازي كه آنها مطرح كرده اند، هندلينگ مسافربري 
با استانداردهاي بين المللي سازمان ياتا است و در حال تعامل 
براي حل اين مساله هستيم. قنبرپور با تاكيد بر اينكه پرواز 
پيام به دوبي جزو ضروريات اين منطقه اس��ت، بيان كرد: 
ابتدا مي توانيم با پروازهاي مسافربري بار هم جابه جا كنيم 
و به مرور به انجام پروازهاي باري برسيم. او ابراز اميدواري 
كرد كه گمرك تخصصي در حوزه آي سي تي تا شهريور ماه 
در منطقه ويژه اقتصادي پيام راه اندازي ش��ود. طبق اعلام 

س��ازمان نظام صنفي اس��تان تهران، رييس هيات مديره 
شركت خدمات هوايي پيام انبار اختصاصي ويژه شركت ها را 
يكي از امكانات اين منطقه دانست و توضيح داد كه شركت ها 
در صورت داش��تن انبار اختصاصي خودشان مي توانند با 
گمرك در اتباط باشند و از خدمات انبادار عمومي استفاده 
نكنند. در كنار آن انبار اختصاصي تجاري هم وجود خواهد 
داشت كه به دليل همجواري با گمرك تخصصي در عرض 
دو ماه كالاهاي اين بار متروكه اعلام نمي شود. اين موضوع 

به رونق لجستيك منطقه هم كمك مي كند.

توسعه زيرساخت هاي ارتباطي با فناوري ايراني
رييس هيات مديره و مديرعامل شركت ارتباطات از 
توسعه زيرساخت هاي ارتباطي كشور با محصولات 
فن��اوري بومي خبر داد و گف��ت: از دانش بنيان هاي 
ICT حمايت همه جانبه مي كنيم. محمد جعفرپور 
در گفت وگ��و ب��ا خبرنگار مه��ر افزود: در توس��عه 
زيرس��اخت هاي ارتباطي نگاه ما در دولت سيزدهم 
در راستاي تحقق ايران قوي در مرحله اول به داخل 
كش��ور اس��ت و به توان و دانش جوانان نخبه ايراني 

اعتقاد و ب��اور كامل داريم. وي افزود: ش��ركت هاي 
دانش بنيان حوزه ICT بيش از آنكه نياز به تسهيلات 
مالي داشته باش��ند، به اعتماد مديران و اپراتورهاي 
مخابراتي به محصولاتش��ان نياز دارند. ما اين باور را 
در عمل نش��ان داديم و به عنوان اپراتور شبكه هاي 
مادر مخابراتي در كش��ور با حماي��ت همه جانبه از 
شركت هاي دانش بنيان ايراني با افتخار محصولات 
لبه تكنولوژي توليد ايران را در ش��بكه زيرس��اخت 

اس��تفاده مي كنيم. مديرعامل ش��ركت ارتباطات 
زيرس��اخت اظهار كرد: اميدواريم ساير اپراتورهاي 
مخابراتي نيز دنباله روي شركت ارتباطات زيرساخت 
باش��ند و ب��ه محصولات ايران��ي براي اس��تفاده در 
شبكه هاي خود اعتماد كنند. وي تاكيد كرد: وقتي 
محصولي در شبكه زيرساخت كشور عملكرد خوبي 
دارد و استانداردهاي شركت ارتباطات زيرساخت را 
تأمين مي كند، قطعاً پاسخگوي نياز ساير اپراتورهاي 

مخابراتي كشور هم خواهد بود. جعفرپور خاطرنشان 
كرد: عملكرد مناسب وزارت ارتباطات در زمينه سازي 
براي مشاركت س��ازنده و موثر بخش خصوصي در 
تصميم س��ازي و تصميم گيري در مديريت صنعت 
ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات كش��ور، قدرداني 
رييس جمهور محترم در مراسم افتتاحيه روز جهاني 
ارتباطات را به همراه داشت كه موجب افتخار خانواده 

ICT كشور است.

معافيت مالياتي براي كسب و كارهاي اينترنتي تصويب شد
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات از معافيت مالياتي 
كس��ب و كارهاي اينترنتي خبر داد. ب��ه گزارش مهر، 
عيسي زارع پور در حاشيه نشست هيات دولت با اشاره به 
مصوبه اي جهت تسهيل فعاليت در سكو ها و پلتفرم هاي 
داخلي گفت: در دولت تسهيل كسب و كار هاي اينترنتي 
را داشتيم كه بر اساس آن كسب و كارهاي اينترنتي كه 
تا پايان سال ۱۴۰۱ كد مالياتي نداشتند و اظهارنامه 
مالياتي امضا نكرده ان��د، از معافيت مالياتي برخوردار 
مي شوند. وي افزود: يكي از مشكلاتي كه در مهاجرت 
كس��ب و كارهاي اينترنتي از س��كوهاي خارجي به 
س��كوهاي داخلي وجود داش��ت اين بود كه در آنجا 
مالياتي پرداخت نمي كردند و وقتي به سكوي داخلي 
مهاجرت مي كردند نياز به پرداخت ماليات بودند در اين 
راستا دولت تسهيلاتي فراهم و معافيت مالياتي را براي 
كسب و كارها تصويب كرد. زارع پور گفت: كساني كه 
اظهارنامه مالياتي و كسب و كار فيزيكي و مجازي دارند 
در صورتي كه صورت هاي مالي  شان را در كسب و كار 
بر خط و كسب و كار غير بر خط جدا كنند، آن بخش از 
فعاليت شأن كه در سكوهاي اينترنتي خريد و فروش 
داخلي انجام مي شود مشمول معافيت مالياتي خواهد 
شد كه اتفاق بزرگي براي رونق كسب و كارهاي اينترنتي 
بر بستر سكوها و پلتفرم هاي بومي است. وي همچنين 
در خصوص برنامه صنعت فضايي كشور گفت: ما برنامه 
۱۰ ساله صنعت فضايي كشور را سال گذشته در شوراي 
عالي فضايي تصويب كردي��م و آقاي رييس جمهور 
آن را ابلاغ كرد. بر اس��اس آن در برنامه هفتم توسعه 
بندهايي پيشنهاد كرديم كه الزامات قانوني لازم براي 
 تحقق برنامه ۱۰ س��اله صنعت فضايي كشور در آن 
پيش بيني ش��ود، اميدواريم اين صنعت تقويت شود 
تا زير س��اخت هاي حقوقي لازم براي برنامه ۱۰ ساله 

صنعت فضايي كشور را هم داشته باشيم.

شبانهروزبرايافزايشسرعتاينترنت
تلاشميكنيم

وزير ارتباطات در ادامه با اش��اره به فعاليت شبانه روزي 
جهت افزايش سرعت اينترنت گفت: در طرح فيبر نوري 
در حال حاضر حدود ۳ و نيم ميليون نفر تحت پوش��ش 
فيبر نوري قرار گرفته اند كه بنابراين سرعت اينترنت در 
شهرهايي كه سرويس فيبر نوري ارايه شده به هزار مگا 
بيت بر ثانيه رس��يده و در حال حاضر ميانگين سرعت 
۱۲ مگابيت بر ثانيه است. وي افزود: در حال حاضر فيبر 
نوري در بيش از ۱۰۰ شهر شروع شده كه تلاش مي شود 
تا آخر س��ال ۸ ميليون نفر تحت پوشش فيبر نوري قرار 
بگيرند. وزير ارتباطات گفت: ما ش��بانه روزي در تلاش 
هستيم تا براي طرح فيبر نوري كه طرحي راهبردي است 
اقدام كنيم، زيرا بر اس��اس آن سرعت اينترنت تا ۱۰۰۰ 
مگابيت بر ثانيه افزايش مي يابد. زارع پور وزير ارتباطات 

و فناوري اطلاعات در حاش��يه جلس��ه هيات دولت در 
خصوص طرح فيبر نوري، گفت: ما شبانه روزي در تلاش 
هس��تيم تا براي طرح فيبر نوري ك��ه طرحي راهبردي 
اس��ت اقدام كنيم زيرا بر اساس آن س��رعت اينترنت تا 
۱۰۰۰ مگا بيت بر ثانيه افزايش مي يابد س��رعتي كه در 
حال حاضر حدود ۱۰ مگابيت در ثانيه اس��ت. وي افزود: 
در بيش از ۱۰۰ شهر اين كار ش��روع شده است تا پايان 
سال حداقل بخشي از شهرها تحت پوشش قرار بگيرند. 
زارع پور اظهار داش��ت: دولت اين تسهيل را فراهم كرده 
تا كس��ب و كارهاي داخلي در سفرهاي داخلي معافيت 
مالياتي داشته باشند حتي آن دسته از كسب و كارهاي 
مجازي كه علاوه بر فعاليت در فضاي مجازي كسب و كار 
فيزيكي هم دارند مصوب شد در صورتي كه صورت هاي 
مالي آن بخش كه در فضاي مجازي فعال باشد مشمول 
معافيت خواهد ش��د. وزير ارتباطات با اش��اره به مصوبه 

هيات دولت تصريح كرد: بر اساس اين مصوبه آن دسته 
از كسب و كارهاي اينترنتي كتاب ها كه تا پايان ۱۴۰۱ كد 
مالياتي نداشته و اظهارنامه مالياتي كار نكرده اند از معافيت 
مالياتي برخوردار شده و امكان خوبي است براي فعاليت 
كسب و كارهايي كه در صفحه هاي داخلي فعاليت كنند. 
وي با اشاره به مهاجرت كسب و كارهاي داخلي از سكوهاي 
داخلي به س��بك هاي خارجي به دليل پرداخت ماليات 
گفت: دولت اين تسهيل را فراهم كرده تا كسب و كارهاي 
داخلي در سفرهاي داخلي معافيت مالياتي داشته باشند 
حتي آن دسته از كس��ب و كارهاي مجازي كه علاوه بر 
فعاليت در فضاي مجازي كسب و كار فيزيكي هم دارند 
مصوب ش��د در صورتي كه صورت هاي مالي آن بخش 
كه در فضاي مجازي فعال باشد مشمول معافيت خواهد 
شد. زارع پور تصريح كرد: اين مصوبه را بستر خوبي براي 
فعاليت كسب و كارها در بستر فضاي مجازي دانست. وزير 
ارتباطات در خصوص صنعت فضايي كشور، گفت: برنامه 
۱۰ ساله صنعت فضاي كش��ور را سال گذشته تصويب 
كرديم و اوايل سال جاري رييس جمهور آن را ابلاغ كرد. 
وي افزود: طبق برنامه ۱۰ س��اله در برنامه هفتم توسعه 
ضمانت قانوني براي تحقق برنامه دستگاه فضايي كشور را 
مد نظر قرار داديم تا ان شاءالله با همكاري مجلس بتوانيم 
س��اختار حقوقي و قانوني لازم براي اج��راي اين برنامه 
را فراهم كنيم. زارع پور در خص��وص برنامه هاي وزارت 
ارتباطات براي سهولت سفر زائران اربعين، اظهار داشت: 
س��تاد برگزاري اربعين را در وزارتخانه تشكيل داده ايم و 
در تلاش هستيم بس��ته خدمات فناورانه را براي زائران 
اباعبدالله الحسين عليه السلام فراهم كنيم. وزير ارتباطات 
تاكيد كرد: ب��ا وزارت ارتباطات عراق رايزني مي كنيم تا 
خدمات بهتري را به مردم عزيزمان ارايه كنند. همچنين 
در تلاش هستيم بسته هاي رومينگ مناسب تري را نسبت 

به سال گذشته براي زائران فراهم كنيم. 



تعادل|
شوراي رقابت با توجه به بازخورد مطالبات مردمي و 
بر اساس وظايف ذاتي خود در نظارت و بازرسي نحوه 
اجراي دستورالعمل هاي صادره، طي نامه اي به امضاي 
رييس اين شورا به خودروسازان اخطار داد. اين شورا 
با انتشار اطلاعيه اي به خودروس��ازان هشدار داد كه 
موضوع تغيير قيمت هاي محصولاتش��ان را از طريق 
مراج��ع قانون پيگيري خواهد ك��رد. در همين حال 
رييس س��ازمان بازرس��ي با حمايت از شوراي رقابت 
مدعي ش��ده كه عرضه خودرو در ب��ورس كالا باعث 

افزايش قيمت ها شده است.

   حمايت سازمان بازرسي از شوراي رقابت
 پ��س از اطلاعيه عرضه خ��ودرو ديگنيت��ي در بورس 
كالا،  شوراي رقابت و معاون صنايع حمل و نقل وزارت 
صم��ت در نامه هايي جداگانه ب��ه بهمن موتور، عرضه 
خودرو در بورس كالا را غيرمج��از اعلام كردند و از اين 
شركت خواستند عرضه متخلفانه ديگنيتي در بورس 
كالا را متوقف كند. پيش از اين دستگاه هاي نظارتي و 
تنظيم گر اقتصادي از جمله سازمان بازرسي كل كشور، 
ش��وراي رقابت، س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنن��دگان و غيره، نيز مرات��ب مخالفت خود را با 
عرضه خودرو در بورس كالا از نظر قانوني به كرات اعلام 

كرده بودند.
موضوع مسيرهاي عرضه خودرو به ويژه از طريق بورس 
كالا و همچنين قيمت گذاري خودروها در ماه هاي اخير 
باز هم محل بحث و جدل شده است. عرضه چند مدل 
خودرو در بورس كالا صداي ش��وراي رقابت را درآورد 
و ادامه اين مسير را با تعليق و ابهام مواجه كرد و اعلام 
قيمت هاي جديد خودروها هم نه خودروسازان را راضي 
كرده و نه مشتريان را. اخيرا هم قيمت اعلامي دناپلاس 

محصول شركت ايران خودرو حاشيه ساز شده بود.
»بورس كالا قيمت خودرو را افزايش داد.« اين ادعايي 
است كه روز گذشته رييس سازمان بازرسي كل كشور 
مطرح كرده اس��ت. ادعايي كه پيشتر بهانه اي شد تا 
شوراي رقابت دوباره به حوزه قيمت گذاري دستوري 
خودرو بازگردد و اين كالا را از اتاق شيش��ه اي بورس 

خارج كند.
پس از توق��ف عرضه خودروي س��واري در بورس كالا 
در س��ال گذش��ته، قرار بود اين هفته دور تازه اي از اين 
عرضه ها انجام و طي آن ۶۰۰ دستگاه ديگنيتي پرستيژ 
به متقاضيان عرضه شود. با اين حال شوراي رقابت دوباره 

فعال شد و از اين عرضه جلوگيري كرد.
با گذشت چند روز از لغو عرضه ديگنيتي در بورس كالا، 
ذبيح الله خداييان رييس سازمان بازرسي كل كشور، 
عرضه خ��ودور در بورس كالا را مصداق گرافروش��ي 

دانس��ته و اعلام كرده است كه عرضه خودرو با قيمت 
بالاتر از قيمت مصوب شوراي رقابت گرانفروشي است و 
اگر چنين اتفاقي رخ دهد، سازمان تعزيرات با متخلفان 
برخورد مي كند. خداييان، شوراي رقابت را تنها مرجع 
رسمي تشخيص رويه هاي ضد رقابت و مقابله با انحصار 
كالا و خدمات دانسته و گفته است: امسال با اقدامات 
دولت، قيمت خودرو كاهش پيدا كرده است، اما برخي 
خودروسازان با هدف افزايش قيمت، تلاش مي كنند كه 
مجددا خودرو را در بورس ارايه كنند. اين مقام مسوول 
عرضه خودرو در بورس و فروش خودرو با قيمت بالاتر 

را تخلف عنوان كرده است.

    بورس كالا قيمت خودرو را افزايش داد؟
سوالي كه در اينجا مطرح مي شود اين است؛ آيا بورس 
كالا موجب افزايش قيمت خودرو شده است؟ بر اساس 
مقررات عرضه خودرو در ب��ورس كالا، متقاضي مجاز 
بود سفارش خود را تا س��ه برابر قيمت پايه اعلام شده 
در آگهي عرضه، ثبت كند. به اين ترتيب قيمت گذاري 
دستوري به گونه اي ديگر در تعيين كف و سقف قيمت 

خودرو، نمايان بود.
بر همين اس��اس به دليل تعيين سقف رقابت و نوسان 

قيمت، عملا قيمت نهايي خودرو هاي عرضه ش��ده در 
بورس كالا، همچنان به صورت دستوري تعيين مي شد 
و خريدار و فروشنده اجازه معامله بالاتر از اين قيمت را 
نداشتند. نكته مهم ديگر درباره عرضه خودرو در بورس 
كالا اين بود كه اگرچه قيم��ت فروش خودرو از قيمت 
پايه پيشي مي گرفت، اما همچنان از قيمت بازار پايين تر 
بود. در همان سال گذشته هم كه شوراي رقابت تلاش 
مي كرد خودرو را از بورس كالا بيرون بكش��د، و رييس 
سازمان بازرس��ي هم از اين اقدام به بهانه گرانفروشي 
حمايت مي كرد، محاسبات اثبات كرده بود كه اين ادعا 
خلاف واقع اس��ت، اما گويا تصميم بر خروج خودرو از 
بورس كالا بود و اين اظهارات تنه��ا در حد ادعا و بهانه 

مطرح مي شد.

    شوراي رقابت تهديد قضايي كرد 
در همين حال، شوراي رقابت در تازه ترين اطلاعيه خود 
تاكيد كرده اس��ت كه »هرگونه تغيير قيمت هاي درب 
كارخانه ابلاغي شوراي رقابت، تخلف محسوب شده و 
علاوه بر رسيدگي در ش��وراي رقابت، موضوع از طريق 

مراجع قضاوتي و نظارتي پيگيري خواهد شد.« 
ش��وراي رقابت با توجه به بازخورد مطالبات مردمي و 

بر اس��اس وظايف ذاتي خود در نظارت و بازرسي نحوه 
اجراي دستورالعمل هاي صادره، طي نامه اي به امضاي 
رييس اين شورا به خودروس��ازان اخطار داد.آنطور كه 
روابط عمومي مركز ملي رقاب��ت گزارش داده، در متن 
اين نامه آمده است: »شكايات متعدد واصله به شوراي 
رقابت حاكي از وقوع تخلف از قيمت هاي ابلاغي شوراي 
رقابت درخصوص خودروهاي سواري مي باشد. موكداً 
خاطرنشان مي س��ازد هرگونه تغيير قيمت هاي درب 
كارخانه ابلاغي شوراي رقابت، تخلف محسوب شده و 
علاوه بر رسيدگي در ش��وراي رقابت، موضوع از طريق 
مراجع قضاوتي و نظارتي پيگيري خواهد شد. همچنين 
تمامي شركت هاي خودروسازي مكلفند با توجه به مفاد 
ماده ۷ قانون س��اماندهي صنعت خودرو، قيمت هاي 
فروش خودروهاي توليدي خود را شامل قيمت ابلاغي 
ش��وراي رقابت به علاوه هزينه ه��اي مصرف كننده به 
تفكيك، به شوراي رقابت اعلام كنند و با توجه به ماده ۴ 
آيين نامه اجرايي قانون حمايت از حقوق مصرف كنندگان 
خودرو، قيمت  هاي فروش خود را در پايگاه اطلاع رساني 
شركت، در دسترس عموم قرار دهند. شايان ذكر است 
در صورت استنكاف از انجام تكاليف قانوني فوق الذكر 

اقدامات قانوني مقتضي به عمل خواهد آمد.«
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 نامه هيات رييسه اتاق ايران 
به سران قوا 

هيات رييس��ه جديد اتاق ايران در نامه اي به سران قوا، 
ضمن تأكيد بر عهد بخش خصوص��ي براي كمك به 
تحقق شعار سال، انعكاس انتظارات زيرمجموعه هاي 
سه قوه از مجموعه اتاق ايران را براي همكاري مشترك 

خواستار شدند.
به دنبال برگزاري انتخابات پرشور بخش خصوصي در 
۲۸ خردادماه ۱۴۰۲، هيات رييسه ۷ نفره اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ايران )حسين سلاح ورزي، 
محمدرضا بهرامن، صمد حسن زاده، پيام باقري، قدير 
قيافه، عبداله مهاجر، كيوان كاشفي( با آراي نمايندگان 
بخش خصوصي براي يك دوره ۴ ساله انتخاب شدند و 
از همان روز مسووليت اجرايي اين هيات رييسه آغاز شد.

همان گونه كه پس از ابلاغ پيام س��ال ۱۴۰۲ از سوي 
رهبر معظم انقلاب و نام گذاري س��ال جاري با عنوان 
سال مهار تورم، رشد توليد، اتاق ايران آمادگي خود براي 
همكاري در مسير تحقق اين ش��عار را اعلام كرده بود، 
هيات رييسه جديد اتاق ايران نيز پس از برگزاري دهمين 
دوره انتخابات اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران در نامه اي به روساي قواي مجريه، قضاييه و مقننه، 

از پايبندي بر اين عهد بخش خصوصي تأكيد كردند.
هيات رييسه ۷ نفره اتاق ايران در اين نامه، از سران قوا 
خواس��تند: به تمامي رده هاي مرتبط با قوه تحت امر 
خود اعلام كنند تا انتظارات خود از اتاق هاي بازرگاني 
و تشكل هاي تابعه و همچنين چالش هاي مرتبط در 
حوزه هاي اقتصادي و تجاري را به اتاق ايران اعلام كنند 
تا در قالب برنامه هاي اقدام ملي يا اسناد بين بخشي و 

فرابخشي با فوريت در دستور كار مشترك قرار گيرد.

تغيير رييس ستاد مبارزه با قاچاق 
پس از ۵ سال

با حكم رييس جمهور سيد مجيد رضوي جايگزين 
خرم آبادي در ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز ش��د. با حكم رييس جمهور سيد مجيد رضوي 
جايگزي��ن خرم آبادي در س��تاد مرك��زي مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز ش��د. علي موي��دي خرم آبادي 
رييس پيشين س��تاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز از اس��فند ماه س��ال ۱39۶ رياست اين ستاد 
راهبردي را به عهده گرفته بود. با توجه به جلس��ه 
توديع و معارف��ه اي كه در روز جاري برگزار ش��د، 
رضوي جايگزين مويدي شد كه بيش از پنج سال 
رياست س��تاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز را 

به عهده داشت.

 قيمت برنج ايراني 
كاهش يافت؟

امروز سازمان ميادين ميوه و تره بار قيمت جديد برنج و 
قند و شكر را اعلام كرد. بر اساس نرخنامه اين سازمان، 
قيمت برنج ايراني ارقام بومي نسبت به نيمه ماه، در هر 
كيلوگرم كاهش ۴ هزار توماني داشته است. همچنين 
قيمت ش��كر كاهش ۵۰۰ تا يك هزار و ۵۰۰ توماني را 
تجربه كرده است. سازمان ميادين ميوه و تره بار قيمت 
جديد برنج، قند و شكر را اعلام كرد. در نرخنامه جديد 
سازمان، قيمت شكر نس��بت به ۱۵ روز پيش كاهش 
داشته اس��ت. به گزارش اقتصاد آنلاين، بر اين اساس 
قيمت هر كيلو گرم شكر فله با كاهش ۵۰۰ توماني به 
۲۸ هزار تومان و قيمت شكر بسته بندي 3 كيلوگرمي با 
كاهش يك هزار و ۵۰۰ توماني به ۸۴ هزار تومان رسيده 
است. اما در اين نرخنامه قيمت قند نسبت به نيمه ماه 
تغيير نداشته است. در نرخنامه سازمان، هر بسته قند 
شكسته ۴۵۰ گرمي بدون تغيير قيمت ۲۱ هزار و ۸۰۰ 
تومان، هر بسته قند شكسته ۷۰۰ گرمي بدون تغيير 
قيمت 3۱ هزار و ۸۰۰ تومان، هر بسته قند شكسته 9۰۰ 
گرمي بدون تغيير قيمت 39 ه��زار و 9۰۰ تومان و هر 
بسته قند شكسته ۵ كيلوگرمي بدون تغيير قيمت ۱۷۵ 
هزار تومان تعيين شده است.سازمان ميادين ميوه تره 
بار در نرخنامه جديد قيمت انواع برنج داخلي و خارجي 
را نيز اعلام كرده است. بر اساس نرخنامه اين سازمان، 
در انواع برنج هاي داخلي ارقام بومي، قيمت هر كيلو گرم 
برنج طارم اصل غيرتنظيم بازاري با كاهش ۴ هزار توماني 
به 9۵ هزار تومان، هر كيلو گرم برنج هاشمي غيرتنظيم 
بازاري با كاه��ش ۴ هزار توماني به 9۵ هزار تومان و هر 
كيلو گرم برنج دمسياه غيرتنظيم بازاري با كاهش ۴ هزار 

توماني به 9۵ هزار تومان رسيده است.
اما، هر كيل��و گرم برنج معط��ر ايراني در س��اير انواع، 
غيرتنظيم بازاري نيز بدون تغيير قيمت ۶۸ هزار تومان 
و هر كيلو گرم برنج نيمدانه معطر غيرتنظيم بازاري بدون 

تغيير قيمت ۴۸ هزار تومان باقي مانده است.
در نرخنامه جديد سازمان در انواع برنج هاي داخلي ارقام 
پرمحصول نيز، هر كيلوگرم برنج شيرودي غيرتنظيم 
بازاري بدون تغيير قيمت ۵۵ هزار تومان و هر كيلوگرم 
تنظيم بازاري بدون تغيير قيم��ت ۴۲ هزار تومان، هر 
كيلوگرم برنج فجر غيرتنظيم بازاري بدون تغيير قيمت 
۷۴ هزار تومان و هر كيلوگرم تنظيم بازاري بدون تغيير 
قيمت ۵۲ ه��زار و ۵۰۰ تومان، ه��ر كيلوگرم برنج ندا 
غيرتنظيم بازاري بدون تغيير قيمت ۴۸ هزار تومان و 
هر كيلوگرم تنظيم بازاري بدون تغيير قيمت ۴۲ هزار 
تومان، هر كيلوگرم برنج نيمدانه پرمحصول غيرتنظيم 
بازاري بدون تغيير قيمت 3۵ هزار تومان و هر كيلوگرم 
انواع دودي برنج پرمحص��ول غيرتنظيم بازاري بدون 

تغيير قيمت ۷۲ هزار تومان است.
در ان��واع برنج هاي وارداتي، قيم��ت هر كيلوگرم برنج 
هندي دانه بلن��د ۱۱۲۱ تنظيم ب��ازاري بدون تغيير 
قيمت 3۵ هزار تومان و هر كيلوگرم غيرتنظيم بازاري 
بدون تغيير قيمت ۴۶ هزار و ۵۰۰ تا ۵۱ هزار تومان، هر 
كيلو گرم برنج پاكستاني غير تنظيم بازاري بدون تغيير 
قيمت ۴۱ هزار تومان، هر كيلوگرم برنج تايلندي هومالي 
تنظيم بازاري بدون تغيير قيمت ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان و 
هر كيلوگرم برنج قهوه اي غيرتنظيم بازاري بدون تغيير 

قيمت ۷9 هزار تومان تعيين شده است.

قيمت دنا پلاس اصلاح مي شود
داستان قيمت دنا پلاس از زماني آغاز شد كه شوراي 
رقابت با توجه به اجبار خودروس��ازان به رعايت تمام 
موارد استاندار هاي ۸۵ گانه قيمت هاي جديدي را براي 

۲۸ محصول اين خودروساز اعلام كردند.
قيمت اعلامي براي دنا پلاس بعد از انتشار قيمت هاي 
جديد توسط شوراي رقابت باعث نارضايتي شديد ثبت 
نام كنندگان اين خودرو ش��د. اعضاي شوراي رقابت 
طي جلسه اي فوري قيمت اين محصول ايران خودرو 
را بررس��ي و دلايل قيمت اعلامي ب��راي دنا پلاس از 
سوي مديران فروش ايران خودرو را شنيدند. شوراي 
رقابت قيمت كارخانه اي كه اي��ران خودرويي ها بايد 
در فاكتور هاي اين خودرو اعمال كنند به اين شركت 
فرستاده اس��ت. به گزارش اكو ايران، اعضاي شوراي 
رقابت بعد از جمع بندي نهايي قيمت مورد نظر خود 
براي دنا پلاس را تعيين و آن را به اطلاع مديران فروش 
ايران خودرو رساندند. البته اين مساله به صورت رسمي 
اعلام نشده و آن طور كه تسنيم خبر داده اين مساله در 
قالب شنيده ها منتشر شده است؛ بنابراين متقاضياني 
كه براي اين محصول ايران خودرو نام نويسي كرده اند 
بايد منتظر باشند تا اين خودروساز در قالب اطلاعيه 
قيمت نهاي��ي را براي دنا پلاس اعلام كند.  داس��تان 
قيمت دنا پلاس از زماني آغاز ش��د كه شوراي رقابت 
با توجه به اجبار خودروس��ازان به رعايت تمام موارد 
استاندار هاي ۸۵ گانه قيمت هاي جديدي را براي ۲۸ 
محصول اين خودروساز اعلام كردند. از ليست قيمتي 
جديد س��ه خودرو با كاهش قيمت روبرو شده بودند 
كه دنا پلاس يكي از آنها بود. براس��اس اعلام اعضاي 
ش��وراي رقابت ايران خودرويي ها بايد دنا پلاس را با 
كاهش ح��دود ۴3 ميليون تومان��ي براي متقاضيان 
فاكتور مي كردند. بررسي ليست قيمتي ايران خودرو 
مربوط به فروردين ۱۴۰۲ نشان مي دهد قيمت پايه 
كارخانه اي اين خودرو حدود ۲۸۱ ميليون تومان بود؛ 
بنابراي��ن با توجه به افت قيمت ياد ش��ده متقاضيان 
منتظر بودند تا قيمت پاي��ه اين خودرو در كارخانه تا 
حوالي ۲3۸ ميليون تومان كاهش يابد. اما ايران خودرو 
در اطلاعيه اي كه براي واگذاري دنا پلاس به متقاضيان 
منتش��ر كرد قيمت نهايي اين خودرو را حدود ۴۱۰ 
ميليون تومان اعلام كرد. قيمتي كه به مذاق خريداران 
آن خوش نيامد و آنها به شوراي رقابت رفته و اعتراض 
خود را به گوش اعضاي اين نهاد تنظيم گر رس��اندند. 
اعضاي شوراي رقابت نيز بلافاصله با برگذاري جلسه اي 
به دنبال اين بودند تا به نوعي دل معترضان را به دست 
بياورند. حال قيمت اين شورا مشخص شده و به آدرس 
ايران خودرو پُست شده است؛ بنابراين تا زمان اعلام 
قيمت براي دنا پلاس مي توان گقت ترس و لرز به جان 
اين خودرو افتاده و خريداران منتظر هستند تا ببينند 
خروجي جلسه شوراي رقابت براي تعيين قيمت اين 

خودرو چه سرانجامي پيدا خواهد كرد.

ماجراي برخورد با سودجويي 
واردكنندگان موبايل هاي لاكچري

بحث قيمت گذاري و تضييع حقوق مصرف كننده در 
واردات آيفون هاي امريكايي رفرش و ريپك مدت ها 
است كه مورد تاكيد قرار گرفته و اخيرا سازمان حمايت 
به اين مساله ورود كرده است. به گزارش خبرگزاري 
تس��نيم، اخيرا و با توجه به حاشيه هاي متعددي كه 
در خص��وص واردات تلفن هاي هم��راه بالاتر از ۶۰۰ 
دلار، مانند بحث گران فروشي آنها مطرح شده است، 
سازمان حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
طي نامه اي از برخي از واردكنندگان تلفن هاي همراه 
خواس��ته است تا نس��بت به ارايه اطلاعات كاملي در 
خصوص ميزان دقيق واردات تفكيكي هر محصول، 
فهرس��ت كامل خريداران با اعلام ميزان نوع و قيمت 
كالاي فروخته ش��ده و نشاني پستي تعداد موجودي 
كالا مربوط به س��ال ۱۴۰۱ و دو ماهه سال جاري در 
قالب فايل اكسل به همراه بهاي تمام شده اقدام كنند. 
ماجرا از اين قرار است كه تلفن هاي همراه پايين تر ۶۰۰ 
دلار به عنوان نياز ضروري جامعه ش��ناخته شده اند و 
واردات آنها براس��اس نرخ ارز رسمي انجام مي شود. با 
اين وجود طي اين مدت شاهد نوسانات اين دسته از 
تلفن هاي همراه متاث��ر از تغييرات قيمت تلفن هاي 
همراه بالات��ر از ۶۰۰ دلار بودي��م.واردات تلفن هاي 
همراه بالاتر از ۶۰۰ دلار براساس رويه واردات در برابر 
صادرات خود انجام مي شود و به همين دليل نيز قيمت 
اين دسته از تلفن هاي همراه مستقيما به نرخ بازار آزاد 
و حتي در مواردي بيش از آن متصل ش��ده است. در 
مواردي كه از رويه واردات در برابر صادرات خود براي 
واردات كالاهاي آماده به مصرف استفاده مي شود، اين 
صادركننده است كه نرخ ارز خود را تعيين مي كند و 
ديده ش��ده در مواردي اين نرخ بيش از نرخ بازار آزاد 
در نظر گرفته شده است. به اين ترتيب شاهد هستيم 
كه حدود ۵۰۰ ميليون دلار ارزي كه بايد از طريق آن 
واردات كالاهاي واس��طه اي توليد و ماشين آلات وارد 
كشور شود براي واردات كالاهاي آماده مصرفي يعني 
آيفون هاي امريكايي رفرش و ريپك هزينه مي شود چرا 
كه سود هنگفتي را براي واردكننده آن در پي دارد. با 
توجه به اينكه در اين رويه وارداتي، واردكننده حاشيه 
س��ود بالايي براي خود در نظر مي گي��رد، در نهايت 
اين مصرف كننده است كه بايد هزينه هاي اضافي را 
پرداخت كند. با توجه به اينكه مدت ها است اين ابهامات 
در خصوص رويه واردات در برابر صادرات خود وجود 
دارد و بازرسي و نظارت بر كالاهاي سرمايه اي سازمان 
حمايت از مصرف كنندگان اخيرا طي نامه اي از برخي 
ش��ركت هاي واردكننده خواسته اس��ت تا جزييات 
واردات، قيمت فروش و بهاي تمام شده كالاهاي خود را 
اعلام كنند. با توجه به اينكه اين مساله مربوط به حقوق 
مصرف كنندگان است، اين انتظار از سازمان حمايت 
وجود دارد تا در خصوص بررس��ي هاي انجام ش��ده و 
تخلفات احتمالي شفاف سازي كند. همچنين بايد با 
واردكنندگاني كه در اين زمينه تخلفي مرتكب شده اند 
با قاطعيت برخورد ش��ود تا مجددا شاهد بروز چنين 

مواردي در حوزه واردات تلفن هاي همراه نباشيم.

شوراي رقابت خودروسازان را تهديد قضايي كرد

دعواي جديد شوراي رقابت با خودروسازان 

چرا تمديد مهلت تسليم اظهارنامه مالياتي ابلاغ نشد؟

بلاتكليفي مالياتي واحدهاي صنفي
رييس اتاق اصناف تهران با نزديك شدن به سالروز ملي 
اصناف گفت: بيش از 3 ميليون و 3۰۰ هزار واحد صنفي 
داريم كه ح��دود ۶۰۰ هزار واحد تولي��دي و بنگاه هاي 
كوچك و متوسط هستند كه براي صنايع بزرگ و مادر 

نقش اصلي را دارند.
علي توسطي درجمع خبرنگاران در مورد ماليات اصناف، 
افزود: ماليات حقوق حاكميتي است و بايد پرداخت شود 
اما بحث عادلانه بودن مطرح اس��ت. با توجه به تغييرات 
سامانه هاي مالياتي، در صد سال تاريخِ ماليات ستاني در 
ايران ظرف ۲ سال گذشته با پديده مدرنيته و سامانه ها 
مواجه شديم كه سامانه ها بدون هيچ گونه هماهنگي با 
مديران اصناف و با الگوريتم هاي خاصي ماليات را محاسبه 

مي كنند كه نارضايتي هايي را ايجاد كرده است.
وي ادامه داد: امروز آخري��ن روز اظهارنامه هاي مالياتي 
است كه با توجه به درخواستهاي ما، وزير اقتصاد پذيرفت 
كه مهلت تس��ليم اظهارنامه ها به م��دت ۱۰ روز تمديد 
شود كه البته هنوز ابلاغ نشده است. توسطي اضافه كرد: 
س��ازمان امور مالياتي هيچگاه تمايل به كاهش ماليات 
نداشته و همواره ميل به افزايش ماليات داشته است. توقع 
ما اين اس��ت كه الگوريتم ضريب مالياتي را شفاف اعلام 
كنند. وي افزود: ضرايب س��ود برخي از اصناف ۷ درصد 
است اما ضريب مالياتي ۱۲ درصد در نظر گرفته مي شود؛ 
يعني ضريب مالياتي واحد از سودي كه دريافت مي كند 
بيشتر است. توسطي با طرح پرسش از وزير اقتصاد، گفت: 
ما با بخش تعطيل وزارت اقتصاد مواجه هستيم و از سوي 
ديگر با فعاليت بيش از ان��دازه دارايي. چه اثر موثري در 

ش��اخص هاي كلان اقتصادي بهبود فضاي كسب و كار 
ايجاد شده است كه براي ماليات واحد صنفي محدوديت 
قائل شدند كه بيش از ۵ برابر ممنوع باشد؟ و لطف كردند 
كه بيش از ۵ برابر براي ما ماليات تعيين نكردند. اين مقام 
صنفي با بيان اينكه ريزش در برخي اتحاديه ها ملموس 
است، خاطرنشان كرد: اتحاديه مشاوران املاك ۱۱ هزار 
عضو داشت و در سال گدشته حدود ۲ هزار و ۵۰۰ عضو 

پروانه كسب خود را باطل كردند.

   چرا كسبه پلمب مي شوند؟ 
اين مقام صنفي در پاسخ به اين پرسش كه چرا كسبه 
بايد بابت بي حجابي مش��تريان پلمب شوند و دچار 
آس��يب شوند، نيز گفت: با مس��وولان درباره موضوع 
حجاب صحب��ت كرديم و بيش از ۴۲ نهاد مس��وول 
فرهنگ سازي هس��تند. طبق قانون نظام صنفي در 
ارتباط با حجاب مسووليتي براي ما تعريف نشده اما 
بنا به باورهاي ديني تلاش داري��م كه اين فرهنگ را 

نهادينه كني��م. رييس اتاق اصناف تهران در پاس��خ 
به پرسش ديگري س��هميه آرد نانوايان كاهش پيدا 
كرده اس��ت آيا تلاش��ي براي برگرداندن سهميه آرد 
نانوايان انجام داديد؟ و اينكه چ��را نرخ نامه جديد به 
آنها نمي دهند؟ گفت: جشن خودكفايي توليد گندم را 
در سالن اجلاس سال ها پيش گرفتيم اما سال بعد به 
دليل در پيش نگرفتن سياست هاي درست نتوانستيم 
خودكفايي را ادامه بدهيم. يكسري محدوديت ها براي 
افزايش قيمت نان وجود دارد به بهاي احساسي بر توليد 
۸ ميليون گندم متمركز شديم و با اين اقدام منابع آبي 

را از بين برديم.
 توس��طي با انتقاد از سياس��ت هاي اش��تباه وزارت 
كش��اورزي در توليد گندم، افزود: قيمت  نان در حال 
حاضر مانند بنزين واقعي نيست و ۲۰ درصد قيمت نان 
را نرخ آرد تعيين مي كند و به نظر مي رس��د اگر در دو 
سال آينده آرد رايگان به نانوا بدهند باز هم پخت نان 
توجيه اقتصادي نداشته باشد چراكه هزينه هاي سربار 

نانوايان بالا رفته است.
توس��طي ادامه داد: در گذشته مفهوم تعميركاران را 
حس مي كرديم اما با بيش از 33 ميليون وسايل نقليه 
افرادي محيطي را راه مي اندازند كه استاندارد نيست 
كف متراژ براي تعميركاران ۱۸ متر است اما برخي ۶ 
متر فضا اجاره و ظاهر شهر را برهم مي ريزند و ما پلمب 
مي كنيم. يا از كالاي تقلبي استفاده مي كنند و اتحاديه 
مربوط حضور فعال دارند و اصحاب رس��انه خدمات و 

كالا از واحدهاي  غير پروانه دار حمايت نكنند

چين در حال فتح بازارهاي صادراتي جهان 
چين بازيگر بزرگ اقتصاد جهان، توانس��ته در تجارت با 
روس��يه، جايگاه يوان را به عنوان يكي از ارزهاي مس��لط 
در پرداخت  روسيه تحكيم كند. البته دلارزدايي از روابط 
تجاري روسيه با ساير كشورها، با ابهامات فراواني روبرو است. 
در شصت و پنجمين گزارش از سلسله گزارش هاي »پايش 
تحولات تجارت جهاني«، گلچيني از تحولات اخير در دو 
لايه جهاني و منطقه اي محيط ژئواكونوميك ايران ارايه شده 
و آخرين روندها و پيش بيني هاي اقتصادي تهيه شده توسط 
بزرگ ترين نهادهاي اقتصادي بين المللي، در قالب داده هاي 

تازه مورد واكاوي قرارگرفته اند.
در بخش تحولات جهان، طرح جنجالي لغو امتيازهاي 
تجاري چين توس��ط امريكا، فرص��ت بالقوه اي براي 
بهره برداري ساير اقتصادهاي بزرگ از كالاهاي ارزان 
چيني فراه��م آورده و درعين حال تهديدي نيز براي 

امريكا محسوب مي ش��ود. به نظر چين در حال فتح 
بازارهاي صادراتي جهان باشد، به نحوي كه در سه ماهه 
نخست سال جاري ميلادي، با تصاحب جايگاه ژاپن، 
تبديل به بزرگ ترين صادركنن��ده خودرو در جهان 
ش��د، امريكا در صورت لغو قانون مذكور، بدون شك 
به دليل محرومي��ت از كالاهاي ارزان قيمت چيني با 
كاهش استانداردهاي زندگي مواجه خواهد شد و به 
دليل هزينه هاي بالاتر، ب��ه مكاني كمتر جذاب براي 

سرمايه گذاري شركت ها تبديل مي شود.
چين همچنين در رقابت با هند در حوزه تجارت با روسيه، 
توانسته پس از دلار، جايگاه يوان را به عنوان يكي از ارزهاي 
مسلط در پرداخت هاي روسيه تحكيم كند. اگرچه همچنان 
دلارزدايي از روابط تجاري روس��يه با س��اير كش��ورها، با 

پيچيدگي و ابهامات فراواني روبرو است.

در سطح منطقه نيز چين در جايگاه يك بازيگر كاملًا كليدي 
قرار دارد. علاوه بر س��رمايه گذاري هاي عظيم در صنايع 
بزرگ ترين شريك تجاري عربي خود، يعني عربستان و نيز 
مشاركت هاي اقتصادي متنوع و چشمگير، به ويژه در حوزه 
حمل ونقل و لجستيك، با امارات متحده عربي به عنوان 
رابط ميان سه قاره آسيا، اروپا، آفريقا، پيش بيني مي شود 
پس از دهمين نشست كنفرانس تجاري اعراب و چين كه 
قرار است در ژوئن سال جاري برگزار شود، فصل تازه اي از 

روابط اقتصادي چين با جهان عرب رقم بخورد.
در اين ميان، عربس��تان در فرآيندي رقابتي ب��ا امارات، 
در تلاش اس��ت تا حداكث��ر بهره ب��رداري را از بازار بزرگ 
مصر داش��ته باشد. اين كش��ور همچنين در ادامه روابط 
سخاوتمندانه خود با تركيه، در تلاش است تا پيمانكاران 

ترك را در پروژه هاي آرامكو مشاركت دهد.

علاوه بر اين، عربستان حجم تجارت خود با روسيه را نيز در 
گروه محصولات كشاورزي و غذايي، تا دو برابر افزايش داده 
است. روسيه هم مانند عربستان، با تأمين بخش مهمي از 
واردات تركيه، به استقلال اين كشور از جريان هاي مالي 

غرب سرعت بخشيده است.
عربس��تان در ماه مارس، به عنوان ش��ريك گفت وگو به 
سازمان همكاري شانگهاي كه توسط چين و روسيه رهبري 
مي شود، پيوست. رياض همچنين رسماً براي پيوستن به 

گروه كشورهاي نوظهور بريكس درخواست داده است.
در ديگر سو، كشورهايي مانند قزاقستان و ازبكستان نيز در 
راستاي تنوع بخشي به اقتصاد و پيشبرد اهداف بلندپروازانه 
خود، اقداماتي را در راستاي جذب سرمايه گذاري خارجي 
انجام داده اند كه موفقيت آميز بوده و شرح آن به تفصيل در 

متن گزارش آورده شده است.
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خبرروز

كشف ۳۵۰ هزار نخ سيگار قاچاق در نوار مرزي مريوان
فرمانده هنگ مرزي مريوان از كشف محموله بزرگ سيگار خارجي قاچاق در ارتفاعات مرز مريوان خبر داد. سرهنگ مجيد دالوند گفت: 
در پي كسب اخبار واصله مبني بر ورود محموله سيگار قاچاق به كشور، مرزبانان هنگ مرزي مريوان با گسترش چتر اطلاعاتي و بررسي 
همه جانبه موضوع، منطقه را تحت پوشش كامل خود قرار دادند. او افزود: مرزداران پس از ساعت ها كمين هدفمند و با استفاده از تجهيزات 
اپتيكي و الكترونيكي با متجاوزان حامل بار قاچاق روبرو شدند كه موفق به كشف ۳۴۹ هزار و ۶۰۰ نخ سيگار خارجي، ۳۰ دستگاه سيگار 
الكتريكي، ۲۲۰ پاكت تنباكو ميوه اي، ۱۶ جفت كفش و ۵۲۰ كيلوگرم زغال قاچاق شدند. براساس نظر كارشناسان ارزش ريالي محموله 

كشف شده ۵ ميليارد و ۱۸۴ ميليون ريال برآورد شده و با تشكيل پرونده قضايي به همراه متهمان تحويل مراجع ذي صلاح شد.

رويداد

مساله كمبود دارو خبر تازه اي نيست، از داروهاي معمولي 
مانند مس��كن ها و آرامبخش ها گرفته تا انواع داروهاي 
بيماران خاص يا با كمبود و نبود مواجه است يا با افزايش 
قيمت هاي نجومي در اين بين اما هر از گاهي مسوولان 
حوزه بهداش��ت و درمان با وعده هايي سعي دارند تا اين 
كمبودها و نبودها را جبران كنند، وعده هايي كه عملي 
ك��ردن آنها نه تنها به همت عالي كه به اعتبارات زيادي 
هم نياز دارد، در اين شرايط وقتي پيش بيني صادرات ۲ 
ميليارد يورويي دارو در برنامه توسعه هفتم از سوي رييس 
سازمان غذا و دارو مطرح مي شود اين سوال پيش مي آيد 
كه آيا مسوولان برنامه اي براي رفع كمبودهايي دارويي 
در كشور دارند كه حالا وعده صادرات ميليارد دلاري دارو 

را به مردم مي دهند. 

   حذف ارز ترجيحي
 و مشكلات دارويي كشور

مساله اينجاس��ت كه از وقتي ارز ترجيحي دارو توسط 
دولت حذف شد و البته در اين بين نبايد اشتباه نمايندگان 
مجلس را ناديده گرفت و در نهايت هم دولت به وعده هايي 
كه در تامين هزينه هاي دارويي و... داده بود نتوانست به 
درستي عمل كند كشور با كمبود دارويي قابل توجهي 
مواجه شد، حتي داروهاي توليد داخل نيز با افزايش قيمت 
و كمبود مواجه ش��دند، چرا كه شركت هاي وارد كننده 
مواد اوليه س��اخت و توليد دارو مجب��ور بودند با قيمت 
ارزآزاد اين مواد را وارد كنند، و شركت هاي توليد كننده 
هم مجبور بودند براي خريد اين مواد پول هاي هنگفتي 
بپردازند اما از س��وي ديگر وزارت بهداش��ت و سازمان 
غذا و دارو مي خواس��تند افزايش قيمت داروهاي توليد 
داخل را كنترل كنند كه اين مساله باعث شد بسياري 

از شركت هاي داروس��ازي دست از كار بكشند، چرا كه 
نمي توانستند محصول خود را زير قيمت تمام شده به 
بازار ارايه دهند. اينكه مسوولان حوزه بهداشت و درمان 
سعي مي كنند تا با انتشار اخبار اميدوار كننده واقعيتي 
تلخ را كه در زير پوست اين صنعت جريان دارد، به نوعي 
ناديده گرفته يا آن را پنهان كنند، مساله اي است كه بارها و 
بارها به آن پرداخته شده است. چطور مي شود در شرايطي 
كه بسياري از بيماران خاص براي تامين داروهاي خود با 
مشكل مواجه اند، در حالي كه بسياري از بيماران به دليل 
گران شدن بي رويه دارو از چرخه درمان خارج شده اند و 
از سوي ديگر بيماراني به دنبال پيدا كردن داروي مورد 
نياز خود در داروخانه هاي كشور سرگردانند، از صادرات 
۲ ميليارد يورويي دارو در برنامه هفتم خبر دارد. واقعيت 
اين است كه اولويت مردم ميزان صادرات دارو نيست، آنها 
ميزان توليد و واردات دارو به ميزان مورد نياز جامعه را از 
مسوولان توقع دارند و نبايد اين توقع زير وعده هايي كه 

ضمانت اجرايي ندارند مدفون شود.

   پيش بيني صادرات ۲ ميليارد يورويي
 در برنامه هفتم

رييس س��ازمان غذا و دارو گفت: چالش هاي نقدينگي 
صنع��ت دارو از طري��ق س��ازمان برنام��ه و بودج��ه و 
بانك مركزي در حال پيگيري اس��ت و س��عي داريم با 
ارتقاي صنعت داروس��ازي به س��مت توسعه صادرات 
 بيش��تر در منطقه و كش��ورهاي اروپايي پي��ش رويم. 
سيد حيدر محمدي افزود: تلاش مي كنيم فرآيندهاي 
ش��ركت هاي دانش بنيان را تس��هيل كنيم تا به زودي 
بتوانند با خودكفايي در توليد محصولات فناورانه به صنايع 
داروسازي خدمت كنند. اكنون پتانسيل هاي صادراتي 

خوبي در كشورمان وجود دارد و تلاش داريم با رايزني با 
ساير كشورها بتوانيم اين زمينه را براي صنايع داروسازي 

مهيا كنيم تا صادرات محصولات خود را توسعه دهند.
رييس سازمان غذا و دارو با اشاره به صادرات ۱۲۰ ميليون 
دلاري دارو و تجهيزات پزش��كي ادامه داد: پيش بيني 
صادرات سالانه ۲ ميليارد يورويي دارو در لايحه برنامه 
هفتم توس��عه، نس��بت به وضعيت فعلي، زياد است و 

اميدواريم كه با همكاري صنايع، به اين هدف برسيم.
او خاطرنشان كرد: در س��ال جاري باتوجه به حذف ارز 
ترجيحي در حوزه دارو، ميزان صادرات دارو رش��د قابل 
توجهي خواهد داشت كه نياز به پيگيري هاي مستمر 
صنايع، همكاري وزارت امور خارجه و دفاتر نمايندگي 
جمهوري اسلامي ايران در خارج از كشور دارد كه بازارها 

براي داروهاي ايراني، ايجاد و تقويت شود.
محمدي با اشاره به قيمت گذاري داروها، اظهار داشت: در 
كشورهاي مختلف از صنعت بايوتك دارو حمايت مالي 
مي شود، اگر سازمان هاي بيمه گر نقش حمايتي خود را 
به خوبي ايفا كنند، مصرف كننده دچار مشكل نمي شود 
و دستمان براي قيمت گذاري اين محصولات كه بسياري 
از آنها براي اولين بار در كشور توليد مي شوند و ما به اهميت 

آن اشراف داريم، بازتر خواهد بود.
در تلاش هستيم عمق بدهي سازمان هاي بيمه گر هم 
كمتر شود و بانك مركزي نيز تسهيلاتي را براي صنايع 
داروسازي در جهت ارتقاي كيفيت مواد اوليه و توليدات 
در نظر گرفته است. محمدي بر لزوم تامين سرمايه در 
گردش براي شركت هاي بيوتكنولوژي پزشكي تاكيد و 
تصريح كرد: بسياري از اين شركت ها كوچك هستند و 
معاونت علمي رياست جمهوري هم لازم است همراهي 

بيشتري داشته باشد.

چالش هاي نقدينگي صنعت دارو و وعده مسوولان
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

فرسودگي شغلي يا افسردگي
 اما زندگي با افس��ردگي هر چند همين موانع 
را دارد؛ اما اين علائم هميش��گي اند و نوس��ان 
اندكي دارند. علائم افسردگي هميشه هستند 
و اغلب عمي��ق و مقاوم به درمان اند. اگر ش��ما 
دچار فرسودگي شغلي باشيد مي توانيد با يك 
اس��تراحت خوب و دورشدن از موقعيتي كه به 
شما استرس و بي قراري مي دهد موقتاً تسكين 
و آرامش پيدا كنيد و حالتان بهتر شود. افرادي 
كه از شغل خود خسته و فرسوده شده اند اغلب 
در تعطيلات و ب��ا جريان متفاوت��ي از زندگي 
احساس بهتري پيدا مي كنند؛ چون از كارشان 
دور هستند و فقط صبح روز شنبه علائم  دوباره با 
شدت برمي گردند! كمبود اعتمادبه نفس، ترديد 
نسبت به خود و احساس بي ارزش بودن اغلب در 
افسردگي قوي ترند. افرادي كه افسردگي دارند 
معمولًا عميقاً احساس بي ارزش بودن و ناكافي 
بودن مي كنند ك��ه حتي وقتي در ش��ادترين 
مكان ها و لحظات يا در زيباترين سواحل هستند 
باز هم ولش��ان نمي كند. در نتيجه افسردگي و 
فرسودگي شغلي لزوماً علت و معلول هم نيستند؛ 
اما ش��ما مي توانيد هر دو را داش��ته باشيد. در 
برخي موارد، افسردگي باعث فرسودگي شغلي 
مي شود؛ اما كساني كه اختلال افسردگي ندارند 
هم مي توانند به فرسودگي شغلي دچار شوند. 
مثلًا علائم خستگي و فرسودگي شغلي مي تواند 
همراه با علائم افسردگي باشد. همچنين ممكن 
است مدتي باش��د كه دچار افسردگي شده ايد 
اما نمي داني��د و همين باعث مي ش��ود علائم 
فرسودگي شغلي تان هم شما را متوجه وضعيت 
خودتان نكنند. افسردگي و فرسودگي شغلي 
ارتباطي آنقدر نزديك دارند كه كارشناس��ان 
عقيده دارند فرس��ودگي شغلي ريسك ابتلا به 
افسردگي باليني را افزايش مي دهد. فرسودگي 
شغلي ساختار مجزايي از افسردگي دارد؛ اما اين 
دو با هم مرتبط اند و مي توانند علائم مش��ابهي 
داشته باشند. فرس��ودگي شغلي درست مثل 
افس��ردگي اثرات منفي بر س��لامت جسمتان 
مي گذارد و باعث مي ش��ود در برابر بيماري ها 
آس��يب پذيرتر باش��يد؛ درس��ت همانطور كه 
افس��ردگي مي توان��د اين كار را با ش��ما بكند! 
هرچند فرس��ودگي شغلي از نظر پزشكي مثل 
افسردگي يك عارضه روحي و رواني محسوب 
نمي ش��ود؛ اما هر دوي اينه��ا مي توانند آنقدر 
ج��دي باش��ند كه زندگ��ي را مخت��ل كرده و 
مشكلاتي براي سلامتي ايجاد كنند. افسردگي 
بالين��ي اغلب ب��ه دارودرمان��ي و تراپي جواب 
مي دهد. اگر فرس��ودگي ش��غلي داريد، شايد 
زمان آن باشد كه تغييري در كارتان يا محيط 
زندگي ت��ان ايج��اد كنيد و در كن��ار آن مدت 
كوتاهي تحت مش��اوره و تراپي باش��يد تا ياد 
بگيريد استرستان را چگونه بهتر مديريت كنيد.

»توليد« موادمخدر در دنيا از ميزان »مصرف« پيشي گرفت
معاون مقابله ب��ا عرضه و امور بين الملل س��تاد 
مب��ارزه با م��واد مخدر با اس��تناد به گزارش��ات 
س��ازمان ملل گفت كه تولي��د موادمخدر بيش 
از ميزان مصرف شده اس��ت. براساس آمارهاي 
اعلام شده از سوي س��تاد مبارزه با مواد مخدر، 
سالانه ۵۰۰ هزار نفر به دليل مصرف بيش از حد 
مواد ي��ا دوز بالا يا ناخالصي هاي موادمخدر فوت 
مي كنند و اين درحالي اس��ت كه توليد و مصرف 
مواد محرك شيش��ه و روانگردان ه��ا در دو دهه 
اخير در افغانستان به ش��دت افزايش پيدا كرده 
است به طوري كه اين كشور به عنوان بزرگ ترين 
توليدكننده و قط��ب جهاني در بحث توليد مواد 
مخدر شناخته مي شود. همچنين چندي پيش 
سردار ايرج كاكاوند- رييس پليس مبارزه با مواد 
مخدر فراجا- با اش��اره به وضعيت نگران كننده 
افزايش توليد مواد مخ��در روانگردان در جهان 
اعلام كرد كه روند كشت، توليد و قاچاق انواع مواد 
مخدر در جهان به خصوص در چند س��ال اخير 
حاكي از آن اس��ت كه مواد مخدر بيش از ميزان 
بازار مصرف، كشت و توليد شده است و به موازات 
آن نيز تولي��د، توزيع و مصرف مواد روانگردان ها 
رو به گس��ترش بوده و وضعيت نگران كننده اي 
براي كشورها به ويژه منطقه ما ايجاد كرده است. 
سردار مس��عود زاهديان- معاون مقابله با عرضه 
و امور بين الملل س��تاد مبارزه با مواد مخدر- در 
اين باره به ايس��نا مي گويد: در ح��ال حاضر در 

كش��ور افغانس��تان گزارش��اتي كه به دست ما 
مي رسد نشان مي دهد افزايش توليد مواد مخدر 
وجود دارد، اما به دلي��ل اينكه حاكميت طالبان 
حاكميت تكميل و كاملي نيست و در افغانستان 
به نوعي گروه طالبان نتوانسته حاكميت خود را 
گسترش دهد، نمي توان برآورد دقيقي از ميزان 
كش��ت و توليد به عمل آورد. او اف��زود: آنچه كه 
س��ازمان ملل براساس ش��واهد موجود گزارش 
ك��رده، توليد موادمخدر بي��ش از ميزان مصرف 
اس��ت. زاهديان در پاسخ به سوال ديگري درباره 
نتايج نشست س��ه جانبه ميان ايران، پاكستان و 
نمايندگان سازمان ملل كه هفته گذشته برگزار 
ش��د، نيز اينگونه توضيح داد: ايران در راس��تاي 
مبارزه با مواد مخدر با همه ش��ركاي منطقه اي 
و بين الملل��ي ت��لاش مي كند ارتب��اط بگيرد و 
همكاري به گونه اي باشد كه كاهش آسيب هاي 
ناشي از توليد مواد مخدر را ايجاد كند و از انتقال 

مواد مخدر به ساير نقاط دنيا جلوگيري كند. 

مرگ ۴۳ عابر پياده در تصادفات رانندگي پايتخت
معاون آموزش و فرهنگ ترافيك پليس راهنمايي 
و رانندگ��ي تهران بزرگ از مرگ ۴۳ تن از عابران 
پياده در تصادفات رانندگي دو ماهه ابتدايي سال 
جاري در پايتخت خبر داد. س��رهنگ احس��ان 
مومني درباره آمار مربوط به تصادفات عابران پياده 
در پايتخت گفت: برابر آمار رسمي اعلام شده طي 
دو ماه��ه ابتدايي س��ال ۱۴۰۲، ۴۳ نفر از عابران 
پياده در تصادف��ات رانندگي رخ داده در پايتخت 
جان خود را از دست دادند كه ۶۷ درصد اين موارد 
مربوط به تصادفات بزرگراهي بوده است و در واقع 
عابران پياده حين عبور از عرض بزرگراه يا توقف 
در حاشيه نا ايمن مسير دچار حادثه شده و جان 
خود را از دس��ت داده اند. او با بي��ان اينكه در اين 
شرايط بخش عمده اي از سهم تقصير تصادفات در 
بزرگراه ها متوجه خود عابران پياده مي شود، گفت: 
متاسفانه در اكثر تصادفات فوتي و جرحي كه در 
بزرگراه ها رخ داده شاهد آن بوديم كه عابران پياده 
به جاي استفاده از پل عابر پياده از عرض بزرگراه ها 
عبور كرده  يا در نقاط كور و كم نور ايستاده بودند. 
مع��اون آموزش و فرهنگ ترافي��ك پليس راهور 
تهران بزرگ با اشاره به فعاليت پاكبانان و كارگران 

درحاشيه مس��يرها و به خصوص در هنگام شب، 
گفت: كارگ��ران و پاكبانان كه در حوزه خدمات و 
نظافت ش��هري فعاليت دارند، بايد نكات و موارد 
ايمني را رعايت كنند و حتما از لباس هاي مناسب 
و داراي شب رنگ استفاده كنند. به گفته مومني 
تحقيقات و بررسي هاي پليس راهور نشان مي دهد 
كه بخشي از تصادفات عابران پياده در بزرگراه ها 
در دقاي��ق ابتدايي صبح و س��اعات پاياني ش��ب 
رخ مي ده��د و در اين ميان پاكبان��ان و نيروهاي 
خدماتي نيز حضور دارند. در همين راستا پليس 
راهور پيش��نهاد مي دهد از خودروهاي مكانيزه 
نظافت ش��هري به خصوص در معاب��ر بزرگراهي 

استفاده شود.

چرا ازدواج دغدغه جوانان نيست

مشكلات اقتصادي بزرگ ترين مانع افزايش آمار ازدواج است
بزم سوته دلان با غم نان

تعادل|
 تنها ماندن و تنه��ا زندگي كردن يكي از 
ترس هاي هميشگي انس��ان ها به شمار 
م��ي رود، اين روزها كه ديگر ن��ه از خانه هاي بزرگ و تو 
در توي گذشته خبري هس��ت و نه از خانواده هايي كه 
با هم در يك خانه زندگي مي كردند، درد تنهايي بيش 
از پيش به چشم مي آيد. در اين ميان بسياري از جوانان 
با روياي ساختن آينده اي بهتر ش��هر و ديار خود را رها 
مي كنند و راهي كلان شهرهايي مي شوند كه امكانات 
تحصيلي و شغلي بهتري براي شان دارد و آغاز زندگي در 
تنهايي را با غربت شروع مي كنند. اما اين تنهايي چقدر 
طول مي كشد، در سال هايي نه چندان دور وقتي پسرها 
از سربازي بازمي گش��تند خانواده آستين بالا مي زد و 
براي پيدا كردن عروس مناسب به همسايه و فاميل خبر 
مي داد و خلاصه يك سال نشده به قول قديمي ها پسر 
سر و سامان مي گرفت و دختر راهي خانه بخت مي شد، 
به همين سادگي. اما اين سادگي در عين فقر و بي پولي 
و نداري نبود. اين سادگي با حداقل هاي زندگي شروع 
مي شد، حداقل هايي كه امروز فراهم كردن آنها بيشتر به 
يك روياي دست نيافتني براي عده زيادي از جوانان به 
نظر مي رسد، تا حداقل هايي كه بتوان با آن يك زندگي 
مشترك را ش��روع كرد. حالا ديگر بزم جوانان با غم نان 
 گره خورده و روياي زندگي مشترك هر روز كم رنگ تر و 
كم رنگ تر مي ش��ود، در حالي كه اي��ن اتفاق نه تنها بر 
مسائل جمعيتي تاثير منفي مي گذارد كه بر سلامت روان 
افراد نيز تاثيراتي نا مطلوب خواهد گذاشت. تاثيراتي كه 

اين روزها بيش از هميشه شاهد آن هستيم.

   تمايل جوانان به زندگي مجردي
كارشناسان هر روز از افزايش تمايل به زندگي مجردي و 
درمقابل كاهش رغبت به ازدواج در جامعه خبر مي دهند. 
با نگاهي به جامعه و حتي اطرافيان خود متوجه مي شويم؛ 
سن ازدواج نسبت به گذشته افزايش پيدا كرده است و هر 
روز بيش از گذش��ته به مرز ۳۰ سال نزديك تر مي شود. 
اين تغيير در نمودار س��ن ازدواج طي چند س��ال اخير 
كار شناس��ان را به بررس��ي نتايج و پيامد هاي آن روي 

س��لامت فيزيولوژي و رواني خانواده هايي كه در دوران 
پساجواني تشكيل مي شود و همچنين اثرات آن روي 
اجتماع، مسوولان و متوليان امر را به برنامه ريزي هاي 
متعدد و تبليغات در راس��تاي ترغيب جوانان به ازدواج 

سوق داده است.

    نگاهي به آمار و ارقام سن ازدواج در كشور
قبل از انقلاب متوسط سن ازدواج مردان در سال ۱۳۴۵ 
با حدود ۲۵ سال نسبتا بالا بوده است. در سال ۱۳۵۵ با 
رونق نسبي در اقتصاد كشور سن ازدواج به ۲۴.۱ سال 
كاهش پيدا كرد. بعد از انقلاب اسلامي و همزمان با جنگ 
تحميلي سن ازدواج مردان در سال ۱۳۶۵ كاهش پيدا 
كرد. افزايش تدريجي سن ازدواج بعد از اين سال با بالا 
رفتن سطح تحصيلات و تورم مخصوصا در بخش مسكن 
و بيكاري، با يك شيب نسبتا تند آغاز شده و هنوز ادامه 
دارد؛ به طوري كه در س��ال ۱۳۷۵ متوسط سن ازدواج 
پسران با حدود ۲ سال افزايش به ۲۵.۶ سال رسيده و در 
سال هاي ۱۳۸۵، ۱۳۹۰ و ۱۳۹۵ با شتاب كمتر افزايش 
داش��ته و به ترتيب به ۲۶.۱، ۲۶.۷ و ۲۷.۴ سال رسيده 
است. در زنان طي چهار دهه گذشته تا سال ۱۳۹۰ سن 
ازدواج در حال افزايش بوده و از ۱۸.۴ سال در سال ۱۳۴۵ 
به ۲۳.۴ سال در سال ۱۳۹۰ رسيده است. در سال ۱۳۹۵ 
متوسط سن در اولين ازدواج با ۲۳ سال كمي كاهش پيدا 
كرد. اين كاهش در مناطق روس��تايي، حدود يك سال 
بيشتر از مناطق شهري بوده اس��ت. در زنان هم مانند 
مردان بيشترين افزايش سن ازدواج در دهه ۷۵ - ۱۳۶۵ 
صورت گرفته است به طوري كه در اين دهه سن ازدواج 
زنان ۲.۵ سال افزايش يافته است. در اين دهه و بعد از آن 
گرايش به تحصيلات مخصوصا تحصيلات تا سطوح عالي 
براي زنان چشمگير بوده و باعث شده تعداد دانشجويان 

دختر از دانشجويان پسر پيشي بگيرد.

   ترس از تجرد در كنار مشكلات اقتصادي
آرزو متقي، روانش��ناس و درمانگر خانواده، درباره علت 
مجرد ماندن و ترس از ازدواج مي گويد: ترس هاي تجرد 
ش��امل ترس از اينكه خانواده يا اجتماع مرا طرد كنند، 

ترس از تنهايي و تنها ماندن تا پايان عمر، ترس از اداره 
كردن مالي زندگي، ترس از اينكه اطرافيان برچسب هايي 
به من بزنند، ترس از سربار بودن، ترس از اينكه مزاحم 
ازدواج خواه��ر يا برادر هاي بعدي ام باش��م، ترس از كم 
شدن معاشرت ها و ازدست دادن محبوبيت است. او در 
ادامه مي افزايد: به جوانان حق بدهيد كه ازدواج نكنند، 
چراكه در درجه اول مسائل اقتصادي و در درجات بعدي 
ميزان مهريه و تجملاتي كه ازس��وي خانواده ها مطرح 
مي شود؛ تمايل به اين مساله را كمرنگ تر مي كند. جوانان 
در ابتدا بايد بتوانند نياز هاي اوليه خود همچون خوراك، 
پوشاك و مس��كن را تامين كنند و بعد به دنبال مسائل 
ديگر باش��ند، چراكه وقتي فردي تنهاست تا حدودي 
با كم و كسري اين نياز ها مي سازد، اما وقتي مسووليت 
يك نفر ديگر را هم برعهده مي گيرد، نمي توان اين نياز ها 

را ناديده گرفت.

   انتقال نادرست مسووليت
اين روانشناس وجود ازدواج هاي ناموفق متعدد در جامعه 
و اطرفيان فرد را دليل ديگر عدم رغبت جوانان به ازدواج 
مي داند و مي گويد: وقتي جوانان در خانواده خود روابط 
ناموفق را مي بينند كه دچار مشكلات عديده در زندگي 
خود هستند از ازدواج گريزان مي شوند. بخش زيادي از 
اين مساله كه تش��كيل خانواده در جوانان دروني نشده 
است مربوط به خانواده مي ش��ود، چراكه وقتي پدري 
خوب تربيت نشده و صاحب فرزند مي شود اشتباهات 
خود را تكرار مي كند؛ درحال حاضر هم همين مس��اله 
صادق است. او مي افزايد: درحال حاضر دوره اي را سپري 
مي كنيم كه مس��وولان به ازدواج جوانان اصرار دارند، 
درحالي كه برخي از جوانان به انكار اين موضوع به دليل 
شرايط پيش گفته مي پردازند و درنهايت بايد ديد كه سر 
اين كلاف سردرگم در شرايطي كه كشور با چالش هايي 
در زمينه سلامت خانواده و معكوس شدن هرم جمعيتي 

روبرو است؛ در آخر به دست چه كسي مي افتد؟

   آسيب هاي مجرد ماندن كه شايد ندانيد!
بنيان يك خانواده ازدواج و بنيان جامعه خانواده است، 

سلامتي يك جامعه در گرو خانواده سالم است. تغييرات 
زيرس��اختي جامعه در دهه هاي اخير با سرعت بالايي 
اتفاق افتاد كه همين موضوع مش��كلاتي را در سطوح 
فرهنگي، اقتصادي، اجتماعي و خانواده ها ايجاد كرده 
و نگ��رش افراد به ازدواج را نيز تغيير داده اس��ت. در ۱۵ 
تا ۲۰ سال گذش��ته ازدواج يك اصل پايه اي محسوب 
مي ش��د، افراد و خانواده ها آن را يك ضرورت براي رشد 
و پيشرفت خود مي دانستند و اين موضوع مورد حمايت 
خانواده ها و جامعه قرار مي گرفت، اما در جامعه امروزي با 
توجه به سرعت بالاي تغييرات و مشكلات زياد فرهنگي، 
اجتماعي و اقتصادي به نوعي اولويت ازدواج پايين آمد 
و به تبع آن س��ن افراد براي تشكيل خانواده و احتمال 
تجرد بالا رفته است. مينو اطهري، روانشناس و مشاور 
درباره آسيب هاي مجرد ماندن بر سلامت روان، مي گويد: 
ازدواج  نكردن نمي تواند به خ��ودي خود نگران كننده 
باش��د، اما وقتي يك دختر رخ  ندادن آن را در كنار همه 
محدوديت ها، موانع، مشكلات، كمبود ها و نگراني هايش 
مي گذارد، اوضاع كاملا تغيير مي كند. واقعيت اين است 
كه نگراني درباره آينده و ترس از تنهايي تبديل به يكي 
از موارد اصلي بحث ميان دختران ازدواج نكرده يا حتي 

زنان مطلقه و تنها شده است و بسياري از زنان براي فرار 
از اين نگراني و ترس، راه هاي مختلف، پرهزينه و حتي 
خطرناك را در پيش مي گيرند. او مي افزايد: البته همين 
موارد براي مردان نيز صادق است. از آنجايي كه جامعه 
ما با عرف و رفتار هايي اجتماعي عجين شده و براساس 
همين رفتار ها و عرف ها مردان فرصت، امكان و راه هاي 
بيش��تري براي تأمين نياز هاي خود دارند. عدم ارتقاي 
كاري يكي از پيامد هاي مجرد ماندن مردان است. اتفاقي 
كه به عن��وان يكي از ابزار ه��اي قهرآميز كه نتيجه اش 
تش��ويق مردان مجرد ب��ه ازدواج اس��ت در ايران مورد 

استفاده قرار گرفته است.

   مجرد ماندن يك بحران است
اطهري با اش��اره به اينك��ه مجرد ماندن ب��راي هر دو 
گروه يك بحران روحي، رواني و حتي جس��ماني است، 
مي گويد: ب��ا اين ح��ال در جامعه كنوني م��ا دختران 
نگراني بيش��تري نسبت به مجرد ماندنش��ان دارند. به 
عبارتي بيشتر دختران به خصوص آنهايي كه تصميم 
ب��ه زندگي منفك از خانواده خ��ود را مي گيرند، فارغ از 
انواع عارضه هاي جسمي و روحي و رواني نوعي نگراني 

از آينده و ترس از تنهايي دارند كه نمي توانند با آن كنار 
بيايند و ممكن است همين نگراني و ترس در آنها تبديل 
به بيماري هاي ديگري شود، اين حس بين آقايان تنها 
و ازدواج  نكرده هم وجود دارد. اين روانش��ناس تصريح 
مي كند: مجرد بودن براي هر ك��دام از ما معنا و مفهوم 
متفاوتي دارد، براي بعضي از آدم ها، مجرد بودن ش��يوه 
زندگي شان است. اما براي اكثريت ما، مجرد بودن جنگي 
مداوم با خوشبيني است. مي گويند اميد از درون انسان 
سرچشمه مي گيرد. ما طوري ساخته نشده ايم كه زندگي 
خود را به تنهايي سپري كنيم. او با اشاره به اينكه معمولا 
بعد از ۳۰ سالگي نش��انه هاي اختلال سازگاري در فرد 
ظاهر مي شود، مي افزايد: جوان مجرد، به خاطر تمايل 
غريزي به ازدواج )هم از بعد جس��ماني و هم عاطفي( و 
فش��ار هاي اطرافيان و جامعه دچار آسيب مي شود و به 
مرور علائم افسردگي را نشان مي دهد. احساس ناامني، 
ترس از آينده، ارزيابي بدبينانه نسبت به زندگي آينده و... 
از عواقب مجرد ماندن و بالا رفتن سن ازدواج است. ازدواج 
نكردن و گذشتن از سن ازدواج، فرد را منزوي مي كند. 
چون احساس مي كند نگاه اجتماع بسيار آزاردهنده است 

و همه روي ازدواج نكردن او متمركز شده اند.

گزارش


